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Happynomie

Achter de ophef en krantenkoppen van vandaag zijn megatrends 
gaande die ons leven ingrijpend en in positieve zin kunnen 
veranderen. Volgens de Verenigde Naties is de mensheid in 
2090 zeker 800 procent rijker dan nu. Als we jaarlijks twee 
procent van het wereldwijde BBP besteden aan aanpassing aan 
klimaatverandering, hebben we een prima leven. We moeten 
de toenemende rijkdom wel evenwichtig verdelen en het 
graaikapitalisme transformeren tot het karma-kapitalisme, een 
vorm van kapitalisme die leidt naar een economie van het geluk: 
de happynomie. 

Daarvoor moet het nodige gebeuren. Nu we de achttien 
miljoenste inwoner elk moment kunnen verwelkomen, 
moeten we durven praten over met hoeveel mensen we eigenlijk 
in ons land willen leven. We moeten Nederland energiezekerheid 
bieden, onze inwoners bestaanszekerheid, strategisch slim 
opereren in het geopolitieke spel tussen de supermachten, 
ons onderwijs inrichten op de hybride arbeidsmarkt van morgen, 

een verstandige bevolkingspolitiek voeren, zorgvuldig onze 
pensioen- en spaarreserves koesteren, verstandig beleggen. 
Als voedselreus moeten we bijdragen aan voedselzekerheid in de 
wereld, als waterreus moeten we bijdragen aan voldoende zoet 
water voor de wereldbevolking. 

We moeten ons hoeden voor de waan van de dag, voor ‘wokisme’, 
‘klimatisme’, de ‘cancel culture’, ‘nepotisme’ en ‘decadentie’. 
We kunnen ons de luxe van polarisatie niet meer veroorloven. 
Weg dus met die ruggengraat van vla! Als we innovatie omarmen, 
laten we het huidige ‘tijdperk van chaos’ achter ons en kan de 
‘happynomie’ beginnen. Om te beginnen in Twente en daarvoor 
vinden jullie in deze nieuwe editie van INN'Twente volop inspiratie. 
Donders mooi, toch?  \

Adjiedj Bakas
Trendwatcher, inspirator, spreker, schrijver

‘Ik zet even het raam los’, zeggen Tukkers als ze 
het raam openzetten. Openzetten voor frisse 
wind, nieuwe ideeën, nieuwe trends. Als je als 
Twentse ondernemer het raam echt los wil zetten, 
heb je aan mij een goede. Ik heb weleens een 
bijnadoodervaring gehad en ben dus daarboven 
wezen koekeloeren, maar Petrus wilde me daar nog 
niet hebben. ‘Je gaat hier natuurlijk roepen dat wij 
ook moeten gaan innoveren. Maar hier hebben we 
daar nog even geen trek in. Dus we sturen je naar de 
aarde terug. Want daar heb je nog genoeg zegenrijk 
werk te doen voor je in het hiernamaals de boel op 
de kop komt zetten.’ En daarom, lieve Tukkers,  
kom ik jullie nu plagen.  
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INN gesprek

Even voorstellen

Tekst Willem Pfeiffer  /  Fotografie Emiel Muijderman

Martijn Braber
Directeur van de Saxion Parttime School, 
dat een uitgebreid en flexibel aanbod 
van hbo-deeltijdopleidingen, cursussen 
en (losse) modulen aanbiedt. Door de 
mix van online leren en verbinding met 
de werkplek kunnen opgedane kennis 
en skills meteen in de dagelijkse praktijk 
worden toegepast.

Jessica Heutink
Groeide op binnen het Rijssense 
familiebedrijf Heutink Primair 
Onderwijs, dat haar grootvader in 1911 
startte en waar zij nu na haar vader 
samen met haar man Henk Fokke als 
derde generatie de scepter zwaait. 
Oprichtster van de Heutink Foundation 
en initiatiefneemster van Stichting 
Culture Kitchen en eet- en werkcafé 
Kleurrijk Nijverdal.

Maartje Kuperus
De in Drachten geboren Maartje haalde 
haar bachelor technische geneeskunde 
aan de Universiteit Twente. Stuurt 
momenteel als manager een team 
van 21 studenten aan van Solar Boat 
Twente, dat zich voorbereidt op het WK 
voor door zonne-energie aangedreven 
eenpersoons racebootjes in Monaco.

Renske de Vent 
Studeerde in 2022 bij het ROC van 
Twente af als management-assistant. 
Dat jaar nam ze deel aan de Skills 
Heroes, nationale vakwedstrijden 
voor het mbo. In de finale werd ze 
tweede. Startte dit jaar haar eigen 
onderneming als management-assistant. 
Werkt nu in die rol en als financieel 
administratief medewerkster in de 
kinderopvangbranche. 

Sietze Henstra
Directeur-eigenaar van de EEGA 
Groep, die cliënten met een grotere 
afstand tot de arbeidsmarkt, die om 
die reden extra aandacht en hulp nodig 
hebben, begeleidt. Met een team van 
circa 75 personen ondersteunt de in 
Witharen woonachtige Sietze hen in hun 
zoektocht naar een baan in wat voor hen 
vaak een doolhof van loketten is.
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I
Het gevarieerde gezelschap heeft zich 
voor deze gelegenheid verzameld in het 
door de Stichting Culture Kitchen en Eet- 
en werkcafé Kleurrijk Nijverdal gedeelde 
pand in hartje Nijverdal. Mensen met een 
achtergrond als vluchteling tekenen er voor 
de bediening van de gasten.

Gastvrouw Jessica, grondlegger van beide 
organisaties, legt uit: ‘We proberen hier 
een stuk waardigheid terug te geven aan 
mensen. Voor onze eerste zes talenten 
was het eerst best eng, maar al na een 
week kwamen ze met een lach binnen. We 
hebben lang nagedacht over dit stadse 
idee in ons dorp. We vonden dat we het 
juist hier moesten doen, omdat in een stad 
iedereen zo anoniem is. Gelukkig omarmen 
de dorpelingen het ook.’

Als vertegenwoordigster van de Heutink 
Foundation, die zich inzet voor minder 
kansrijke kinderen, bezocht ze in 2017 
het Griekse eiland Lesbos. ‘In de week 
dat ik daar was, werd ik gegrepen door 

de omstandigheden waarin de mensen 
daar moesten leven, maar vooral door 
de mensen zelf en is het zaadje geplant. 
Half februari dit jaar hebben we Kleurrijk 
geopend. Eten en drinken verbinden.  
Ons vaste horecateam van acht mensen telt 
vijf nationaliteiten.’

Talent ontdekken
Haar overtuiging: ‘Ieder mens heeft wel een 
talent. Soms moet iemand dat ontdekken. 
Hier hebben we te maken met mensen die 
zoveel is ontnomen, dat ze zich moeten 
heroriënteren en herontdekken. Wij helpen 
ze graag op weg.’  >

‘ Soms moet iemand 
zijn of haar talent 
nog zelf ontdekken’  
Jessica Heutink  

De vijf deelnemers aan het 
rondtafelgesprek van deze 
uitgave zijn het over één ding 
roerend eens: ieder mens 
beschikt over talent. Wat hij of 
zij ermee doet en hoe anderen 
daarmee hun voordeel kunnen 
doen, dát zijn andere vragen. 
INN’twente legt ze voor aan 
Martijn Braber, Sietze Henstra, 
Jessica Heutink, Maartje Kuperus 
en Renske de Vent.

Ieder mens
beschikt over 
talent
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Martijn haakt in: ‘Talent gaat om 
persoonlijke ontwikkeling, kansen krijgen 
en kansen geven. Dat stimuleren en 
ondersteunen gebeurt vanuit heel veel 
initiatieven in Twente. De gemene deler is 
dat kennis vergaren niet vanzelf gaat en 
je jezelf moet ontplooien en anderen je 
daar waar nodig moeten helpen. De vraag 
is wat we daar met elkaar in de regio aan 
kunnen doen.’

Jessica: ‘De mensen met een 
vluchtelingachtergrond, zoals bij ons, 
moeten soms ontdekken welk talent ze 
hier in Nederland kunnen inzetten. Vaak is 
het talent dat ze in hun thuisland hadden 
ontwikkeld hier niet meer bruikbaar.’

Sietze herkent dat. ‘Bij ons heeft net een 
dame uit Syrië twee maanden stage gelopen 
op de financiële afdeling, omdat gedacht 
werd dat ze die achtergrond had. Dat bleek 
niet zo. Met haar zelf was niets mis, ze had 
wel een hbo-opleiding gevolgd in haar land.’

Maartje signaleert dat niet iedereen die 
behoefte heeft. ‘In ons team van Solar 
Boat Twente zitten 21 verschillende types. 
Een deel wil wel wat anders. Maar een 
aantal wil het laten zoals het is, omdat ze 
lekker aan het bouwen zijn.’

Renske kruipt in de huid van de 
werkgever: ‘Ook die kijkt verder en biedt 
veel aan. Het kan een reden zijn om ergens 
te blijven als je uitdagingen aangeboden 
krijgt en hierin kunt groeien.’

Sietze daarop: ‘Waar ik aan heb moeten 
wennen is dat het bij jongeren soms in 
hun eerste gesprek al kan gaan over wat 
hun volgende baan moet worden. In mijn 
beleving leefde dat vijf jaar geleden lang 
niet zo sterk.’

Maartje ziet er niets verkeerds in. ‘Ik vind 
dat heel normaal. Je bent ergens om meer 

te leren en daar later je voordeel 
mee te doen.’

Op je eigen manier
Renske: ‘Er kan je genoeg worden 
aangeboden, maar daar moet je natuurlijk 
wel voor openstaan. Bij mij is er gekeken 
welke mogelijkheden er zijn om te groeien. 
Je eigen talent ontdekken kan erg moeilijk 
zijn. Dan heb je misschien iemand nodig 
die jou kansen kan bieden.’

Jessica is het met haar eens: ‘We moeten 
weg van het veel moeten kunnen. Ik 
word er altijd erg blij van hoe waardevol 

mensen op hun eigen manier kunnen 
zijn.’ Daarin kan Sietze zich prima vinden: 
‘Bij ons is het vooral een kwestie van 
goed kennismaken. Binnen ons project 
voor het ministerie van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid hebben we te maken 
met jongeren die hun weg niet hebben 
kunnen vinden in het stelsel van het ROC. 
Ze krijgen bij ons drie jaar de tijd om de 
route naar de arbeidsmarkt te lopen. 
Daarbij gaat het vooral om: wie ben je en 
wat zijn je vaardigheden? Het is soms ook 
wel een puzzel hè? Ik kan niet voor iedere 
speler in ons team iemand anders op de 
reservebank zetten.’

‘ Een baan moet zich 
vaker aanpassen 
aan mensen dan 
andersom’  
Martijn Braber 
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Kritische noten
Het brengt het gesprek op de 
mogelijkheden die overheden anno 
2023 aanbieden om talentontwikkeling 
in goede banen te leiden. De vijf zitten 
al snel op hetzelfde spoor met kritische 
noten. Volgens Martijn draait het er vooral 
om dat mensen zich willen ontwikkelen 
tijdens hun carrière. ‘Als je ze daarbij wilt 
helpen, moet je daarvoor een speelveld 
aanbieden. We zijn nu nog erg bezig met 
economische perspectieven en hoe je tot 
werkende oplossingen komt. Maar als de 
situatie blijft zoals nu gaat uiteindelijk de 
wal het schip keren, dan hebben we niet 
voldoende geschikte arbeidskrachten 
meer in onze regio. Qua balans tussen 
aanbod en persoonlijke ontwikkeling valt 
er nog een heleboel te leren. Een baan 
moet zich vaker aanpassen aan de mensen 
in plaats van andersom.’

Volgens het vijftal is niet alleen de 
overheid aan een forse koerswijziging toe 
en kan het onderwijs eveneens aanpassing 
gebruiken. 

Martijn: ’Ik zie dat wij met de Saxion 
Parttime School een grote stap zetten. 
Maar het moet wel renderen. 

We moeten werk maken van flexibel 
onderwijs, dat beter past bij de behoeften 
van werkenden in plaats van mensen door 
eenzelfde malletje te halen. Dat moet 
gebeuren in verbinding met de regio en 
met het werkveld. Bedrijven kunnen zeker 
op thema’s als leren en ontwikkelen nog 
beter worden. Hoe komen we dan tot 
wel werkende interventies, moet je dat 
regionaal doen? We moeten koersvast aan 
de bak. Ik denk dat hier een mooie rol voor 
de Twenteboard is weggelegd.’

Traditionele hokjes
Sietze voegt eraan toe: ‘Ik denk dat 
veel mensen op plekken zitten, waar ze 
niet gelukkig worden. Vaak zitten ze in 
traditionele hokjes. Daarover moeten 
we in gesprek. Er bestaat ook een 
gapend gat tussen overheidsbeleid en de 
toepasbaarheid daarvan’.

Renske: ‘De afstand naar Den Haag is 
groot. Daar hebben ze vaak geen idee wat 
er speelt.’

Jessica bevestigt: ‘Daar zitten veelal 
mensen die niet met de voeten in de  
klei staan.’

Sietze, bijna cynisch: ‘Ze komen er niet 
eens in de buurt.’

Maartje: ‘Toevallig zijn we nu bezig met 
de sollicitatieprocedure om ons nieuwe 
team samen te stellen. Dat had ik nog niet 
eerder gedaan. Eigenlijk gaat het over 
wat iemand wil leren. Ik wist helemaal 
niet dat ik management zo leuk vond. 
Zo’n ontdekkingstocht wil je iedereen wel 
aanbieden.’

Een dialoog tussen Sietze en Jessica 
vormt het slot van het gesprek. De eerste: 
‘Het is te hopen dat er iets tot stand kan 
komen tussen het onderwijsstelsel en hoe 
mensen in elkaar zitten.’ Jessica noemt in 
dat kader de parttime school van Saxion 
een mooi initiatief. ‘Een ander voorbeeld 
dat me erg aanspreekt is de methode 
de Gelukskoffer, waarbij aan leerlingen 
van het primair onderwijs lessen in geluk 
worden gegeven. Dat zou eigenlijk een 
verplicht vak op scholen moeten worden.’

Sietze: ‘Je kunt niet meer om dit soort 
veranderingen heen. Het is positief dat ik 
nog dagelijks mensen tegenkom die ermee 
bezig zijn.’ Jessica rondt af: ‘En die de 
mens blijven zien.’  \

‘ Het gaat erom wat 
iemand wil leren’  
Maartje Kuperus 
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Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie EEGA Groep

Werkgelukkig zijn:  
wie wil dat nou niet?

De EEGA Groep maakt werk van werkgeluk. Het wordt de hoofdmoot van de jaarlijkse themadag.  
Een werknemer die (werk)gelukkig is, is productiever, creatiever en gemotiveerder.  

Maar wat is werkgeluk precies? En wat is ervoor nodig om je werkgeluk te vergroten?  
Manager Paula Paus gaat namens de EEGA Groep en dochteronderneming Mens & Zo in op dit thema.

Van re-integratietrajecten tot assessments, Mens & Zo biedt een 
helpende hand bij de zoektocht naar een geschikte werkplek én 
naar werkgeluk. Mens & Zo wil mensen weer met plezier laten 
deelnemen aan de samenleving. Zelf is Paula de laatste tijd ook 
gefascineerd door werkgeluk. 

‘Ik luisterde recent een podcast waarin een expert vertelde over 
een onderzoek naar de werktevredenheid van medewerkers. 
Bij een bepaald bedrijf waren de scores goed, gemiddeld een 
8. Maar diezelfde mensen werd ook gevraagd of ze zich in de 
desbetreffende week wel eens ongelukkig hadden gevoeld in 

Over Paula 
Paula heeft gaandeweg haar eigen loopbaan werkgeluk 
ook steeds meer centraal gesteld. Ze werd in 2014 via 
een re-integratietraject aangenomen als loopbaancoach 
bij Mens & Zo. ‘Ik werkte daarvoor een jaar of drie bij 
de gemeente Almelo en Werkplein Almelo’, vertelt 
ze. ‘Ik was accountmanager en hield me bezig met re-
integratietrajecten. Er kwam een reorganisatie en ik haalde 
geen voldoening meer uit mijn werk. Ik mocht mijn eigen 
re-integratietraject vormgeven en ben van alles gaan doen. 
Vrijwilligerswerk, netwerken, oriënteren, en uiteindelijk 
voorzichtig solliciteren. Bij Mens & Zo kreeg ik een 
proefplaatsing als loopbaancoach en ik ben hier nooit meer 
weg gegaan. Mijn interesse om mensen te matchen op wat ze 
leuk vinden, is weer volop aangewakkerd. Bovendien heb ik 
sinds dit jaar de stap naar het management gemaakt. Ik mag 
me ook bezighouden met de ontwikkeling en coaching van 
ons eigen team en dat verhoogt mijn eigen werkgeluk op een 
nieuwe manier.’
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hun werk. Veel van hen zeiden ‘ja’. De scheidslijn is soms dun en 
het gaat er vooral om wat je zelf nodig hebt, maar ook over dat 
werkgeluk een verantwoordelijkheid van jou als werknemer is. Je 
hebt tegenwoordig de vrijheid om te kiezen en om te veranderen, 
doe dat dan ook.’

Generaties 
Paula vervolgt: ‘Kijk, toen onze ouders vroeger gingen werken, 
waren ze alleen bezig met hun boterham verdienen. Die generatie 
deed vooral wat ze moesten doen. Dat was van acht tot vijf 
productief en functioneel zijn. Er was weinig ruimte voor persoonlijk 
welzijn. We leven inmiddels in een andere wereld, waarin je zelf 
meer ruimte kan scheppen voor wat jij belangrijk vindt. Dat willen 
we uitdragen binnen de EEGA Groep. Je ziet zeker ook bij de jongste 
generatie dat zij een baan zoeken die bijdraagt aan hun persoonlijke 
overtuigingen en waarden. Die zijn steeds vaker maatschappelijk 
gericht en minder commercieel gedreven. Ze willen iets betekenen 
voor de samenleving, er zijn voor een ander. Heb je dat gevoel, dan 
verhoog je automatisch je werkgeluk.’

Werkgeluk betekent volgens Paula niet dat je je de hele dag 
dansend en zingend over de werkvloer moet bewegen. ‘Thuis ben 
je ook niet de hele dag euforisch. Werkgeluk begint vooral met 
inzicht in wat je nodig hebt als werkzoekende. Wat heb ik nodig om 
lekker te kunnen werken en waar vind ik dat? Dat is geven en nemen 
tussen werkgever en werknemer. Als wij binnen Mens & Zo een 
match maken, sleutelen we al een beetje aan dat werkgeluk door 

de dialoog erover te openen. We proberen teams te vormen waarin 
iedereen op zijn of haar eigen manier waardevol is voor het bedrijf 
én voor de samenleving.’

Themadag
De jaarlijks terugkerende en gratis toegankelijke themadag van 
de EEGA Groep is inmiddels terug op de agenda. Vóór corona was 
het steevast een succesvol concept, waar honderden bezoekers 
met elkaar in gesprek gingen over een centraal onderwerp. Paula: 
‘Die dag is niet zozeer gekoppeld aan onze bedrijfsvoering. Het is 
vooral bedoeld voor partners en geïnteresseerden om inspiratie 
op te doen. Op de themadag in november willen we werkgeluk 
toegankelijk en inzichtelijk maken voor iedereen en daarover de 
discussie aangaan. Wat kunnen ondernemers bijvoorbeeld doen om 
hun mensen gelukkiger te maken? We organiseren een talkshow 
en inspiratiesessies, op een bijzondere locatie, de Gasfabriek in 
Deventer. Geïnteresseerden kunnen zich bij ons melden!’ 

Meer info: www.eegathemadag.nl  \

Over Mens & Zo 
Mens & Zo begeleidt en coacht werkgevers, werknemers en 
werkzoekenden actief bij outplacement-, re-integratie- en 
loopbaantrajecten en verzuimpreventie. Ook biedt Mens & 
Zo re-integratiediensten voor gemeenten en UWV, zoals de 
programma’s ‘Modulaire Dienstverlening’, ‘Werkfit maken’ en 
‘Naar werk’. De experts van Mens & Zo bieden maatwerk aan 
iedereen die begeleiding nodig heeft bij de zoektocht naar 
duurzame en passende arbeid. Mens & Zo begon in Twente, 
maar breidde flink uit. Mens & Zo is één van de bedrijven 
binnen de EEGA Groep en is in het bezit van het Blik op  
Werk Keurmerk.

Een eerdere editie van de EEGA Groep-themadag



Ster in maatschappelijke impact

De Ster Bedrijfsdiensten uit Hengelo heeft meer 
dan vijftig jaar ervaring in zijn vak. De Ster verzorgt 
schoonmaak, glasbewassing en specialistische 
reiniging. Het bedrijf werd in 2022 overgenomen door 
Breedweer. Samen willen ze de wereld niet alleen 
een stukje schoner, maar vooral ook mooier maken. 
Sociale impact staat daarom voorop. Betina Spel en 
Jack Stuifbergen vertellen hoe die maatschappelijke 
missie wordt vormgegeven. 

De Ster was jarenlang een typisch Twents familiebedrijf, tot de 
familie in 2021 besloot er een punt achter te zetten. Breedweer 
Facilitaire Dienstverlening, een snelgroeiende facilitaire 
dienstverlener uit Uitgeest, nam het bedrijf recent over. 

Aan het roer van De Ster staat bedrijfsleider Betina Spel, die veel 
ervaring heeft in het schoonmaakvak en haar wortels heeft in 
Twente. Betina: ‘Onder de vlag van Breedweer willen we De Ster 
verder laten groeien tot een betrouwbare facilitaire partner. Daarbij 
gaan we samen met onze medewerkers en klanten zoveel mogelijk 
maatschappelijk impact maken. Dat is bij ons geen verkooppraatje; 
het komt van binnenuit. Al vanaf het prille begin in 1964 werken 
we bewust met mensen met een achterstand tot de arbeidsmarkt. 
Onze medewerkers staan bij ons centraal. Onze klanten zijn divers, 

denk aan woningbouwcorporaties, showrooms, winkels en kantoren 
en ze passen allemaal bij onze maatschappelijke missie.’

Waardering
De Ster neemt via maatschappelijke instanties en gemeenten 
regelmatig mensen aan die een ‘rugzakje’ hebben. Betina:
‘Zij krijgen bij ons volop de ruimte zichzelf te zijn en we kijken 
hoe we een baan voor hen passend kunnen maken. 

‘ We doen het samen,  
voor mens, aarde en geluk’

Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie De Ster
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Onlangs is hier nog een jongen gestart die al veel te veel 
heeft meegemaakt. Hij wordt nu opgeleid tot schoonmaker en 
glazenwasser en heeft daar plezier in. Wij willen mensen helpen 
vanuit hun werk weer een bestaan op te bouwen. Je hebt een 
leuke baan nodig om gelukkig te zijn. In een passende baan krijg 
je waardering en aandacht. Je wordt zelfverzekerder en groeit. 
Wij geven onze mensen die oprechte aandacht en ook ons geduld 
en we accepteren dat ze soms anders kunnen reageren. Ook onze 
opdrachtgevers moeten daarmee om kunnen gaan.’

Mens, aarde, geluk
Breedweer-eigenaar Jack Stuifbergen is blij met de toetreding 
van De Ster. ‘Wij zijn in 2015 een andere route in geslagen.  
We wilden geen schoonmaakbedrijf meer zijn, maar gebruiken 
schoonmaak als middel om impact te maken. In het oosten waren 
we nog ondervertegenwoordigd en daarom zijn we erg blij dat 
we met De Ster een dochteronderneming hebben gevonden die 
precies bij ons past. We doen het samen, voor mens, aarde en 
geluk. Ons hoofddoel is om mensen uit een kwetsbare positie 
duurzaam richting arbeid te helpen. Dat doen we met circulaire 
businessmodellen en met zo min mogelijk CO2-uitstoot.’

Wetgeving
Jack stipt nog een andere, belangrijke ontwikkeling aan waar 
Breedweer en De Ster zich op focussen: de komst van de nieuwe, 
Europese duurzaamheidrapportering, genaamd de Corporate 
Sustainability Reporting Directive (CSRD). Veel bedrijven, 
waaronder ook een groot deel uit het mkb, moeten anders en beter 
over duurzaamheid gaan rapporteren. Ze moeten dit doen aan 
de hand van uniforme duurzaamheidsrapporteringsstandaarden. 
Jack: ‘Je hoort er nog opvallend weinig over in het nieuws, maar 
dit is een grote stap vooruit. Greenwashing van grote bedrijven 
wordt hiermee tegengegaan. Tegelijkertijd heeft het ook veel 
gevolgen, zeker voor al die mkb’ers die nu nog niet op deze manier 
rapporteren. Het gaat bovendien over de hele productieketen. 
Wij hebben nieuwe modellen ontwikkeld die andere bedrijven 
kunnen helpen deze rapportage te integreren in hun bedrijfsplan 
en we denken dus graag mee.’  \

Oekraïens talent in Hengelo

De Ster-medewerker Esmar van Langen (marketing  
en communicatie) verwoordt het verhaal van haar  
collega uit Oekraïne:

‘Vrolijk zingend met een koptelefoon op haar hoofd, komt 
een dame met lang donker haar de trap op gelopen. ‘Ik 
ben Anastasia’, zegt ze als ze me een hand geeft. Ik ben 
direct onder de indruk van haar positieve uitstraling en ben 
nieuwsgierig naar haar verhaal. Want nog geen jaar geleden 
woonde deze Oekraïense nog in Marioepol. Het is in de 
zomer van 2022 als Anastasia met haar dochter en haar kat 
aankomt in Nederland. 

Een Armeense vriend van haar heeft een garage in Hengelo 
die schoongemaakt wordt door De Ster. Hij weet dat De Ster 
op zoek zis naar personeel en raadt Anastasia aan langs te 
gaan. Bedrijfsleidster Betina verwelkomt Anastasia al snel bij 
De Ster. ‘Schoonmaken is moeilijk voor mij,’ vertelt Anastasia. 
‘In Oekraïne was ik werkzaam in de boekhouding. Cijfertjes 
hebben geen geheimen voor mij, maar schoonmaak…’ 
Anastasia wordt bij De Ster gekoppeld aan de ervaren David 
die haar de kneepjes van het schoonmaakvak leert. 

Inmiddels werkt Anastasia namens De Ster op een 
vakantiepark in Holten en woont ook haar man in Hengelo. 
Hij is afgekeurd en hoeft zodoende niet aan het front te 
vechten. ‘Hier hebben we een huis en verdienen we salaris 
waarvan we geld en kleding naar arme kinderen in Oekraïne 
sturen. Of ik ooit terugga naar mijn geboorteland? Wie weet 
keer ik ooit terug, maar ik heb daar niks meer. Als ik de taal 
wat beter beheers, kan ik hier wellicht over een paar jaar aan 
de slag in de boekhouding. Maar voor nu heb ik het hier prima 
naar mijn zin en leer ik nog elke dag. Ik ben dankbaar dat ik bij 
De Ster terechtgekomen ben. Het werk is nog best moeilijk, 
maar de lieve en positieve mensen maken alles goed.’

‘��Wij�helpen�mensen�vanuit�hun 
werk�een�bestaan�op�te�bouwen’

Steenzoutweg 25a, 7554 RN Hengelo  /  T 074 250 1666  /  www.desterbedrijfsdiensten.nl



Ben je geïnteresseerd in wat Het Loopbaanstation voor jouw bedrijf kan betekenen? 
Neem dan contact op met Frans Schuitemaker, f.schuitemaker@loopbaanstation.nl

Mensen moeten een 
plek�vinden�waar�ze�
gelukkig�werken�
en�dus�gelukkig�zijn!

Wat past haar quote toch goed bij de door Twente Board vorig 
jaar geïntroduceerde index Bruto Twents Geluk! En wat past 
deze goed bij de missie van Het Loopbaanstation. Want bij het 
Loopbaanstation worden medewerkers, die de organisatie graag 
wil behouden en/of worstelen met een loopbaanvraagstuk, in een 
persoonlijk gesprek op weg geholpen. Zij deelt kennis en ervaring, 
helpt werkgevers om mensgericht te ondernemen en stimuleert 
bij het vinden van blijvend werkgeluk van hun medewerkers. 

Ongelukkig of ongemotiveerd werken houdt uiteindelijk niemand 
vol. Bovendien vergroot het de kans op uitval door ziekte of dat 
werknemer en werkgever gedwongen van elkaar afscheid moeten 
nemen. Trajecten die veel energie kosten, tijdrovend en duur zijn 
en die een negatieve impact kunnen hebben op de werkvloer.  

Loopbaanstation is een initiatief van enkele Twentse ondernemers 
en is thuis op de arbeidsmarkt. Voor bedrijven die gebruik maken 
van een eigen loopbaancoach profileert Loopbaanstation zich 
in plaats van uitvoerder graag als regisseur. Ze werkt namelijk 
nauw samen binnen het netwerk van aangesloten werkgevers en 
-organisaties en verschillende partners binnen het publieke bestel. 
Bijvoorbeeld als loket van het Twents Fonds voor Vakmanschap. 

Loopbaanstation kent namens dit fonds scholingcheques toe aan 
iedereen uit Twente die zich wil om- of bijscholen. De cheque kan 
gebruikt worden om binnen het vakgebied verder te ontwikkelen, 
maar geeft ook de mogelijkheid om klaar te stomen voor een 
ander beroep in een andere branche. Minister Van Gennip zal op 
26 juni de 2.500ste scholingcheque uitreiken. \

Deze quote is van minister van Sociale Zaken en Werkgelegenheid, mevrouw Karien van Gennip (CDA). 
Op uitnodiging van Het Loopbaanstation bezoekt zij op 26 juni een lunchbijeenkomst voor Twentse 
ondernemers in Oyfo, het prachtige techniekmuseum van Hengelo.

Frans Schuitemaker
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Eline Holten is directeur van Endoor. Endoor is de ondernemende tak van ROC van Twente waarin beroepsopleidingen, trainingen en cursussen  
voor volwassenen op maat worden ontwikkeld en aangeboden, gegeven door enthousiaste en ervaren docenten van ROC van Twente.

Eline Holten

Kansengelijkmaker

Er zijn verschillende oplossingen denkbaar voor het probleem van 
te veel banen en te weinig mensen. Het omscholen en bijscholen 
van werknemers kan voor werkgevers een snelle oplossing zijn; 
medewerkers kunnen doorgroeien naar posities waarvoor nu een 
personeelstekort is.  

Dit is echter niet voor iedereen even vanzelfsprekend. Mensen 
met een lagere sociaaleconomische status hebben vaak minder 
toegang tot scholing en opleiding en lopen daardoor een groter 
risico op werkloosheid en armoede. Een leven lang ontwikkelen 
kan een grote kansengelijkmaker zijn. Daarvoor is het van belang 
om voor iedereen scholing en opleiding toegankelijk te maken. 

Werkgevers hebben daarin ook hun verantwoordelijkheid. 
Zij kunnen zorgen voor opleidingsmogelijkheden en 
loopbaanontwikkeling binnen het bedrijf. Daarnaast kunnen 
werkgevers ook bijdragen aan de toegankelijkheid van scholing 
voor werknemers met bijvoorbeeld scholingsbudgetten, flexibele 
werktijden om studie mogelijk te maken of een werkomgeving 
waarin werknemers van elkaar kunnen leren. Bedrijven kunnen 
daarbij samenwerken door kennis en leervragen te bundelen en 
gezamenlijke scholing aan te bieden.

Werkgevers worstelen soms met werknemers die weinig of geen 
motivatie tonen om te leren. Er zijn verschillende factoren die van 
invloed zijn op de motivatie, zoals persoonlijke omstandigheden, 

ervaringen met eerdere scholing en de context waarin wordt 
gewerkt. Financiële problemen, gezondheidsproblemen of een 
gebrek aan flexibiliteit in werktijden bijvoorbeeld maken dat 
het lastig om tijd vrij te maken voor scholing. Ook het ontbreken 
van een startkwalificatie kan beperkend zijn. Dit vraagt om 
maatwerkoplossingen en ondersteuning. 

Kortom, het is dus belangrijk dat werkgevers niet alleen oog 
hebben voor de productiviteit en winstgevendheid van hun bedrijf, 
maar ook voor de persoonlijke ontwikkeling en toekomstige 
loopbaan van hun werknemers. Een leven lang ontwikkelen kan 
bijdragen aan de persoonlijke groei en welzijn van werknemers, 
maar ook aan de duurzame inzetbaarheid van werknemers en het 
succes van het bedrijf.

Wij merken dat de vraag naar maatwerktrajecten toeneemt, 
zodat werknemers een diploma of certificaat behalen voor het 
werk dat ze al jaren uitvoeren. Er wordt steeds meer geïnvesteerd 
in scholing, zodat medewerkers breder inzetbaar zijn of taken over 
kunnen nemen van collega’s. Werkgevers kiezen voor verkorte en 
versnelde leertrajecten voor medewerkers die al een bepaalde 
achtergrond en werkervaring hebben of voor het trainen van skills 
zoals digitale vaardigheden en leidinggeven. 

Zo dragen werkgevers bij aan de continuïteit van hun organisatie 
én aan het verkleinen van kansenongelijkheid. \

Blijvend investeren in scholing en opleiding, vergroot kansen op 
werk en inkomen en tevens persoonlijke groei en welzijn. 
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De basis van 
behoud volgens 
de Rabobank 
In haar functie als hr-businesspartner bij Rabobank 
adviseert Irma van Dijk de directeuren en vakdirecteuren 
van regio Oost over hoe ze talent binnen hun organisatie 
kunnen behouden (en hoe ze nieuw talent kunnen 
aantrekken). Beweging is daarbij hét belangrijkste 
woord: geen starre organisatie zijn, maar eentje die 
interne groei motiveert en flexibel werken stimuleert.  
Dit is hoe ze dat doen.  

Vrijheid,�flexibiliteit�en�waardering�

‘Een duidelijk signaal in onze markt was het tekort aan personeel 
voor cruciale functies. Banen waar je niet één, twee, drie een 
nieuwe medewerker voor hebt, omdat het werk vraagt om 
vakinhoudelijke kennis en ervaring. Daarom hebben we een 
landelijke bijsturingsactie opgezet om mensen intern op te leiden. 
En dat werkt. Nu hebben we voldoende aanwas. 
Kijken naar die interne ‘re-skilling’ is essentieel gebleken voor 
onze organisatie. De tijd dat mensen afgebakend in één functie 
pasten en bleven, is geweest. Het is een bredere blik: wat zijn 
de ontwikkelingen in ons vakgebied, welke competenties/skills 
vraagt dat naar de toekomst toe en welke collega’s kunnen we 
daarvoor inzetten of aantrekken? Ook in de werving zelf hebben we 
winst behaald door met die open blik te kijken. We denken vanuit 
competenties in plaats van functieprofielen. En we realiseren ons: 
de jongere generatie benaderen, vraagt echt een andere aanpak. 
Die ga je niet alleen meer vinden op een banenmarkt. ’

Flexibel werken 
‘Ook de manier van werken is veranderd. Met Rabo@Anywhere 
kan iedereen nu overal werken. Dat maakt dat je niet meer per 
definitie in de buurt van je werk hoeft te wonen. Voor een landelijke 
organisatie als Rabobank is die flexibiliteit belangrijk. De druk van 
vier à vijf dagen op een bepaald kantoor moeten zijn, is er niet 
meer. Dat wat digitaal kan, mag je digitaal doen. Deze ruimte om 
te werken op een manier die bij je past, wordt over de hele linie 
positief beoordeeld. En natuurlijk is het ook iets wat we meenemen 
in onze positionering als werkgever. Want voor veel talent – jong  

en oud – is die vrijheid een belangrijke factor om ergens aan het 
werk te gaan en te blijven.’

Groei stimuleren 
‘Behoud begint bij uitstroom van talent voorkomen, bijvoorbeeld 
omdat ze niet op hun plek zitten of onvoldoende uitdaging 
meer hebben in hun werk. Daarom hebben we een CareerHub, 
een afdeling die voor onze mensen klaarstaat om ze te helpen 
oriënteren op een nieuwe plek binnen de organisatie. En ja, dat kan 
ook iets totaal anders zijn. Soms draaien ze dan een dag per week 
mee op een nieuwe afdeling, soms worden mensen zelfs tijdelijk 
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De Werf 5, 7607 HH Almelo  /  T 088 722 6600  /  www.rabobank.nl

fulltime gedetacheerd. Zodat ze ontdekken wat zij duurzaam 
willen doen, waar ze echt blij van worden. Je kunt dit soort 
ambitie als werkgever negeren, maar stimuleren is veel sterker. 
Zo houden we onze collega’s intrinsiek gemotiveerd. En dat is het 
allerbelangrijkste voor talentbehoud.’ 

Talent belonen
‘En voor de collega’s die écht het verschil maken binnen Rabobank 
hebben we verschillende landelijke talentprogramma’s. Die zijn er 
voor de topmatches; collega’s die als topmatch zijn gekwalificeerd, 
uit alle lagen van de organisatie. De programma’s bieden 

verdieping, persoonlijke groei, inspiratie en een uitbreiding van 
hun (internationale) netwerk. Het is een blijk van waardering en 
vertrouwen voor de mensen die we zien als onze (toekomstige) 
vakspecialisten en leiders. De collega’s met grootse ambities en 
plannen om die – binnen Rabobank – waar te maken. En wij doen  
er alles aan om dat samen te realiseren!’  \

‘��Wij�geloven�in�vrijheid� 
om�jezelf�te�ontwikkelen’
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Demcon blijft in staat  
het juiste talent te vinden
Demcon is nog altijd een snel rijdende trein. De high-end technologieleverancier heeft inmiddels locaties 
in meerdere landen. Demcon biedt volop ruimte voor verdere groei en nieuw talent. Maar hoe en waar 
vind je dat nieuwe talent? Isabelle Dewulf (corporate hr-manager) en Marleen Blanckenborg (corporate 
recruiter) vertellen over Demcon als werkgever en over de kansen op de arbeidsmarkt.
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Demcon draagt veel bij aan versterking van de Twentse economie, 
zoveel is inmiddels duidelijk. Daarmee wil medeoprichter en CEO 
Dennis Schipper teruggeven aan de regio wat hij zelf vele jaren heeft 
ontvangen. Demcon biedt meer dan ooit ruimte aan nieuw talent. 
Demcon is klaar voor de toekomst en groeit hard op ontwikkeling en 
productie. Dat blijft het bedrijf voorlopig doen in Enschede.

Open cultuur
Die visie van Demcon is niet zomaar een marketingverhaal. Isabelle: 
‘We zijn de laatste jaren hard gegroeid en hebben inmiddels zo’n 
1.050 mensen in dienst uit het hele land. Die vind je niet zomaar, 
maar het lukt ons nog altijd redelijk goed. Ik denk dat dat mede 
komt door onze open bedrijfscultuur, onze maatschappelijke positie 
en onze heldere visie op de toekomst.’

Centraal in die visie staat de impact die Demcon wil maken.  
Dat doet het bedrijf door technologische oplossingen te 
ontwikkelen voor maatschappelijke uitdagingen. Het gaat dan om 
innovatieve systemen en producten met slimme toepassingen voor 
onder andere zorg, veiligheid, water, energie en communicatie. 
Naast technologische vernieuwing zet Demcon zich in voor 
stimulering van ondernemerschap en investering in talent en 
onderwijs. Daarmee wil de organisatie nadrukkelijk impact maken 
in de regio. Isabelle: ‘Denk aan economische groei en nieuwe 
werkgelegenheid. Dat gaat verder dan onszelf.’

Middelbare scholen
Meer dan duizend medewerkers dus. En de rek lijkt er nog 
niet uit. Om te blijven groeien, is samenwerking met de 
onderwijsinstellingen in de regio voor Demcon cruciaal. Marleen: 
‘We hebben nauw contact met Universiteit Twente, Hogeschool 
Saxion en ROC van Twente. Veel afgestudeerden vinden een 
baan bij ons. We vergeten ook de middelbare scholen niet. Het 
is voor ons belangrijk dat scholieren, van vmbo tot vwo, al vroeg 
enthousiast raken over techniek en bekend raken met Demcon. Het 
liefst laten we hen zien wat we hier doen. Er zijn hier regelmatig 
schoolklassen voor rondleidingen en opdrachten, bijvoorbeeld over 
de energietransitie. Onze collega’s vinden dat steevast geweldig. 
We hoeven nooit iemand te overtuigen er tijd voor vrij te maken. 
Demcon-medewerkers zijn betrokken, loyaal en trots en laten maar 

wat graag zien wat hier gebeurt. Dat zien we ook op onze open dag 
voor partners en familie.’ 

Maatwerk
Terug naar de personeelswerving. Want Demcon mag dan al die 
scholieren en studenten warmdraaien voor een baan, maar is dat 
genoeg? Marleen: ‘Nee, we doen meer. Ik denk dat de kracht van 
onze recruitment vooral zit in de manier waarop we naar potentiële 
medewerkers kijken. Dat gaat veel verder dan alleen een CV of 
opleiding. We leggen steeds meer nadruk op competenties en 
persoonlijkheid. Maatwerk is daarbij heel belangrijk. Solliciteert 
iemand op vacature X, maar zien wij dat vacature Y, ook al bestaat 
die mogelijk nog niet, veel beter past? Dan maken we daar werk 
van. Het gaat veel meer over wat wij iemand te bieden hebben 
en wanneer iemand gelukkig is. Daarbij willen we vooral graag 
laten zien wat hier gebeurt en wie we zijn, dus we proberen zoveel 
mogelijk potentiële medewerkers uit te nodigen op Kennispark 
Twente, waar onze thuisbasis is.’

Diversiteit
Isabelle noemt tot slot de diversiteit binnen Demcon. Volgens 
haar een belangrijk pluspunt in het aantrekken van nieuw talent. 
‘En dan bedoel ik diversiteit in meerdere opzichten. Allereerst de 
diversiteit in onze werkzaamheden en projecten, en de mogelijkheid 
daar makkelijk tussen te switchen. We hebben relatief veel jonge 
mensen aan boord. De gemiddelde leeftijd van onze medewerkers 
is 38. Dat komt mede door die afwisseling en uitdaging. Diversiteit 
zie je ook terug in de manier waarop we onze maatschappelijke 
rol pakken. We werken samen met diverse partijen in de regio en 
kijken hoe we mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt een 
kans kunnen geven. De focus bij Demcon ligt op persoonlijk talent. 
Hiermee creëren we een diverse Demcon-populatie en onze huidige 
medewerkers waarderen dat enorm.’

Demcon kan dus voorlopig blijven groeien en de ambities blijven 
waarmaken, zo lijkt het. Waar hopen Isabelle en Marleen nog op? 
‘Nou, het liefst zouden we in de toekomst een werken-bij website 
met daarop nul vacatures hebben’, aldus Marleen. ‘Dat klinkt 
misschien gek, maar daarmee bedoel ik dat de insteek nóg meer 
moet liggen op dat maatwerk en op het erkennen van talent. Heb 
je affiniteit met techniek en kun je je vinden in onze missie en visie? 
Dan zou je al kunnen solliciteren.’  \

Institutenweg 25, 7521 PH Enschede  /  T 088 115 2000  /  www.demcon.com

‘�Demcon-medewerkers�zijn�
betrokken, loyaal en trots’

‘�We�hebben�relatief�veel� 
jonge�mensen.�De�gemiddelde�
leeftijd�is�38’
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Baker Tilly kijkt verder 
en trekt zo talent aan 

Niet�het�perfecte�papiertje,�wel�de�juiste�kwaliteiten�

Van het bank- en verzekeringswezen en de zorg naar de accountancy 
is best een verrassende stap. Wesley licht toe: ‘Ik werkte jarenlang 
als hypotheekadviseur, maar op een gegeven moment miste ik de 
uitdaging. Ik ging op zoek naar een plek waar ik én kon werken én 
kon doorleren. Hier heb ik die combinatie gevonden. 

De switch maken was best spannend, maar ik weet dat dit een vak 
is waarin ik keer op keer kan blijven doorgroeien. Dat heb ik nodig.’ 
Marlies vult aan: ‘Het mooie is dat er in dit werk een positieve sfeer 
hangt, dat was in mijn tijd in de gehandicaptenzorg en kinderopvang 

soms wel anders. Ik wilde in een hecht team blijven werken, dat is 
waar ik goed in ben, en weer elke dag met een goed gevoel naar 
mijn werk gaan. Toen ik de vacature bij Baker Tilly zag, waarbij 
ervaring niet per se nodig was, heb ik de sprong gewaagd. 
En met succes.’

Met vertrouwen aan de slag
Beginnen in een onbekend werkveld is natuurlijk best uitdagend. 
Marlies vertelt: ‘Baker Tilly stond gelukkig echt naast me in die 
eerste periode. Ik kreeg het gevoel dat we het samen wel gingen 
regelen. We hebben open gesprekken gevoerd over de indeling 
van mijn werk, wat ik nodig heb en wat bij me past. Ik kreeg ook 
vanaf dag één het gevoel dat ze blij waren dat ik er was. Ze kijken 
niet naar wat je niet kan, maar zoomen in op de kwaliteiten die je 
wél hebt. Natuurlijk was mijn werk in de zorg heel anders, maar het 
samenwerken als team weegt hier misschien nog wel zwaarder dan 
het inhoudelijke aspect. Die mensenkennis heb ik, de rest leer ik wel.’ 

Twee jonge, getalenteerde én gemotiveerde audit assistenten, die zijn sinds eind vorig jaar 
werkzaam bij Baker Tilly: Marlies Koetse en Wesley Egberink. Ze zijn voorlopig niet van plan  
om te vertrekken. Ze voelen zich namelijk meer dan welkom bij het bedrijf. Allebei hadden  
ze een atypische vooropleiding, maar ze konden toch aan de slag in de accountancy.  
En dat vertrouwen krijgen, is voor hen de drijfveer om zich de komende jaren binnen  
Baker Tilly te blijven ontwikkelen. 

'�Ik�wilde�in�een�hecht� 
team�blijven�werken’ 
Marlies Koetse
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Niet�het�perfecte�papiertje,�wel�de�juiste�kwaliteiten�

Wesley vult aan: ‘In mijn vorige werk had ik enorm veel klantcontact 
en eigenlijk is dat nu als audit assistent ook een van de belangrijkste 
eigenschappen. We controleren de jaarrekening stap voor stap en 
zijn daarvoor soms wel twee of drie dagen per week op locatie bij 
een klant om ze allerlei vragen te stellen en stukken op te vragen. 
We moeten snappen hoe de financiële stromen lopen bij onze 
klanten. En ik was altijd al met cijfertjes bezig, die precisie komt nu 
ook weer van pas.’

Blijven dankzij de binding
Deze nieuwe stap pakte voor allebei goed uit. ‘Toen ik besloot te 
switchen van werkveld heb ik gesprekken gehad bij verschillende 
bedrijven’, vertelt Wesley. ‘Ik had hier het beste gevoel. Baker Tilly 
kijkt verder dan het perfecte papiertje, denkt mee met je situatie en 
ze bieden een vast dienstverband. Dat geeft vertrouwen om ergens 
aan de slag te gaan. En om ergens te blijven. Ik zocht naar uitdaging 
en die heb ik hier gevonden.’ 

Marlies vult aan: ‘Wij kunnen de komende jaren nog zo veel leren 
hier, zodat we vakinhoudelijk helemaal ‘bij’ zijn. En daarbij ben ik 
een gevoelsmens, dat is waarom ik in de zorg ben begonnen, en 
de sfeer en je eigen gevoel zijn voor mij zo belangrijk. Dat is hier in 
orde. Ik zit hier op mijn plek en voel me gewaardeerd omdat  
Baker Tilly in me heeft geïnvesteerd, zelfs zonder dat ik de  
passende achtergrond had. Dat betaalt zich uiteindelijk zeker uit:  
wij willen voorlopig nergens anders heen.’  \

'�Geef�talent�het�vertrouwen� 
dat�ze�het�kunnen’ 
Wesley Egberink
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Twente wordt 
‘chip-design-valley’

Het aantal chips in producten en systemen verdubbelt de komende jaren. En Twente 
heeft álles – de mensen, het talent, de kennis en de voorzieningen – in huis om die chips 
te ontwerpen. De regio kan een flink Europees marktaandeel bemachtigen, mits de juiste 
talenten naar Twente komen en hier blijven. Chip-ontwerphoogleraar Bram Nauta van 
Universiteit Twente, Hugo Westerveld van Cyient en Ivan Stojanovic, business developer 
bij Oost NL, vertellen over de aantrekkingskracht die Twente heeft op makers van chips 
én over de chipfabriek die ze hier willen neerzetten. 
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Bij de kassa in de supermarkt houd je je pinpas voor de betaal-
terminal en het bedrag wordt afgeschreven van je bankrekening. 
We zijn er met zijn allen helemaal aan gewend dat dit kan. 
Een beetje fraudegevoelig is het wel; een zakkenroller kan op deze 
manier ook met jouw pas betalen. ‘Wat nou als jouw pasje alleen 
werkt als jíj het in je hand hebt, door middel van het lezen van een 
vingerafdruk? Deze combinatie van technologieën, of - voor de 
kenners - een combinatie van analoge en digitale chip-systemen’, 
mijmert Hugo. En laat nou uitgerekend Twente de plek zijn die 
vooroploopt in het combineren van chip-technologieën, 
zoals fotonica, microfluidica en MEMS. ‘Heterogene systemen’, 
noemt Ivan dit. ‘Bedrijven komen speciaal daarvoor naar Twente.’

Knappe koppen
Twente heeft dan ook een flink aantal knappe koppen ‘in huis’. 
Te beginnen met hoogleraar Bram Nauta, die in de hele wereld 
wordt geroemd en geprezen om de naar hem vernoemde 
‘Nauta-schakeling’ die de basis heeft gelegd voor energiezuinige 
Bluetooth- en WiFi-chips in telefoons. Hugo Westerveld ging aan 
Universiteit Twente bij Bram in de leer en werkt tegenwoordig 
als senior projectleider bij het beursgenoteerde bedrijf 
Cyient Semiconductors in Enschede. Beiden verlaten ze Twente 
voor geen goud. ‘Hier gebeurt het. We hebben spelers van 
wereldklasse hier in Twente’, zegt Hugo.

ChipTech Twente
Het programma ChipTech Twente moet die status van Twente 
versterken. ‘Het cluster kent drie ambitielijnen’, zegt Bram. 
‘Het ontwerpen van elektronische chips, heterogene systemen 
ontwerpen, en vervolgens die systemen fabriceren. Met subsidies 
en andere investeringen wordt een fabriek neergezet waarmee 
heterogene chip-systemen kunnen worden geproduceerd. 
‘Als we in de praktijk kunnen laten zien wat we hier kunnen, 
komt Twente nóg meer op de kaart te staan’, verklaart Ivan 
de toegevoegde waarde van zo’n fabriek. 

De eerste investering van 6 miljoen in de fabriek is al gedaan, 
vanuit PhotonDelta, een programma voor de ontwikkeling van 
geïntegreerde fotonica. ‘Daarmee kunnen we de eerste processen 
en lijnen neerzetten’, zegt Bram. ‘Het bedrijf New Origin gaat daar 
aan de slag om die fotonische chips te produceren.’

Chip-talent komt uit Nederland
Om al het werk dat daaruit voortkomt te kunnen doen, moet 
talent naar Twente worden gehaald én worden verleid om hier te 
blijven. ‘Niet alleen studenten, maar ook docenten’, zegt Bram.
Waar in andere sectoren nog wel eens over de grens wordt 
geworven, verwacht Bram juist in Nederland – en specifieker, 
in het oosten van het land – het talent te vinden. ‘De meeste 
universiteiten in dit vakgebied draaien op buitenlanders, maar 
wij hebben flinke instroom van Nederlandse studenten in dit 
vakgebied. Twee derde is Nederlander. Onze studenten blijven 
hier, omdat we in Twente negen analoge-chipbedrijven hebben. 
En er komen er meer bij, want als bedrijven mij vragen ‘kan ik wat 
studenten krijgen’, dan is mijn antwoord steevast ‘open maar een 
vestiging in Twente’. En dat doen ze.’

De Twentse arbeidsethos is precies wat de ontwikkeling van 
heterogene systemen nodig heeft, onderstreept de hoogleraar. 
‘Wil je deze techniek helemaal uitdokteren, dan heb je flink wat 
doorzettingsvermogen nodig. Dat hebben mensen in het noorden 
en oosten van het land sowieso. Heel simpel: ze zijn vaak van jongs 
af aan gewend om iedere dag tien kilometer door weer en wind 
van en naar school te fietsen. Zonder mopperen.’

Als Twente zo doorgaat, voorspelt Ivan overigens dat Twente een 
aanwas van nieuwe chipbedrijven zal gaan krijgen. ‘Als de fabriek 
er komt, wil iedereen hierheen. Want die fabriek gaat geheid grote 
bedrijven aantrekken. Denk aan wereldspelers als een toekomstige 
Apple of Tesla. Een werkgroep binnen ChipTech Twente gaat aan 
de slag met het promoten van Twente onder chip-talent.’

Samenwerking tussen regio’s
Hoewel het programma de naam ChipTech Twente draagt, wordt 
daarbinnen samengewerkt met andere regio’s zoals Eindhoven, 
Nijmegen en Delft. ‘Als we Europees geld hier willen laten 
landen, moeten we samen optrekken’, zegt Ivan. ‘Eindhoven is 
goed in het maken van machines voor chipproductie en bepaalde 
fotonische chips, Delft heeft alles in huis rondom bijvoorbeeld 
sensorelectronica en quantum en Twente is sterk in chip-ontwerp, 
fotonica en heterogene chip-systemen. De gezamenlijke 
aantrekkingskracht richting Europa is niet het enige voordeel van 
samenwerken. De samenwerking versterkt tevens de onderlinge 
banden tussen regio’s. We gaan nu bijvoorbeeld samen op 
handelsmissie naar Japan.’

Nog even en Twente staat wereldwijd bekend als 
‘chip-design-valley’, dé plek waar een groot deel van de 
in Europa nodige chip-systemen, worden ontworpen.  \

‘�Een�fabriek�voor�heterogene�
chip-systemen�zet�Twente� 
nóg�meer�op�de�kaart’� 
Ivan Stojanovic



Tekst Elizabeth Westra  /  Fotografie Lars Smook

Talent 
gezocht! TWerkgevers in Twente staan te springen om (jong) 

talent. Minstens zo belangrijk: het koesteren van 
het talent dat ze al aan boord hebben. Wat doen 
Twentse bedrijven om hen tevreden te houden en hun 
werkgeluk te vergroten? En wat vindt die werknemer 
van de toekomst eigenlijk zelf belangrijk in een baan? 
Een blik op drie partners van INN’Twente en hun jong 
talent: post- en koeriersbedrijf MSG, IT-bedrijf NDIX 
en makelaar en financieel dienstverlener Ten Hag.

INN gesprek
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MSG groeit en is inmiddels door heel het land actief. Met verschillende 
activiteiten biedt MSG zijn medewerkers vele mogelijkheden.  
Zo groeiden ook Mark Jansen en Tim Westenberg vanuit hun stage 
door tot vaste krachten. 

Hard werken, maar 
wel met een lach en 
een�knipoog

T
Als sociaal en duurzaam bedrijf biedt MSG 
kansen aan mensen die die elders niet 
krijgen, maar ook reguliere medewerkers 
willen ze een mooie toekomst bieden. 
Arjan Kleizen, algemeen directeur bij MSG, 
vertelt: ‘we hebben een brede organisatie 
die in de afgelopen jaren een flinke groei 
heeft doorgemaakt. Hierdoor zijn er volop 
mogelijkheden om je te ontwikkelen.’ Mark, 
inmiddels Operationeel Manager, legt uit: 
‘sinds ik hier acht jaar geleden begonnen 
ben, heb ik elke keer stappen kunnen 
maken en ook elke keer in een ander 
focusgebied. Als je hier wilt groeien en het 
klikt aan beide kanten, is er door de grootte 
van de organisatie altijd iets mogelijk.’

Tim: ‘vanuit mijn studie heb ik 
een achtergrond in commercie en 
marketing, maar nu is mijn hoofdtaak 
als accountmanager vooral commercie. 
Toch is er ook ruimte om af en toe de 
marketingafdeling te ondersteunen.’ Arjan: 
‘het vinden van een passende werkplek is 
tekenend voor de cultuur van MSG. Niet 
alleen medewerkers met een afstand 
tot de arbeidsmarkt, maar ook reguliere 
medewerkers krijgen ruimte om te groeien.’

Arjan: ‘Het feit dat we een sociale 
onderneming zijn, trekt niet alleen talent 
aan, maar dit geeft de medewerkers 

ook een ander gevoel waardoor we 
gemakkelijker aan personeel komen. Post, 
pakketten en logistiek zijn markten waar 
veel dynamiek in zit. Dat we hier als team 
dagelijks met elkaar voor aan het knokken 
zijn, maakt het extra leuk.’ 

Tim: ‘het contact met collega’s is bij MSG 
heel fijn. Je kunt bij iedereen gewoon naar 
binnen lopen, of dit nou bij de directeur of 
iemand van operatie is.’ Daarnaast worden 
er genoeg leuke dingen georganiseerd. 
‘Denk aan het verloten van FC Twente-
kaarten, barbecues, paastraktaties op 
kantoor en ga zo maar door. We proberen 
het een beetje gezellig te houden. Het is 
hard werken ja, maar wel met een lach en 
een knipoog’, aldus Arjan.  >

‘ Als je wilt groeien 
en het klikt aan 
beide kanten,  
kun je hier mooie 
stappen maken’  
Mark Jansen   
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DNA-profiel�voor�het�vinden�
van�passende�werknemers
Joey Kamphuis is twee jaar 
geleden begonnen als stagiair bij 
NDIX en inmiddels doorgegroeid 
naar een fulltime functie.  
Samen met Kathy, teamleider 
marketing en communicatie, 
houdt hij het marketingteam van 
NDIX draaiende. 

Kathy: ‘het werken bij NDIX moet bij 
je passen. We hebben een informele 
werkcultuur met lage drempels. Doordat 
de lijntjes binnen NDIX erg kort zijn, is 
het makkelijker om nieuwe dingen op 
te pakken.’ Joey voegt toe: ‘dat we een 
platte organisatie hebben, zie je direct 

aan ons kantoor. Dit is een grote open 
ruimte waar het heel laagdrempelig is om 
naar iemand toe te lopen. Of dit nou het 
managementteam is of een collega van 
een andere afdeling.’ 

Om medewerkers te vinden die goed 
bij NDIX passen, is een DNA-profiel 
opgesteld. ‘Tijdens een sollicitatie kijken 
we ook echt met die bril op. We merken 
hierdoor dat onze bedrijfscultuur snel 
overslaat op de sollicitant en dit vinden we 
ontzettend belangrijk’, vertelt Kathy. 

‘Werkgeluk is namelijk ontzettend 
afhankelijk van de behoeftes van de 
werknemer. Hoe beter een medewerker 
past bij het soort organisatie waar die 
werkt, hoe groter het werkgeluk zal zijn.’ 

‘Vanaf het moment dat je binnenkomt, 
krijg je al veel verantwoordelijkheid en ook 
de vrijheid om te ontdekken wat je leuk 
vindt’, vertelt Joey. ‘Dat stimuleert mij en 
ik kan daar veel voldoening uit halen. Aan 
de andere kant word je ook bemoedigd 
door je collega’s wanneer iets goed 
gaat. Iedereen toont interesse in elkaars 
werk en daar ben je wel naar op zoek als 
medewerker.’ 

Joey is dan ook niet de enige stagiair 
die na zijn studie is blijven werken bij 
NDIX; je vindt zulke verhalen door de 
hele organisatie. Kathy: ‘dat zijn onze 
succesverhalen. Op deze manier houd je 
ervaring binnenboord en je weet van beide 
kanten wat je aan elkaar hebt.’
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Groeiend�bedrijf�laat�
medewerkers�groeien
Anja Brunink en Pieter Weghorst werken beiden in de financiële dienstverlening bij Ten Hag. 
Ook Pieter is begonnen als stagiair en inmiddels doorgegroeid naar vaste medewerker.  
Iets waar Anja en haar collega’s erg trots op zijn.

Niet alleen de medewerkers van Ten Hag 
krijgen alle ruimte om te groeien, maar het 
bedrijf zelf groeit ook. Anja: ‘we willen een 
goede en interessante werkgever zijn. En 
omdat Ten Hag volop ontwikkelt, hebben 
medewerkers hier genoeg uitdaging. 
Hierdoor hebben medewerkers het 
gevoel dat ze niet stilstaan.’ Vanuit Ten 
Hag zelf worden er ook extra opleidingen 
aangeboden. Pieter: ‘Je wordt door je 
collega’s aangemoedigd om dit te doen. 
Dat werkt heel stimulerend.’

Anja: ‘Pieter is hier een mooi voorbeeld 
van. Hij is inmiddels onderdeel van het 
team en ontwikkelt zich sterk. Hij heeft 
zich ontplooid als mens in de tijd die hij hier 
werkzaam is en ik kan er ontzettend van 
genieten om dat te zien.’

Wel is het vinden van nieuwe medewerkers 
een uitdaging. Anja: ‘je ziet nog vaak dat 
mensen per toeval bij ons terechtkomen. 
De financiële dienstverlening heeft nog 
een wat stoffig imago, terwijl het juist een 
innoverend vak is. Ook wij moeten we dit 
beter gaan uitdragen.’ 

Pieter had vooraf ook geen duidelijk beeld: 
‘voor mijn studie werd Ten Hag aangeboden 
als een stageplek en toen ben ik blijven 
hangen. Terwijl ik hiervoor nog niet wist 
wat me te wachten stond.’

Om mensen een beter beeld te geven van 
wat Ten Hag doet, is er een traject gestart 
met Hogeschool Saxion. Anja: ‘Op deze 
manier willen we onderzoeken hoe we ons 
als organisatie zodanig kunnen profileren 
dat mensen bij ons willen werken. Ook 
geven we bijvoorbeeld gastlessen en gaan 
we een minor ontwikkelen. Zodat we in 
ieder geval in beeld zijn bij studenten.’  \

‘ Wij willen ons zo profileren dat  
mensen bij ons willen werken’ Anja Brunink     



Tekst en fotografie Universiteit Twente  

Hogeschool Windesheim 
en Universiteit Twente 

slaan handen ineen

Windesheim en UT onderschrijven het belang van meer 
samenwerking om ervoor te zorgen dat iedere student het 
onderwijspad kan volgen dat het best bij zijn wensen en 
competenties past. De samenwerking moet resulteren in 
een betere aansluiting van de opleidingsprogramma’s en het 
vergemakkelijken van de door- en wisselstroom van studenten 
tussen opleidingen van beide instellingen.

Ook wordt extra ingezet op een betere student- en 
studieloopbaanbegeleiding en studiekeuzevoorlichting in het 

voortgezet onderwijs. Naast het terugdringen van studie-uitval 
is er de ambitie om de regionale arbeidsmarkt beter zichtbaar 
te maken voor (aankomende) studenten. Dat gebeurt in 
samenwerking met meerdere regionale partners. Het convenant 
bouwt voort op de reeds langer bestaande samenwerking 
tussen beide instellingen. Windesheimstudenten van een aantal 
bacheloropleidingen kunnen al tijdens hun studie een premaster 
volgen aan de UT waarmee ze tijd besparen en eerder kunnen 
doorstromen naar een masteropleiding.

Meer maatschappelijke impact
Met de nauwere samenwerking hopen Windesheim en UT samen 
een grotere betekenis te krijgen op het gebied van regionale 
economische en maatschappelijke vraagstukken. Daarbij zijn 
diverse overheden, maatschappelijke organisaties en het 
bedrijfsleven in Regio Zwolle betrokken. Er wordt gewerkt aan een 
gezamenlijk onderzoeksprogramma om het regionale innovatie-
ecosysteem te versterken. Dat richt zich in eerste instantie 
op sectoren als maakindustrie, kunststoffen, zorgtechnologie 
en de energietransitie. Ook kijken UT en Windesheim samen 
naar het onderwijsaanbod voor werknemers van het regionale 
bedrijfsleven, in het kader van een leven lang ontwikkelen.

Hogeschool Windesheim en Universiteit Twente 
(UT) hebben dit voorjaar een samenwerkings-
overeenkomst getekend. Bestuurders Inge Grimm 
van Windesheim en Vinod Subramaniam van de 
UT tekenden het convenant. Met de overeenkomst 
spreken de onderwijsinstellingen de ambitie uit om 
meer samen op te trekken bij diverse initiatieven op 
het gebied van onderwijs en onderzoek.
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Complementair
‘Een samenwerking als deze is goed voor onze Regio Zwolle, 
voor studenten die kunnen doorstromen en voor ondernemers 
voor de uitwisseling van kennis én toepassing bij bedrijven’, 
vertelt Inge Grimm, voorzitter van het college van bestuur van 
Hogeschool Windesheim. ‘We bieden vanuit de brede waaier – 
mbo, hbo en wo – toegankelijk onderwijs en staan in verbinding 
met het werkveld. Nieuwe oplossingen kunnen door deze korte 
lijnen sneller geïmplementeerd worden. Daar plukken onze 
studenten, de ondernemers en onze docenten en onderzoekers 
samen de vruchten van.’

‘Met elkaar, maar ook met de andere onderwijspartners en 
de regionale arbeidsmarkt, staan we voor de opgave om een 
complementair en kwalitatief hoogwaardig onderwijsaanbod 
voor Oost-Nederland te realiseren. Dat aanbod is gericht op 
de transities in de techniek, zorg en onderwijs’, aldus Vinod 
Subramaniam, voorzitter van het college van bestuur van 
Universiteit Twente. ‘Het beklinken van deze samenwerking is 
een wezenlijke stap in het vergroten van onze slagkracht.’

Uitproberen
De samenwerking tussen UT en Windesheim is niet nieuw. 
Beide onderwijsinstellingen maakten jaren geleden al afspraken 
over de toegankelijkheid van premasters. Meerdere studenten 
van Windesheim maken sindsdien gebruik van de mogelijkheden 
en volgen al tijdens hun hbo-studie een premaster bij UT. Op die 
manier kun je als student alvast uitproberen of de universiteit 
bij je past, het voorkomt tijdverlies en het scheelt in de kosten. 
Het convenant dat nu is getekend, is het startschot voor een 
intensievere samenwerking om elke student op de juiste plek te 
krijgen. Daarnaast zijn er ambities op het gebied van onderzoek, 
voorlichting en de samenwerking in de regio.  \

Elkaar gevonden 

Arianne Colenbrander van UT en Anneke Postma en 
Arnout Schuitema van Windesheim vertellen over 
de samenwerking.

Arnout: ‘We werken als Windesheim en UT al een flink aantal 
jaren aan wat ik noem de ingedaalde premaster. Niet vanuit 
het idee om iedere student aan te sporen om een master 
te volgen, maar de ervaring leert ons dat we studenten 
vaker onderschatten dan dat we ze overschatten. UT en 
Windesheim vinden elkaar in de opvatting dat een premaster 
goed moet voorbereiden op een master. Je ziet bij andere 
universiteiten dat een premaster soms moeilijker is dan de 
master zelf, bijvoorbeeld door zeer hoge eisen te stellen aan 
de beheersing van de Engelse taal. Omdat er goed contact 
is tussen de opleidingen van Windesheim en UT, neemt het 
aantal mogelijkheden nog steeds toe.’ 

Arianne: ‘Bijna al onze premasters hebben een omvang van 
dertig studiepunten en daarom kun je een hele premaster 
prima tijdens je minor-ruimte doen. Veel opleidingen bij 
andere universiteiten hebben veel langere premasters, 
dus dat is een voordeel.’ 

Anneke: ‘We werken al heel wat jaren samen, bijvoorbeeld 
op het terrein van instroom en aansluiting. Hogeschool 
Saxion sluit hierbij ook vaak aan, evenals bij wisselstroom. 
Dit convenant geeft vooral nog meer commitment aan 
onze samenwerking op allerlei niveaus.’ Waarom passen 
Windesheim en UT goed bij elkaar? Arnout: ‘UT staat open 
voor ideeën en is heel benaderbaar en we weten elkaar 
goed te vinden.’

Anneke: ‘Daarbij helpt het dat we verbindingssessies 
houden en sessies met docenten. Dat werkt heel krachtig: 
dat je elkaars wereld leert te begrijpen en veel contact 
met elkaar hebt.’

Arianne: ‘De openheid om samen te werken en de behoefte 
om te laten zien dat de wereld breder is dan je misschien 
van tevoren had gedacht. Die open cultuur zie ik bij beide 
instellingen en maakt dat een samenwerking heel natuurlijk 
voelt. Bij beide instellingen staat de student centraal.’
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Anja Brunink, directeur van de financiële dienstverleningsgroep 
binnen Ten Hag, hield nog niet al te lang geleden een raar 
gevoel over aan een sollicitatieprocedure met een potentiële 
medewerker. ‘Ken je die reclamespot van Randstad over de 
andersom-sollicitatie? Daar zie je een groepje werkgevers op een 
rijtje zitten, wachtend in de gang. Zij solliciteren bij een kandidaat. 
De omgekeerde wereld dus. Nou, zo voelde ik me ook een beetje. 
We hadden een functie openstaan, maar er kwam niks op binnen. 
We versoepelden de opleidingseisen, want in ons vak kan je je 
diploma’s ook vanuit je functie behalen. Toen ik eindelijk een 
sollicitante op gesprek kreeg, bleek ze ook nog tal van andere 
aanbiedingen te hebben ontvangen.’

Vergrijzing
Ten Hag heeft dringend behoefte aan verjonging, maar loopt 
tegen muren op. Anja: ‘We hebben een redelijk oud team, ik 
heb zelfs recent nog wat zestigers aangenomen. Niks mis mee 
natuurlijk, in tegendeel. Bij ons heb je ook vaak senioriteit en 
ervaring nodig. We hebben veel bedrijven in de boeken die we van 
a tot z verzekeren en we onderzoeken hun bedrijfsmatige risico’s 
nauwkeurig. Zulk werk heb je niet binnen een jaar onder de knie. 
Maar ik ging toch eens zitten rekenen… Binnen onze financiële 
dienstverlening, dat met 26 fte zo’n derde van Ten Hag beslaat, 
gaan binnen 10 jaar 12 mensen met pensioen, waarvan twee 
zwaargewichten in de komende jaren al. En binnen 20 jaar stopt 
zo’n beetje ons hele personeelsbestand. Ik schrok. Voor onze tak 
is dat echt een probleem. Voor de makelaardij overigens minder. 
Daar zijn de aanwas en interesse nog steeds groot. Zo heeft Saxion 
nog steeds een numerus fixus (loting, red.) op de opleiding.’

Imago
De situatie was duidelijk voor Anja: werk aan de winkel. ‘Ik deed 
een rondje langs wat concullega’s in de regio en het was geen 
verrassing dat ook zij soortgelijke problemen kennen. Ik stelde 
voor er samen werk van te maken. Er was niemand die zei: ‘dat wil 
ik niet’. We concludeerden al snel dat onze personeelsproblemen 
mede hun oorsprong hebben in het imago van ons vak.’

Eén van de eerste stappen van het collectief was het contact 
met Christoph Hinske, onderzoeker bij het lectoraat Business 
Models van Saxion en coördinator van het ‘living lab for 
human flourishing’. Hinske is een autoriteit in zijn vak en een 
veelgevraagd spreker met ervaring binnen veel grote organisaties. 
Anja: ‘Hij hield ons gelijk een spiegel voor en prikkelde ons al snel 
buiten de gebaande paden te denken. Een leuke dynamiek, zijn 
creativiteit bij de wat meer traditionele ondernemers. We werden 
ons ervan bewust dat we ons vak zelf heel sexy vinden, maar dat 
ons imago niet sexy is. Mensen denken nog te vaak dat we een stel 
duffe polisverkopers zijn. Toegegeven, de digitale transformatie 
is in ons vak wel eens lastig, maar als je tegelijkertijd kijkt wat we 
met big data en nieuwe systemen doen… dat is interessant, maar 
nog te onbekend bij het publiek.’

Net zero
De advieskantoren besloten onder begeleiding van Hinske en 
directeur Sander Reinderink een gezamenlijk programma te 
ontwikkelen. Dat bestaat onder meer uit gastcolleges, gezamenlijk 
onderzoek, een aanpak van business casuïstiek en het opzetten 
van een minor. ‘Kortom: we gaan studenten veel meer betrekken 
bij onze vraagstukken, die vaak heel uitdagend en vernieuwend 
zijn’, vertelt Anja. ‘Denk aan ‘net zero’, een hot topic in ons vak.  
Het komt erop neer dat als je je bedrijf niet genoeg verduurzaamt 
en je uitstoot beperkt, je in 2050 niet meer te verzekeren bent.  
Dat betekent nogal iets en daar bereiden we onszelf en onze 
klanten op voor. We proberen er tegelijkertijd ook voor te 

Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Lars Smook

Ten Hag zoekt samen met 
‘concurrent’ naar nieuw talent

Net als bij veel andere organisaties staan ze ook bij makelaar en financieel dienstverlener Ten Hag wel eens  
voor een raadsel: hoe vinden we de juiste mensen? Het personeelstekort lossen we niet in ons eentje op,  

zo luidde de conclusie al snel. Dit voorjaar zette het kantoor samen met andere toonaangevende assurantiekantoren  
in Oost-Nederland hun handtekening onder een bijzondere samenwerkingsovereenkomst met hogeschool Saxion.  

Sámen gaan ze de problemen te lijf.

‘�Het�imago�van�ons�vak� 
is�niet�altijd�even�sexy’
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‘ We betrekken studenten 
bij�uitdagende�
vraagstukken’

Samenwerkingspartners
Hogeschool Saxion, Licent Groep, Soluna Financieel 
Adviesgroep, Scharenborg bedrijfsverzekeraars, GuHRu 
HR-Consultants, Jannink en Hofsté Univé, Levers ter 
Braak risico adviseurs & Financieel Planners, Eurorisk, 
Koopman Assurantiën, Ten Hag makelaars en financiële 
dienstverleners.

waken dat onze profilering klopt met wie we zijn. Je kan 
wel een vlammend betoog houden over het waarmaken van 
dromen, maar als een student dan binnenkomt en meteen op de 
polisadministratie wordt gedropt, doe je iets niet goed. We zorgen 
voor uitdagende en inspirerende banen, dat beloven we aan onze 
werknemers van de toekomst. We hopen dat deze samenwerking 
een krachtige stap is om studenten te enthousiasmeren en te 
inspireren om aan de slag te gaan in de financiële dienstverlening.’  \

Boulevard 1945 nr. 20, 7511 AE Enschede   /  T 053 850 6070  /  www.tenhag.nl
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Bravo Beveiliging groeit 
met medewerkers mee
Net als veel andere bedrijven is ook Bravo Beveiliging voortdurend op zoek naar talent. 
Maar René Bouman en Bert-Jan Nusmeier, eigenaren van Bravo Beveiliging, kijken 
hiervoor niet naar buiten, maar juist naar binnen. ‘Wat hebben we al in huis en hoe kunnen 
we onze eigen mensen zich laten ontwikkelen?’, vraagt René zich af. ‘Door te investeren in 
je eigen mensen blijf je als bedrijf groeien en neemt je kwaliteit toe.’ 

Een�werkplek�die�volop�ontwikkelt
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Bij Bravo Beveiliging heeft de ontwikkeling van eigen 
medewerkers sinds de start van het bedrijf al vooropgestaan. 
René vertelt: ‘Dat is echt onze eigen visie. We hebben altijd gezegd 
dat we het beste beveiligingsbedrijf willen zijn en dat kan alleen 
als je de beste mensen hebt.’ Persoonlijke ontwikkeling wordt dan 
ook gestimuleerd binnen het bedrijf. René: ‘dit doen we niet alleen 
door een stukje in de nieuwsbrief te zetten, maar we houden 
onze ogen goed open en voeren er ook gesprekken over met onze 
mensen. Ze hebben de vakinhoudelijke kennis, maar er zit vaak ook 
nog meer in.’ Bert-Jan vervolgt: ‘Dit moet je er op de juiste manier 
uit zien te halen.’  

Het zijn aanzienlijke investeringen om trainingen, coaching en 
opleidingen op maat te realiseren. Maar dit is het volgens René 
zeker waard: de kwaliteit van onze medewerkers gaat op deze 
manier omhoog en hierdoor kunnen we uitdagendere klussen 
oppakken.’ Bert-Jan gaat verder: ‘het is namelijk een nog groter 
risico om geen tijd en energie in je mensen te steken, waardoor 
ze gegarandeerd weggaan, omdat doorgroeien ergens anders 
wél kan. Door te kiezen voor deze investering, kun je je mensen 
binden en boeien.’ 

Maatwerk
Een ontwikkeltraject is voor elke medewerker uniek. Bert-Jan: 
‘je moet per persoon kijken waar ze nu staan en waar ze naartoe 
willen. Dan kun je vervolgens dat gat vullen.’ René: ‘We kijken 
daarom met de persoon in kwestie hoe we dit het best kunnen 
doen. Vaak is dit op het gebied van communicatie, zoals 
leidinggeven of relatiegesprekken.’ 

Het doorgroeien naar een nieuwe functie lukt niet altijd. Bert-Jan: 
‘Dat is ook niet erg. Het hoeft niet, maar mag bij ons altijd. Dat het 
op dit moment voor iemand te veel is om verder te gaan, zegt niet 
dat dat over een aantal jaar niet kan. Dan kunnen we op een later 
moment altijd verder kijken. En het is ook mogelijk om binnen je 
eigen functie te groeien.’

Intensieve begeleiding is iets wat er altijd bij komt kijken 
wanneer iemand klaar is voor een volgende stap. ‘Anders geef je 
mensen geen functie, maar een titel’, legt René uit. ‘We helpen 
onze medewerkers daarom echt met het klaarstomen. Dit kan 
bijvoorbeeld zijn door ze te koppelen aan een medewerker die 
dezelfde switch al eerder heeft gemaakt. Zo leren medewerkers 
van en met elkaar.’

Aantrekkingskracht  
Door te investeren in hun medewerkers, zorgen René en Bert-
Jan voor een laag verloop en groeit hun bedrijf volop. René legt 
uit: ‘vorig jaar zijn we wederom met honderd procent gegroeid. 
Mensen zien dat wij een succesvol team hebben en willen daar zelf 
ook graag bij horen.’ Bert-Jan gaat verder: ‘doordat onze mensen 
gemotiveerd en gedreven zijn, heb je een aantrekkingskracht. 
We zien dat externe vakmensen hier uit zichzelf op afkomen.’ 

Bij het werken bij Bravo Beveiliging horen ook vele informele 
momenten, zoals personeelsfeestjes. Hierdoor kunnen 
medewerkers ook op een andere manier met elkaar in gesprek. 
René: ‘tijdens zulke momenten wisselen ze ervaringen met elkaar 
uit en leren ze over de mogelijkheden, maar ook over elkaar buíten 
de beveiliging. Dit zorgt voor een prettige werksfeer.’

Eigen opleiding 
‘Een nieuwe ontwikkeling is dat Bravo Beveiliging een 
samenwerking is aangegaan met Endoor en het ROC van Twente 
in Enschede’, vertelt René trots. ‘Hier zijn we onze eigen opleiding 
gestart die voor ons op maat is gemaakt.’ Bert-Jan vervolgt: 
‘op deze manier proberen we talent uit de regio al vroeg aan ons 
te binden, ook als oplossing voor de krapte op de arbeidsmarkt. 
Van die krapte heeft elk bedrijf momenteel last en door onze 
eigen vakmensen op te leiden, proberen we hier ons steentje aan 
bij te dragen.’   \

Goudstraat 7, 7554 NG Hengelo  /  T 085 773 10 77  /  www.bravobeveiliging.nl

‘�Persoonlijke�ontwikkeling� 
is�voor�iedereen�anders’� 
René Bouman 

‘�Door�te�investeren�in� 
ons�personeel,�trekken�we� 
nieuwe�mensen�aan’� 
Bert-Jan Nusmeier

Een�werkplek�die�volop�ontwikkelt
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Zorgrecruiter Carecruit 
vindt het juiste talent

De oprichting van Carecruit was een direct antwoord op een 
duidelijke behoefte vanuit de markt. ‘In mijn tijd bij Eqib 
merkten we dat de vraag naar specifieke werving voor staf- en 
managementfuncties in de zorg alsmaar groeide’, vertelt Pascal. 
Carecruit werd in het leven geroepen, Pascal werd mede-eigenaar 
en het bureau maakte een vliegende start.

Pascal: ‘We zochten nog naar een pand en hadden nog geen 
eens een eigen website toen zorgorganisatie Mediant zich al 
aandiende als klant. Ik werkte zelf al met hen samen. Ook andere 
grote zorgorganisaties uit Twente zijn hen inmiddels gevolgd. 
Denk aan Zorggroep Sint Maarten, de Twentse Zorgcentra en 
Samen Twente. We zijn inmiddels met vier collega’s en zijn in 
ons huidige pand al uit ons jasje gegroeid. Het was de start waar 
we op hoopten. En het toont vooral aan dat er noodzaak is voor 
een specialistisch bureau als het onze, dat een toegevoegde 
waarde is in de zoektocht naar talent. Wij werven niet zozeer 
de handen aan het bed, maar de mensen voor de staf- en 
managementbanen.’

Maatwerk
Carecruit maakt werk van vier pijlers: recruitment en werving, de 
inzet van Carecruit als bedrijfsrecruiter, recruitment voor tijdelijke 
functies en marketing. Pascal: ‘Op die eerste ligt op dit moment de 
nadruk. Dus: een bedrijf zoekt bijvoorbeeld een zorgmanager en 
wij nemen dan het hele traject van a tot z uit handen, van intake 
tot de vacature tot de plaatsing van een kandidaat.’

Iedereen weet inmiddels dat de zorgsector schreeuwt om nieuw 
talent. Het werk is zwaar en ook in deze sector voorkom je niet dat 
mensen uitvallen. Niet alleen degenen die aan het bed staan, 
maar ook in specialistische en leidinggevende functies.  

Hoe gaat Carecruit om met deze uitdaging? Pascal: ‘Een vacature op 
een website is natuurlijk niet meer genoeg om mensen binnen te 
krijgen. Wij blinken vooral uit met ons uitgebreide netwerk. Verder 
weten we als geen ander hoe we professionals warm maken voor 
een specifieke functie. We hebben veel oog voor de individuele 
kandidaat. Waar liggen vaardigheden en interesses? Dat stukje 
maatwerk maakt ons uniek en het feit dat we met een groeiend 
aantal grote zorgorganisaties samenwerken, bevestigt dat.’

Jarabee: meteen een klik
Eén van de zorgorganisaties die staat te springen om nieuw talent 
is Jarabee, dat in Twente de grootste partij in de jeugdzorg is. De 
focus van Jarabee ligt op de complexe jeugdzorg en er werken 
zo’n 260 mensen, waarvan er 190 een zogenaamd Stichting 
Kwaliteitsregister Jeugd (SKJ)-registratie hebben. Jarabee 
richt zich op systemische jeugdzorg en kijkt naar de omgeving 

Carecruit uit Almelo, ontstaan vanuit organisatieadviesbureau en zusterbedrijf Eqib, 
helpt zorgorganisaties bij het vinden van het juiste talent. Carecruit is gespecialiseerd in 
recruitment voor staf- en managementfuncties in de zorg en welzijn. Pascal van Harselaar 
deelt de visie van Carecruit en Jeroen Maschhaupt en Joyce Haselhorst, hr-adviseurs van 
partner Jarabee (jeugdzorg), vertellen over hun recente samenwerking. 

‘�Werkgeluk�en�erkenning� 
zijn�cruciaal’
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 Hofstraat 79, 7607 AC Almelo  /  T 085 04 33 228  /  www.carecruit.nl

van het kind en naar de opvoedsituatie. ‘Maar ook wij lopen 
er tegenaan dat bijvoorbeeld vacatures voor de functies van 
gedragswetenschappers en gz-psychologen moeilijk in te vullen zijn, 
vertelt Joyce namens Jarabee. Joyce maakte zelf recent de overstap 
naar Jarabee. ‘Ik kwam al snel in aanraking met Carecruit en met 
Pascal, de klik was er gelijk’, vertelt ze. ‘Onze organisatie is te klein 
om zelf een recruiter in dienst te nemen. Het invullen van deze 
twee vacatures vroeg een andere benadering. Hiervoor hebben we 
ondersteuning gevraagd bij Carecruit. Carecruit begrijpt ons, weet 
wat er nodig is. De samenwerking wierp al heel snel zijn vruchten af.’

Werkgeluk
Op het moment dat Jarabee de hulp van Carecruit inschakelde, 
had de organisatie dringend twee gedragswetenschappers en 
twee orthopedagoog generalisten nodig. Carecruit boorde haar 
netwerk aan en in gezamenlijkheid werden de vacatures al vrij 
snel succesvol ingevuld. Daar bleef het niet bij. 

Jeroen: ‘Carecruit heeft ons heel goed op weg geholpen. 
De komende tijd gaan we aan de slag om onze naamsbekendheid 
te vergroten en ons werkgeversmerk te versterken. We gaan 
campagnes draaien en zetten onze huidige mensen meer in de 
schijnwerpers. Zij zijn immers ons belangrijkste kapitaal, samen 
met onze cliënten natuurlijk. We willen de ervaringen van onze 
collega’s delen en toekomstig talent daarmee enthousiasmeren. 
Er is hier zoveel passie om het goed te doen voor de jeugdigen, 
dat werkt aanstekelijk.’

Jarabee richt haar pijlen op nieuwe mensen, maar verliest de 
huidige mensen daarbij niet uit het oog. Jeroen: ‘Hun werkgeluk 
en erkenning voor hun inzet zijn cruciaal. We kijken naar 
opleidingsplannen en naar wensen om door te stromen naar 
andere plekken binnen Jarabee. We scherpen onze strategie op 
‘employer branding’ aan. Daarmee sluiten we nog beter aan bij de 
waarden van onze huidige mensen én van nieuw talent.’  \

‘Onze�mensen�zijn�ons�belangrijkste�kapitaal’�

  Pascal van Harselaar (Carecruit) en Jeroen Maschhaupt en Joyce Haselhorst (Jarabee)



ONDERNEMEN   /    36

Tekst Marcel Jiskoot  /  Fotografie HIT photography  >  Hengelosestraat 112, 7514 AK  Enschede  /  T 053 303 16 85  /  www.burokaap.nl

Iedereen heeft talent. Talent zijn die vaardigheden die een mens 
energie geven. Het (kunnen) inzetten van deze vaardigheden zorgt 
ervoor dat je je van waarde voelt en dat je de (daad)kracht hebt om 
een unieke bijdrage te leveren die door jouw omgeving als ‘talent’ 
wordt gezien.

Klaar zijn voor talent, betekent dus dat je als ondernemer een 
omgeving moet creëren waar talent zich thuisvoelt en waarin deze 
mensen hun talent ook daadwerkelijk in kunnen zetten. En dat gaat 
verder dan een goed pakket arbeidsvoorwaarden en draait meer om 
de juiste leiderschapsstijl en het bieden van werktijden en hybride 
mogelijkheden die een goede privé- en werkbalans mogelijk maken. 
De grote vraag is: ‘ben jij als ondernemer, leidinggevende of  
hr-professional bereid om mensen die iets unieks kunnen toevoegen 
ook een unieke behandeling te geven? En heb jij in beeld welk talent 
vandaag en morgen nodig is? Hoe stuur je hierop? En hoe reflecteer 
jij op je capaciteiten om klaar te zijn voor talent?

Klaar voor talent?
Wil je talent in jouw organisatie laten bloeien, dan staan we bij  
Buro Kaap voor je klaar. We stellen samen vast welk talent je 
vandaag, morgen en over een jaar nodig hebt. Of dit talent reeds 
- of met een stukje persoonlijke ontwikkeling - in jouw organisatie 
aanwezig is of dat er nieuw talent nodig is. 

Voor uniek talent hebben wij een unieke aanpak:  
de CoreValuesIndex™ persoonlijkheidsprofilering. Door kritisch 
te kijken naar de (interne/externe) klantvraag en de omgeving 
die jouw organisatie biedt, stellen we aan de hand van deze index 
een talentontwikkelingsplan op en kunnen we je desgewenst 
ondersteunen in de uitvoering.

Sparren over talentontwikkeling in jouw organisatie? Wij zijn er  
klaar voor. Bel of mail met Sandra van der Kaap: 053 303 16 85, 
sandra@burokaap.nl. Wij laten jou en jouw organisatie bloeien.  \

Is jouw organisatie klaar voor talent? De meeste ondernemers en 
leidinggevenden zullen hier volmondig ‘ja’ op antwoorden. ‘Ja, wij zijn klaar  
voor talent en hebben dit graag aan boord.’ Maar wat is talent eigenlijk? 
En wanneer ben je er klaar voor? Daarover gaan we graag in gesprek,  
met jou als ondernemer, leidinggevende of hr-professional.

Is jouw organisatie  
klaar voor talent? 

Is jouw organisatie  
klaar voor talent? 
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John van Schendel is voorzitter van de KienhuisHoving Foundation en advocaat contracten-, proces- en 
aansprakelijkheidsrecht bij KienhuisHoving advocaten en notarissen

John van Schendel
Is jouw organisatie  
klaar voor talent? 

KienhuisHoving�Foundation�
helpt�talentvolle� 
jongeren écht verder

In 2014 is de KienhuisHoving Foundation opgericht om zo een 
bijdrage te leveren aan de ontwikkeling van jongeren in de 
regio. Sinds de opening van onze vestiging in Utrecht is dit ook 
uitgebreid naar de regio Utrecht.

De Foundation heeft als doel talentvolle jongeren te 
ondersteunen, die om welke reden ook niet alles tot hun 
beschikking hebben, maar wel de motivatie hebben om met een 
steuntje in de rug hun talenten en mogelijkheden verder 
te ontwikkelen. 

Denk daarbij aan jongeren die thuis geen rustige plek hebben 
om te leren, hulp nodig hebben bij hun huiswerk of een sparring-
partner kunnen gebruiken bij het maken van hun studiekeuze. 
Het talent kan zitten in de goede prestaties op school. Maar kan 
ook zitten in het uitblinken op het gebied van sport of muziek.
Het kan zijn dat iemand een stageplek zoekt en niet weet waar 

te beginnen. De foundation kan dan haar netwerk aanspreken op 
de verschillende mogelijkheden. Het gaat de foundation in eerste 
instantie niet om het geven van een financiële bijdrage. Maar 
mocht dat nodig zijn (studieboeken, bijzondere reiskosten, laptop, 
et cetera) dan zijn er op dit vlak ook mogelijkheden.

Ieder kind heeft zijn of haar eigen KienhuisHoving-coach, 
waar hij of zij regelmatig contact mee heeft. We begeleiden de 
kinderen in principe tot het eind van hun studie, dus er is sprake 
van een bestendige connectie tussen de foundation en 
de talentvolle jongeren.

Inmiddels zijn we bijna tien jaar na de oprichting van de foundation 
en zijn de eerste jongeren die wij mochten begeleiden bijna klaar 
met de opleiding bij de politie of met de rechtenstudie.
Ken jij een talentvolle jongere die wel een steuntje in de rug 
kan gebruiken? Tip ons dan via foundation@kienhuishoving.nl.  \

KienhuisHoving is sterk verankerd in de Twentse samenleving. Een groot deel van onze medewerkers en 
onze cliënten is afkomstig uit deze regio of is hier bewust naartoe gekomen. Vanwege de Twentse ‘roots’ 
voelen wij een sterke maatschappelijke betrokkenheid ten aanzien van de regio.
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Twente Board: ‘Twente,  
omarm internationaal talent’

Personeelstekort was eerst vooral een probleem van de 
arbeidsmarkt, maar sinds dit jaar leidden de tekorten tot 
ontwrichting van de hele maatschappij. Er is recordkrapte. 
Niet eerder waren er zo veel vacatures. Daar draagt de vergrijzing 
aan bij, maar ook het opmerkelijk snelle economische herstel na 
de coronapandemie.

Linda schetst de talentopgave, zoals zij de arbeidsmarktkrapte 
noemt. ‘De vervangingsvraag door onder meer die vergrijzing 
kunnen we redelijk goed berekenen en verder kunnen we de 
uitbreidingsvraag inschatten. Als je die twee bij elkaar optelt, 
stevenen we af op een tekort van ongeveer 40.000 werkenden 
in Twente in 2035. 40.000! Laat dat maar even op je inwerken; 
we staan voor enorme uitdagingen. Enerzijds wordt dit deels 
opgelost door technologische ontwikkelingen als digitalisering en 
automatisering. En je kan ook niet volledig voorspellen wat er op 
ons afkomt. Maar deze cijfers laten wel zien dat de opgave groot 
is en dat we op een andere manier moeten kijken naar 
de arbeidsmarkt.’

Olievlek
Deskundigen waarschuwen al jarenlang voor de nadelige gevolgen 
van de vergrijzing. Linda: ‘Oftewel: het werk dat er is, moet 
door steeds minder handen worden gedaan. En werk is er volop. 
Vergrijzing is niet nieuw: we weten al jaren dat de bevolking ouder 
wordt. Maar in Twente is de vergrijzing wel wat hoger dan het 

landelijk gemiddelde. En waar personeelstekort eerder voorkwam in 
de 'traditionele' krapteberoepen zoals de IT, verspreidt het zich nu 
als een olievlek over alle sectoren.’

Urgentiegevoel
Kortom: werk aan de winkel, ook voor Twente Board en voor 
Linda. ‘Aan welke knoppen kunnen we harder draaien en welke 
blinde vlekken zijn er nog?’, vraagt ze zich hardop af. ‘In algemene 
zin vind ik dat urgentiegevoel nu heel belangrijk. Niet iedereen 
merkt al veel van de tekorten. Natuurlijk, in bijvoorbeeld de 
zorg en de kinderopvang schuurt het al flink. Maar het mkb 
weet over het algemeen nog wel mensen aan te trekken. Ook 
daar hangt die opgave echter als een donkere wolk boven het 
bedrijf. Binnen de Twente Board kijken we momenteel sterk naar 
ontwikkelvraagstukken, dus waar moeten we nou op inzetten, 
op welke beroepen? Kijk bijvoorbeeld naar de maatschappelijke 
opgaves, zoals innovatie in de zorg. Hebben we daar voldoende 
mensen voor opgeleid, of moet daar nog meer voor bijgeschoold 
worden? Je komt er niet met alleen schoolverlaters, want er 
komen steeds minder mensen van school. 

We investeren actief in bijscholings- en omscholingsprojecten, 
zoals het Twents Fonds voor Vakmanschap. In de tweede ronde 
van het Twents Fonds is nu als eis gesteld dat 75 procent van de 
omscholingscheques naar de krapteberoepen in de techniek, 
IT en zorg gaan. Ook aandacht voor techniek in het basisonderwijs 
is cruciaal. Verder kunnen we natuurlijk met automatisering, 
digitalisering en robotisering de tekorten omlaag brengen. Dat 
geldt ook voor het actiever inzetten van mensen zonder diploma. 
Maar met alle hiervoor genoemde dingen zijn we er nog lang niet, 
we hebben dan simpelweg nog steeds meer talent nodig.’

Internationale medewerkers
Dat nieuwe talent haalt Twente in ieder geval niet uit onze 
buurtregio’s, want daar speelt dezelfde krapte. Linda: ‘Tenzij het 
gaat om zogenaamde ‘Hunkertukkers’. Dat zijn Twentenaren die nu 
ergens anders wonen, maar die graag terugkeren naar Twente. 
Daar richten we dan ook campagnes op.’  >

De krapte op de arbeidsmarkt sluimerde jarenlang, 
maar wordt inmiddels steeds tastbaarder, ook in 
Twente. Iedereen krijgt ermee te maken. Of je nu 
een werkgever bent die roosters niet rond krijgt of 
in je privéleven personeelstekort bij de opvang van 
je kind ervaart. Eén ding is duidelijk: we hebben 
meer talent nodig, ook uit vijvers waar we tot nu 
toe nog niet zo veel uit visten. Linda van Asselt is 
programmamanager talent binnen Twente Board, 
de samenwerking tussen overheid, ondernemers 
en onderwijsinstellingen in Twente. Ze vertelt over 
haar missie. ‘Onze alarmbellen zouden veel harder 
moeten afgaan.’

‘��Het�personeelstekort�hangt�als�
een donkere wolk boven mkb’ers’  
Linda van Asselt
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Linda van Asselt
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De conclusie luidt verder: we moeten veel actiever over de grens 
kijken. ‘We brengen op dit moment in kaart in welke landen en 
regio’s een vergelijkbare (werk)cultuur heerst als in Twente. 
Daar willen we meer werven. Een bekend fenomeen is verder 
dat veel (kleinere) bedrijven in Twente nog niet openstaan voor 
internationaal talent. Engels praten bij de koffieautomaat is daar 
nog een brug te ver. Maar je kan ook denken aan de investering 
om je internationale medewerkers een stoomcursus Nederlands 
aan te bieden. Daar proberen we met behulp van Expat Center 
East Netherlands beweging in te krijgen. Ook werken we 
aan ambassadeursprogramma’s voor huidige internationale 
medewerkers in Twente. Zit er bijvoorbeeld een groep Griekse 
medewerkers bij Thales, dan kunnen die een actieve rol spelen in de 
werving in hun thuisland. 

We draaien momenteel een pilotproject dat ‘Happy to be in Twente’ 
heet. Er hangt een campagne onder waarvan internationale 
medewerkers in Twente het gezicht zijn. We hebben twaalf 
aangesloten ambassadeursbedrijven die zelf veel buitenlanders in 
dienst hebben. Daaronder grote bedrijven als Demcon, 

Voortman Steel en VDL, maar ook kleinere zoals Sigmax en NX 
Filtration. We weten elkaar goed te vinden en maken samen werk 
van de urgentie, erg mooi.’

Internationale studenten
Toch zijn er ook recente ontwikkelingen die Linda erg tegenvallen: 
de mogelijk rem op de werving van internationale studenten en 
de gebrekkige aandacht in Den Haag voor perifere regio’s. 
‘In Twente hebben we internationale studenten keihard nodig. 
Het is onbegrijpelijk dat problemen uit de randstad worden 
geprojecteerd op deze regio. De Universiteit Twente en Saxion 
ontvangen hen met open armen. Er is plek in de collegezaal en 
er is huisvesting. Het mooie is dan wel weer hoe goed we elkaar 
weten te vinden op dit thema. We laten met alle partners binnen 
Twente Board een duidelijke stem horen in deze discussie en 
hebben een statement afgegeven naar het Rijk. Die saamhorigheid 
en verbinding hebben we nodig en we moeten een lange adem 
hebben. Uiteindelijk is de toekomst van Twente mede in handen van 
internationaal talent, of we dat nou willen of niet.’  \

‘De�krapte�in�technische�beroepen�is�niet� 
op�te�lossen�met�alleen�Nederlanders’� 

Maaike Plomp 
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Malvern Panalytical omarmt internationaal talent 

Een treffend voorbeeld van een Twents bedrijf dat volop werk 
maakt van internationalisering is Malvern Panalytical. 
Het hightechbedrijf uit Almelo is wereldwijd marktleider in haar 
vakgebied en doet zaken met klanten van naam. Shell, Samsung, 
Apple en Unilever behoren tot de klantenkring. Malvern 
Panalytical is doorlopend op zoek naar talent en vindt dat 
vaak in het buitenland. Expat Center East Netherlands (ECEN) 
helpt nieuwe medewerkers een thuis te vinden in Twente. 
Hr-businesspartner Maaike Plomp vertelt erover.

Maaike: ‘Wij kunnen de krapte in technische beroepen 
simpelweg niet oplossen met Nederlandse mensen. Bij bepaalde 
divisies, zoals ons applicatielab, is het medewerkersbestand 
voor driekwart internationaal. Heel leuk en heel divers, hoewel 
het aantrekken van buitenlands talent natuurlijk ook extra 
uitdagingen met zich meebrengt. Als wij een buitenlandse 
collega aantrekken en de contractonderhandelingen zijn 

afgerond, krijgen we hulp van het ECEN. Zij helpen onze 
collega’s met zo’n beetje alles dat erbij komt kijken om hier een 
werkzaam leven op te bouwen. Denk aan een werkvergunning, 
visum, tijdelijke én permanente huisvesting, belastingzaken, 
advies over scholing voor kinderen, noem maar op.’

Gezin komt over
Er zijn inmiddels volop succesvoorbeelden van collega’s van 
Maaike die een thuis vonden in Twente. ‘Ik had recent nog 
contact met een collega die afgelopen zomer overkwam uit 
Turkije. Hij heeft inmiddels zijn gezin naar Twente laten komen 
en is nu net verhuisd naar een permanent plek. Op onze 
technische vacatures is soms maar tien tot twintig procent van 
de mensen die reageren Nederlands. De rest komt elders uit 
Europa en vaak ook van daarbuiten. Wij zijn het dus gewend en 
het zou mooi zijn als dat in de rest van de regio ook meer 
zo wordt.’

Internationale medewerkers bij Malvern Panalytical



ZORG   /    42

Tekst Joyce Pigge  /  Fotografie Lars Smook

‘Labmicta is goed bezig; heel commercieel hè?!’,  
klink het regelmatig. Als zelfstandige zorgstichting met 
een ANBI-status heeft Labmicta geen winstoogmerk. 
Het snelgroeiende medisch laboratorium is wel heel 
ondernemend en zichtbaar. Sanne Tempel, directeur 
bedrijfsvoering: ‘Vooral in de zorg en non-profit is dit 
weinig gangbaar. Wat mij betreft is ‘ondernemerschap’ 
iets dat we zowel binnen als buiten de zorg meer mogen 
benutten. Want met alle actuele vraagstukken zoals het 
teveel aan banen en tekort aan mensen, staat het buiten 
kijf dat anders denken en doen hard nodig is.’

Ondernemend 
binnen en 
buiten de zorg 

Ruim vijf jaar geleden was de levensvatbaarheid van Labmicta  
nog onderwerp van gesprek. De huidige directie wist met het hele 
team het tij te keren, mede dankzij een ondernemende houding 
en blik naar buiten. Nashwan al Naiemi, bestuurder en arts-
microbioloog: ‘Het aantal medische laboratoria in Nederland  
gaat drastisch terug. Labmicta is als stichting maatschappelijk 
gedreven en is bovendien een grote regionale werkgever met ruim 
200 professionals. Met die positieve prikkels benutten we iedere 
kans om onze positie en daarmee bestaansrecht te verstevigen.’

Academische opleidingsplekken vanuit Twente
Sanne: ‘We werken veel en graag samen. Volgens onze visie 
kunnen we alleen met elkaar het hoofd bieden aan de vele 
branche-overstijgende uitdagingen. We onderhouden bijvoorbeeld 
nauwe contacten met Saxion en de UT, maar ook met het UMC 
in Groningen.’ Nashwan: ‘Vanuit Twente biedt Labmicta twee 
academische opleidingsplekken voor studenten in opleiding tot  
arts-microbioloog en medisch moleculair microbioloog. Dat is uniek 
en het zijn gewilde plekken. Ik word sowieso vaker vanuit het hele 
land aangesproken door medisch professionals die graag bij ons 
willen werken. Dat was vroeger, toen we veel meer intern en op 
onszelf gericht waren, wel anders.’

Waarop hebben we zelf invloed?
‘We bedenken telkens ‘wat is er nodig voor de toekomst, wat 
zijn feiten en waarop hebben wij invloed?’ Huisartsenpraktijken 
vormen bijvoorbeeld één van onze belangrijkste klantgroepen. 
Iedereen weet inmiddels dat zij flink onder druk staan, dus vragen 

wij hen: hoe kunnen we helpen? Labmicta investeert nu in een 
gezondheidscentrum waarin zich individuele huisartsen vestigen, 
die zelf geen middelen hebben voor vastgoed. Samen met andere 
partijen verkennen we vervolgens hoe we dit meer vormgeven 
richting de zorgvraag van de toekomst. Onze core business is 
microbiologie, maar onze focus op de gezondheidszorg is veel 
breder’, licht Sanne toe.

Commercieel denken is een middel, geen doel
Breed denken en samenwerken leidt tot mooie kansen. ‘Sinds enkele 
jaren doen we mee aan aanbestedingen voor diagnostiek en die 
wonnen we allemaal. Dat leidt soms tot verbazing van anderen, 
die inschatten dat je niet kunt winnen van de grote commerciële 
laboratoria die ons medische speelveld domineren. Wat zij niet 

‘�Labmicta�is�een�grote�
regionale�werkgever�met�
ruim�200�professionals’
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inzien, is dat onze ondernemende en servicegerichte houding 
zich wel degelijk terugbetaalt. Qua prijs doen we niet onder voor 
‘de grote jongens’. Wij stemmen onze dienstverlening af op onze 
klanten en die vragen om kwaliteit en service. Daarop winnen wij 
het van die grote partijen met aandeelhouders. Zij worden gedreven 
door commercie, niet door een hoog serviceniveau. Als stichting 
dienen wij de gezondheidszorg en onze ondernemende houding 
helpt ons om goed afgestemd te blijven op wat de klant en markt 
vragen van ons’, besluiten Sanne en Nashwan.  \

Boerhaavelaan 59, 7555 BB Hengelo  /  T 088 537 4200  /  www.labmicta.nl

Buiten de gebaande paden
Susan Laarveld, hr-adviseur: ‘Labmicta groeide de 
afgelopen jaren flink, waardoor het vinden en binden van 
professionals voor ons een uitdaging was en is. Voor de 
Covid-diagnostiek richtten we een flexibele schil in. Daarmee 
vingen we de dynamiek goed op. Voor dit omvangrijke 
project schakelden we een gespecialiseerd bureau in dat 
ons behalve medewerkers ook raad en daad leverde. Vooral 
voor ondersteunende disciplines zoals communicatie en 
marketing zijn vacatures nog lastig invulbaar. We merken wel 
dat onze toegenomen zichtbaarheid helpt bij het inzetten 
van ons netwerk. Het mooie aan onze organisatie vind ik 
dat we oog hebben voor het talent dat we al in huis hebben. 
We kijken verder dan alleen het cv en geven mensen de tijd 
en passende ondersteuning om te groeien in een bepaalde 
functie of rol. Sleutelposities en coördinerende rollen vullen 
we graag intern in. We helpen medewerkers ontdekken dat 
een nieuwe rol prima kan passen. Bijna altijd blijkt het een 
goede match! Dat is een voordeel van een organisatie die zo 
in beweging is en buiten de gebaande paden durft te gaan. 
Dan is er ineens veel meer mogelijk.’

‘�Als�stichting�dienen�wij� 
de�gezondheidszorg’

Nashwan al Naiemi en Sanne Tempel pleiten voor 
meer ‘ondernemerschap’ binnen en buiten de zorg
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ABRO Projectafbouw: 
gewoon een goed bedrijf zijn 
Vakmensen, vind ze maar eens. Helemaal met een bedrijf in de afbouw, waar een tekort 
is aan gespecialiseerde mensen. Toch ligt Jeroen Pronk, eigenaar en directeur van 
ABRO Projectafbouw, er niet wakker van. Hij heeft een club van 125 man, met voldoende 
instroom en weinig verloop. Dat heeft hij kunnen opbouwen dankzij zijn duidelijke 
insteek: goed zorgen voor je personeel.  

‘Zelf ben ik ooit begonnen als monteur. Ik deed de lagere 
ondernemersschool en ging als interieurbouwer aan de slag. 
Ik geloof echt: ga ergens voor, dan lukt het. Daarom gun ik 
anderen ook de kans om te groeien in dit vak. Werknemers krijgen 
binnen mijn bedrijf de begeleiding en tijd die ze nodig hebben 
om zich iets eigen te maken. Dat vergt soms wat geduld, maar er 
schuilt talent in iedereen. De enige voorwaarde voor mij is inzet. 
Zonder inzet kom je nergens. Als we ze tig keer hebben geleerd 
hoe glas netjes geplaatst moet worden, en het blijft mislukken, 
dan zit het er gewoon niet in. Maar in principe krijgt iedereen bij 
mij de kans om te laten zien wat ze kunnen.’

Geen hiërarchie 
‘Mijn bedrijfswaarden voer ik overal door, extern en intern. 
Naar klanten toe ben ik transparant en sta ik voor kwaliteit. 
Dat is precies wat ik ook uitstraal naar mijn mensen. Iedereen 
staat op nummer één, of je nou directeur bent of monteur. Dus als 
de jongens op klus gaan, slapen ze gewoon in een goed hotel. 

Ze krijgen altijd netjes op tijd uitbetaald en we hebben respect 
voor elkaar. Deze markt is er een waarin mensen regelmatig 
uitgebuit worden. Daar doe ik niet aan mee. Dat betaalt zich terug: 
het is de reden waarom ik altijd op mijn jongens kan rekenen 
en als ik nieuwe mensen nodig heb, is er via via altijd vrij snel 
iemand gevonden.’ 

Nieuwe directeur 
‘Als je pretendeert altijd transparant te zijn, dan moet je dat als 
eigenaar zijnde ook zijn naar jezelf. Dus toen ik merkte dat ik – 
door de snelle groei van ABRO – niet alles meer op orde had, wist 
ik dat het tijd was voor versterking. Nu is Sten Kiezenbrink erbij 
gekomen als mede-eigenaar en directeur, een wereldvent. 

Hij pakt precies op waar ik minder goed in ben: de administratie, 
de contracten, het financiële plaatje. Zodat we onze beloftes, zoals 
tijdig uitbetalen van medewerkers en optimale planningen voor 
onze klanten, ook echt kunnen nakomen. En ik richt me weer op 
wat ik leuk vind: contact met de klanten en het bedrijf verder laten 
groeien. Die samensmelting is goud.’

Nieuwe kansen 
‘Daarnaast gaf de toevoeging van Sten ook een nieuwe impuls 
aan onze plannen. Zo zetten we ‘de Timmertuin’ op poten: een 
opleidingsinstituut binnen ABRO waar onze mensen nog meer 
vakkennis kunnen opdoen. Waar ze zich kunnen ontwikkelen tot 
specialisten. En we zijn bezig met onze eigen interieurtak. Dat is 
mijn passie, dat is waarmee het allemaal begon. Met een eigen 
machinepark kunnen we binnenkort al het interieur in eigen beheer 
produceren. We zijn dan weer een stukje minder afhankelijk van 
inkoop en andere partijen. Onze eigen mensen gaan ontwerpen 
en produceren. Ook scheelt het gedoe voor de klant. Een nieuw 
deurtje maken we dan gewoon in een dag zelf, in plaats van weken 
te moeten wachten. Een mooie ontwikkeling. Er gebeurt bij ABRO 
altijd wat. En ook dat is mooi werkgeverschap!’ \

Geen trucjes voor aantrekken talent

‘�Een�goed�bedrijf�ben�je�voor� 
je klanten én je collega’s’

‘�Weinig�verloop�in�een� 
markt�vol�kansen,�zie�ik�als� 
een�compliment’

Lenteweg 11, 7532 RV Enschede  /  T 053 740 0160  /  w w w.abroprojectafbouw.nl
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Culturen verbonden 
in eet- en werkcafé

Stichting Culture Kitchen en Eet- en werkcafé Kleurrijk  
in Nijverdal verbinden aan de Willem Alexanderstraat 
2A in Nijverdal culturen op een ontmoetingsplek waar 
eten en drinken centraal staan en mensen met een 
vluchteling- of een andere culturele achtergrond een 
opstap wordt geboden naar een opleiding of baan.

Geslaagd�initiatief�Stichting�Culture�Kitchen�en�Kleurrijk�in�Nijverdal

Nieuwkomers in Twente leren er Nederlands, bouwen een sociaal 
netwerk op en doen er werkervaring op. Bezoekers in het eetcafé 
kunnen genieten van gerechten en drankjes uit de Midden-Oosterse 
en Afrikaanse keuken. De menu’s zijn geïnspireerd op gerechten die 
de ‘talenten’, zoals de medewerkers worden genoemd, meenemen 
vanuit hun eigen eetcultuur. Ze worden mede bereid en opgediend 
door talenten van Culture Kitchen, die deelnemen aan een van de 
door de organisatie aangeboden leer- en werkprogramma’s. 
Naast het eetcafé kan in het werkcafé worden gewerkt, vergaderd 
of een evenement worden gehouden.

Opstap
Marieke van der Vliet is manager talentprogramma’s van de 
door Jessica Heutink geïnitieerde stichting, die mensen in deze 
regio een opstap wil bieden naar de arbeidsmarkt. Zij: ‘We 
bieden talentprogramma’s en leertrajecten aan die werkervaring 
opleveren. Je hebt bepaalde basiswerknemersvaardigheden nodig 
om in Nederland te kunnen meedoen. Gemotiveerde mensen 
helpen we via het duale traject van leren en werken een plek 
te verwerven.’

Jeroen Vestering, manager en bedrijfsleider van Kleurrijk, werkte 
onder meer in Landgoed De Wilmersberg in De Lutte. Het sociale 
aspect van deze horecaonderneming lokte hem naar Nijverdal. 
‘Ik vond het een unieke kans toen Jessica me vroeg hier te komen. 
Het multiculturele en het sociale hart triggerden me. Natuurlijk 
moet het straks allemaal wel succesvol zijn en wijd en zijd 
bekend worden.’

Werkcafé
Wie dat wil kan ongestoord werken, vergaderen of studeren in het 
werkcafé. Jeroen: ‘Dat werkt al heel goed. Er is veel inloop en we 
hebben al vele zakelijke aanvragen voor onze arrangementen.’ 
Ook is een klein theater opgebouwd, waar onder andere op 8 maart 

de Internationale Vrouwendag gevierd werd met tachtig vrouwen 
uit allerlei landen en recent voor het lokale bedrijfsleven een 
whiskyproeverij werd gehouden. 

In het ernaast gelegen en authentiek ingerichte restaurant kan 
worden gesmuld van gerechten uit de Midden-Oosterse en 
Afrikaanse keuken. ‘Gaaf daarbij is dat onze talenten hun favoriete 
gerecht op hun shirt hebben staan. Gerechten met emotie, speciale 
herinneringen of gewoon omdat ze dat lekker vinden.’

Arash Anvari leidt het sociale hart. De nu 29-jarige en in Teheran 
geboren Iraniër kwam tien jaar geleden als vluchteling naar 
Nederland. Eerder runde hij zijn eigen eetcafé in Nijverdal, waar hij 
kennismaakte met tandartsassistente Gerinde. Tijdens hun relatie 
hielp ze hem de Nederlandse cultuur te leren kennen. Ze is nu 
zijn vrouw.

Missie
‘Jeroen nodigde me een keer uit om met hem en Jessica in gesprek te 
gaan over de missie van Kleurrijk. Jessica vertelde over haar droom. 
Het proces van integratie was één. Maar het gaat ook over mensen 
weer in hun kracht zetten, waardigheid geven en het gevoel dat ze 

‘�Niks�is�mooier�dan�van� 
betekenis�zijn’� 
Marieke van der Vliet

Tekst Willem Pfeiffer  /  Fotografie Kleurrijk

Marieke van der Vliet, Arash Anvari en Jeroen Vestering
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Culturen verbonden 
in eet- en werkcafé

Geslaagd�initiatief�Stichting�Culture�Kitchen�en�Kleurrijk�in�Nijverdal

ertoe doen. Daarnaast de waarde inzien van het leren kennen van 
elkaars culturen.

Integratie is een van de mooiste dingen in het leven. Het was voor 
mij een hele ervaring Nederlander te worden. Als je de cultuur van 
dit land begrijpt, kun je er ook van genieten. Ik woon hier nu en voel 
me hier thuis. Nederland is erg gastvrij, de mensen willen altijd met 
je communiceren.’Jeroen haakt in: ‘Arash is een schoolvoorbeeld van 
hoe je kunt integreren.’

Marieke: ‘Mensen moeten hier zichzelf kunnen zijn. We hopen mede 
dat door ontmoetingen Nederlanders leren wie al deze mensen uit 
andere culturen zijn. Samen eten en drinken zorgt daarbij voor een 
mooie verbinding. Hier krijgt iemand een gezicht en komt minder op 

afstand te staan. Alleen maar goed, want ook in Twente is 
de samenleving multicultureel. Binnen de gemeente 
Hellendoorn hebben 4.000 van de 33.000 inwoners een andere 
culturele achtergrond.’

‘Ook in eigen land hebben deze mensen dromen gehad. Het zijn 
allemaal mensen met talenten. We laten ze in hun eigen tempo 
leren, we nemen ze aan de hand. Ook Arash heeft getraind 
‘on the job’. Hij heeft gelijke ervaringen en kent de horeca en 
begrijpt ze beter dan wie ook. Belangrijk is dat ze eerst een goede 
start maken. We bieden geen baangarantie, maar hebben wel als 
doel ze te laten doorstromen naar betaald werk. Niks is mooier voor 
een mens dan van betekenis zijn.’

Jeroen: ‘Alle mensen die hier werken, hebben we aangenomen op 
ons onderbuikgevoel. Het is geweldig om te zien met hoeveel passie 
ze hun werk doen en hoe mooi ze het vinden.

Arash: ‘Die impact creëren, daar gaat het ons om. Dit moet niet 
alleen in Nijverdal rondzingen, maar ook ver daarbuiten.’’

Marieke: ‘We willen ons graag verbinden met werkgevers binnen en 
buiten de horeca. Onze talenten worden onze ambassadeurs. Dit is 
zó’n goede plek om te groeien als mens en om nieuwe contacten te 
leggen. De horeca leent zich daar uitstekend voor.’

Jeroen, Arash, Oliver, Azam, Krista, Rezak, Suheyla, Roosmarie 
en Tamar van Eet- en werkcafé Kleurrijk en Marieke en Margery 
van Stichting Culture Kitchen nodigen u van harte uit een kijkje te 
komen nemen.  \

Willem Alexanderstraat 2a, 7442 MA Nijverdal  /  T 0548 725 270  /  www.kleurrijk.nu
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ChipTech Twente: 
investeren in  
de toekomst

C  
INN gesprek
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Met de 'Chips Act' wil de Europese 
Commissie miljarden euro's vrijmaken 
voor onder meer investeringen, onderzoek 
en nieuwe fabrieken. Die Europese chips 
act gaat in totaal om 43 miljard euro. 11 
miljard euro daarvan is bedoeld voor de 
ontwikkeling van nieuwe technologieën, 
zoals onderzoek en het opzetten van 
test-projecten. Daarnaast wil de commissie 
graag extra productiecapaciteit in Europa 
hebben. Dat kan komen van bedrijven die 
hier al zitten of van een van 's werelds 
grootste chipproducenten: Intel, Samsung 
of TSMC. Commissievoorzitter Von der 
Leyen noemde het wetsvoorstel een 
‘gamechanger’ voor de positie die de EU 
heeft op de wereldwijde chipmarkt. 

Doel voor 2030
Dat het de commissie menens is, blijkt 
niet alleen uit het hoge geldbedrag, 
maar ook uit het feit dat er een stevige 
stip op de horizon is gezet. In 2030 moet 
Europa goed zijn voor 20 procent van 
de wereldwijde chipomzet. Dat is meer 
dan een verdubbeling (in procenten) 
ten opzichte van het huidige aandeel. 
Chipmachinemaker ASML verwacht dat 
de wereldwijde chipsector over zeven jaar 
goed is voor 1.000 miljard dollar. Als de 
EU dan een vijfde van de markt in handen 
wil hebben, betekent dat een totale 
investering van zo'n 264 miljard dollar. 

Dat is ruim vijf keer zoveel als het bedrag 
dat nu op tafel ligt.

‘Een paar stappen overslaan’
Professor Bram Nauta, hoogleraar 
chipontwerp aan Universiteit Twente, is 
wereldwijd koploper in zijn vakgebied. 
Hij verwacht dat de hoeveelheid geld 
die beschikbaar komt ervoor zorgt 
dat er meer zal worden gekeken naar 
technologieën waar nu bijvoorbeeld 
Taiwan in vooroploopt. 

‘Als EU moet je je gaan richten op wat over 
een paar jaar de nieuwste technologie is. 
Dat betekent een paar stappen overslaan, 
maar als we dat niet doen, liggen we eruit.’ 
De twee meest waarschijnlijke kandidaten 
om zo'n fabriek te bouwen, zijn Intel 
en TSMC. Die hebben allebei te kennen 
gegeven daar wel iets voor te voelen.  >

‘ We moeten ons 
richten op wat 
over een paar 
jaar de nieuwste 
technologie is’

Nederland heeft binnen de industrie voor chipmachines een wereldwijde 
toppositie verworven. Ook rondom het zelf ontwerpen en produceren van 
chips is versterking nodig, om zo minder afhankelijk te worden van andere 
continenten. Het opleiden van talent met de juiste skills om de nieuwe 
generatie chips te kunnen ontwerpen, is van groot belang. Ook in Twente 
wordt hard gewerkt aan die uitdaging. Met een investering van 600.000 
euro door de Twente Board gaat het chiptechnologiecluster ChipTech 
Twente verder bouwen aan de ambities. 
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ChipTech Twente

Twente staat nationaal en internationaal op de kaart als hotspot voor halfgeleiders 
en specifiek voor analoog chipdesign en fotonica én als belangrijke toeleverancier 
van ASML. Met de sterke vakgroep Integrated Circuit Design van Universiteit Twente 
onder leiding van hoogleraar Bram Nauta, het MESA+ instituut en de circa 50 
halfgeleider-gerelateerde mkb’ers (waaronder Demcon, Bruco IC, Teledyne-Dalsa, 
Renesas en Synopsys), profiteren klanten wereldwijd van de unieke kennis uit Twente. 

Deze bedrijven hebben één ding gemeen: ze werken allemaal nauw samen met 
Universiteit Twente en Saxion Hogeschool, die een lange geschiedenis en een 
sterke internationale wetenschappelijke staat van dienst hebben op het gebied van 
elektrotechniek, micro-elektronica, nanotechnologie, fotonica, quantumtechnologie 
en microfluïdica. Om de ambities te realiseren, werkt ChipTech Twente eveneens 
nauw samen met Holland Semiconductors, Kennispark Twente, Provincie Overijssel, 
Oost NL, Twente Board Development, Novel-T en verschillende MKB-bedrijven.
 
www.chiptechtwente.com 
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Volgens Bram kleeft daar wel een risico 
aan. ‘De vraag is of zo'n fabriek chips gaat 
maken voor autofabrikanten, of voor een 
Amerikaanse techgigant. In dat laatste 
geval heb je daar als Europa niet 
zoveel aan.’

Nog steeds chiptekort
De Chips Act komt op het moment dat 
de wereldwijde chipsector al geruime tijd 
onder spanning staat. Bram: ‘Door een 
combinatie van factoren, waaronder een 
sterk toegenomen vraag naar elektronica, 
is de vraag naar chips groter dan het 
aanbod. Een oplossing op korte termijn 
is er niet. Productie bijbouwen is een 
tijdrovend en een zeer kostbaar proces. 
Eén fabriek kost zo'n 15 miljard euro. De 
wetgeving gaat dus op korte termijn geen 
oplossing bieden voor de tekorten. Het 
moet er wel toe leiden dat een volgende 
crisis minder impact zal hebben.’

ChipTech Twente
Ook Twente wil zijn steentje bijdragen aan 
de ‘chip-missie’ in Europa. Dat gebeurt 
binnen chiptechnologiecluster ChipTech 
Twente. Tim Tiek is aangetrokken als 
algemeen manager. Samen met een 
programmamanager, circa 50 chiptech-
bedrijven en diverse kennisinstellingen en 
partnerorganisaties, heeft hij als doel om 
de chiptech-waardeketen in Twente 
te versterken.

Het ChipTech Twente-cluster is vlak 
voor de zomer in 2022 opgericht door 
een consortium van Twentse partners. 

De grote chiptekorten wereldwijd, de 
geopolitieke onzekerheid rondom de 
grootste chipproducent in Taiwan en 
de roep om technisch geschoold talent 
werden ook gevoeld in Twente. Juist in 
Twente, want de vakgroep Integrated 
Circuit Design van Bram Nauta en de 
Saxion-opleiding Elektrotechniek leverden 
de afgelopen 25 jaar een sterk mkb-cluster 
van chip design-bedrijven op. Het levert 
de regio veel banen op, zeker ook in 
combinatie met nieuwe technologieën als 
fotonica, quantum en microfluïdica. Naast 
het versterken van de eigen regionale 
positie, werkt het ook samen met regio’s 
als Brainport, Nijmegen en Delft om samen 
op te trekken richting Europa.  

Duizend professionals 
nodig binnen vijf jaar
Victor-Jan Leurs, directeur Twente Board: 
‘De unieke positie die Twente als hub 
voor chipdesign wereldwijd inneemt, is 
bijzonder. Je kunt haast geen elektronisch 
apparaat openbreken of er zit wel een 
stukje chip in dat is ontworpen in Twente. 
Vanuit de Twente Board vinden wij 
het van groot belang dat waar Twente 
wereldwijd om herkend wordt, erkend 
wordt. Daarmee krijgt het cluster de tijd 
om met een professioneel team voor 
te sorteren op bijvoorbeeld Europese 
onderzoeksprojecten en kunnen we 
georganiseerd optrekken in de nationale 
en internationale lobby. De bedrijven 
in het cluster hebben nu al aangegeven 
dat er binnen vijf jaar circa duizend 
professionals nodig zijn.’

Chips van de toekomst
Programmamanger Tim Tiek: ‘Twente 
heeft enorme potentie. We hebben een 
unieke positie als het gaat om kennis 
van chiptechnologie, en we hebben nu 
miljoenen op de plank liggen om dit 
uit te bouwen. Er zit gelukkig al een 
enorme energie bij de bedrijven en alle 
andere betrokkenen; we gaan dit samen 
doen. En dat moet ook, want we hebben 
onszelf de opdracht gegeven om een 
industriegestuurde strategie op te stellen. 
Dat betekent dat we met de bedrijven 
intensief aan de slag gaan om roadmaps 
te optimaliseren, in nauwe samenwerking 
met Universiteit Twente, hogeschool 
Saxion en ROC van Twente.’

Volgens Tiek is er nergens ter wereld 
zo’n sterk verbonden ecosysteem voor 
halfgeleiders als in Nederland. ‘Daar 
kunnen we nog veel meer waarde uit 
halen. Daar waar Eindhoven wereldwijd 
bekend is van vele toeleveranciers, zoals 
ASML, is Twente juist sterk in chipdesign, 
fotonica, nanotechnologie, quantum en 
microfluïdica. Maar die voorsprong moeten 
we wel behouden, uitbouwen en omzetten 
in commercieel succes. Anders gaan 
we deze positie verliezen. We gaan nu 
voorsorteren op de chips van de toekomst. 
Als het ergens kan om bovengenoemde 
technologieën samen te voegen tot 
nieuwe producten en systemen, dan is 
het hier’, aldus Tim. \

‘Twente heeft enorme potentie vanwege 
kennis van chiptechnologie’
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Hoe Bolletje aantrekkelijk  
blijft voor medewerkers 

‘Doordat er de afgelopen jaren zoveel veranderd is op de 
arbeidsmarkt, moeten wij als Bolletje anders kijken naar het werven 
van personeel’, vertelt Eveline. ‘Daarbij richten wij ons ook bewust 
op de verschillende generaties met hun specifieke behoeftes, zodat 
we als werkgever aantrekkelijk blijven. Hiervoor hebben wij Eqib 
ingeschakeld, om de gemotiveerde en bevlogen medewerkers te 
vinden die wij nodig hebben en vervolgens ook vast te houden en 
door te ontwikkelen.’

Ulrike haakt hierop in: ‘Hier ligt ook de focus vanuit Bolletje en dat 
maakt de samenwerking erg leuk. Er wordt geïnvesteerd om ervoor 
te zorgen dat ze klaar zijn voor groei en de interne transitie die er 
nu plaatsvindt.’ 

Ambitie om te groeien
‘Bolletje staat voor dichtbij, vertrouwd en ambachtelijk’,  
vindt Eveline. ‘Onze producten stralen dit uit maar ons 
werkgeversmerk moet dit ook uitstralen. Het merk Bolletje is door 
heel Nederland bekend. Maar de werkgever Bolletje komt daar niet 
gelijk achteraan en dat is wel wat we willen. Wij willen echt een 
A-merk onder de werkgevers zijn en daar zetten we dus met  
‘in company’ ondersteuning van Eqib op in.’

Toekomstbestendig
Eqib is al enkele jaren recruitment-partner van Bolletje op het 
gebied van planning, sales en commerciële functies op hbo- en wo-
niveau, en vanuit deze relatie helpt Eqib Bolletje bij het vinden van 
nieuwe operators voor in de bakkerij. Ulrike: ‘Hiervoor benaderen 
we veel mensen die of al als operator werken of operators in 
wording kunnen zijn. Waar wij dan met name op inzetten, is een 
stukje ontwikkeling; zo zie je ook dat veel teamleiders bij Bolletje 
intern zijn doorgegroeid vanuit een andere functie.’

De marketingafdeling van Eqib is ook nauw betrokken in dit proces: 
‘Zij adviseren bijvoorbeeld over de juiste uitingen voor op social 
media, welke doelgroep we ons op willen richten en waar kansen 
liggen. Zodat wij de juiste boodschap naar buiten kunnen brengen 
voor Bolletje.’

Het inzetten op aantrekkelijk werkgeverschap doe je echter niet 
alleen naar buiten toe, maar ook intern. Eveline: ‘Wij streven 
naar een optimale 'fit' tussen mens en organisatie. Zo zijn wij 
bijvoorbeeld flexibel in de werktijden in de bakkerij doordat we met 
verschillende ploegen werken, zetten we sterk in op fysiek, mentaal 
en financieel welzijn en organiseren we leuke activiteiten voor onze 
medewerkers.’ Naast het recruiten richt Eqib zich ook juist op het 
optimaliseren van de interne recruitment-processen. Ulrike:  
‘We kijken bijvoorbeeld naar wat er sneller of beter kan in het 
huidige wervingsproces. En wat heel fijn is aan deze samenwerking, 
is dat Bolletje openstaat voor ons advies.’

Individuele ontwikkeling
Eveline: ‘Het is voor ons een grote uitdaging om de goede 
mensen op de juiste plek te krijgen. Dit ligt niet alleen bij het 
benaderen van de juiste mensen met de juiste boodschap, maar 
ook door huidige medewerkers een stukje ontwikkeling te bieden.’ 
Ulrike legt uit: ‘Dit doen wij bijvoorbeeld door teamleiders 
van Bolletje vanuit Eqib te ontwikkelen door middel van een 
leiderschapstraject. Ook stopt de ondersteuning vanuit Eqib niet 
wanneer een nieuwe medewerker is aangenomen. Om nieuwe 
medewerkers een goede start bij Bolletje te geven, nemen wij een 
Talenten Motivatie Analyse af. Deze analyse geeft inzicht aan de 
nieuwe werknemer over de eigen drijfveren en geeft de nieuwe 
leidinggevenden ook wat in handen om de nieuwe medewerker zo 
goed mogelijk te laten landen in de organisatie. Daarnaast hebben 
we in het eerste halfjaar verschillende evaluatiemomenten met 
nieuwe medewerkers en de leidinggevenden om de voortgang 
te bespreken. Op deze manier werken we samen aan een zo 
succesvol en duurzaam mogelijke relatie.’  \

Het Twentse bedrijf Bolletje bestaat al ruim anderhalve 
eeuw en door de jaren heen is er veel veranderd op de 
arbeidsmarkt. Dit vraagt om flexibiliteit en innovatie van 
de werkgever. Om de juiste medewerkers aan te trekken, 
hebben Eveline van Dijk, directeur hr bij Bolletje,  
en Ulrike Leus, hr-businesspartner bij Eqib, de handen  
ineen geslagen. Samen vertellen ze over hun  
succesvolle samenwerking. 

A-merk onder de werkgevers

‘��We�streven�naar�een�optimale�'fit'� 
tussen�mens�en�organisatie’� 
Eveline van Dijk
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Bij NDIX draait het om  
netwerk en verbinding 

‘Tijdens mijn stage merkte ik al snel dat de afstudeeronderzoeken 
hier niet in een stoffige bureaula eindigen’, begint Tom. ‘Ik werkte 
aan een product om de dienstverlening naar de klant te verbeteren 
en werd hierin vanaf dag één heel serieus genomen. Ik kreeg een 
werkplek naast iemand met veel kennis die hier al jarenlang werkt 
en er werd alle tijd genomen om me in te werken. Om alles te leren. 
Niet zoals bij andere bedrijven, waar je in een hoekje zit met alle 
andere stagiairs en na afloop hoort: ‘bedankt, lever maar in, succes!’ 
Voor mij ging het daardoor veel verder dan iets ‘goeds voor school 
maken’. Thomas voegt daaraan toe: ‘Gaandeweg zo’n stageperiode 
leerden we Tom ook echt kennen. We werkten al samen en toen 
er een functie vrijkwam in het team, was de link snel gelegd om 
Tom die rol te laten oppakken, zodat hij zijn waardevolle werk kon 
voortzetten. En op het persoonlijke vlak ontstaat toch de match, 

Als je bij NDIX rondkijkt, zie je dat een behoorlijk aandeel 
van het team op niet-reguliere manieren binnen is 
gekomen. Afstudeerders, BBL’ers, mensen via  
re-integratietrajecten en trainees vanuit organisaties 
als FastForward. Eén van de belangrijkste redenen om 
daar aan de slag te gaan (en blijven)? De sfeer binnen het 
bedrijf. Transparant, open, familiair en met veel eigen 
verantwoordelijkheid. Tom Aalders (Junior Network 
Engineer) besloot na zijn studie te blijven en vertelt  
in gesprek met Thomas van de Lagemaat  
(operations director) waarom. 
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‘ We hebben veel  
stagiairs�die�blijven’� 
Thomas van de Lagemaat

dus het belangrijkste stuk wisten we al: dat zat goed. In een tijd 
waarin goede mensen vinden best uitdagend is, is dat een 
enorm voordeel.’

Bron voor personeel 
‘Tom kwam binnen via TalentIT en via die weg hebben we 
meerdere mensen aan het werk’, gaat Thomas verder. 

‘Ik ben zelf het schoolvoorbeeld van een niet-regulier traject 
en ben ook binnengekomen via een BBL-route. Door breder te 
kijken en samen te werken met een UT, Saxion, ROC, UWV en 
verschillende traineeshipsprogramma’s heb je gewoon veel meer 
kans om de juiste talenten aan te trekken. Binnen NDIX zijn we 
altijd geïnteresseerd in jong talent omdat zij vanuit hun opleiding 
nieuwe kennis en technieken meebrengen. In combinatie met die 
werksfeer die Tom benoemde – met veel verantwoordelijkheden en 
betrokkenheid – hopen we mensen aan ons te binden. 

Niet alleen in het belang van NDIX, maar ook voor talentbehoud 
in Twente in het algemeen. Het vestigingsklimaat van onze regio 
kan alleen maar beter worden als we daar als bedrijven samen aan 
bijdragen.’ Tom voegt toe: ‘Die Twentse nuchterheid van hier is 
zo’n pluspunt. Gewoon zelf iets kunnen beslissen, zonder dat daar 
eerst zes anderen iets van moeten vinden. Als je me tijdens mijn 
studie gevraagd zou hebben waar ik zou gaan werken, had ik dit 
niet meteen voorspeld. Maar omdat ik gaandeweg ontdekte hoe de 
cultuur binnen NDIX is, past het heel goed. En oké: het product, 
die technische netwerken bouwen, daar heb ik inmiddels ook een 
zwak voor gekregen.’ 

Grip op de groei 
‘Ik ben sinds kort operations director van NDIX’, vertelt Thomas. 
‘In die rol wil ik bewaken dat we die open cultuur behouden. Als 
snelgroeiend bedrijf loop je tijdens de professionaliseringsslag het 
risico dat je muurtjes gaat bouwen en allemaal losse eilandjes krijgt. 
Dat past helemaal niet bij ons. Onze kracht zit hem juist in dat we 
elkaar makkelijk opzoeken en informatie met elkaar delen. 

Zo hebben we regelmatig onze bijpraatmomenten, waar tijdens 
ontbijt of lunch belangrijke ontwikkelingen binnen NDIX met 
elkaar worden gedeeld. We willen hier helemaal niet alles vanuit 
het managementteam of de directie bepalen. Voor ons staat juist 
het samenwerken binnen alle lagen van de organisatie hoog in het 
vaandel. Geen afdelingshoofden die alleen met elkaar in gesprek 
zijn; we schakelen gewoon de betrokkenen zelf in. Die marketeer en 
die engineer kunnen dat prima samen oppakken. Laat mensen zelf 
verantwoordelijk zijn. Dat is wat voor ons werkt. En dus ook precies 
reden waarom mensen – zoals Tom – graag bij ons blijven werken.’  \

‘�Ik�werd�vanaf�dag�één� 
serieus�genomen’� 
Tom Aalders
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Al veertig jaar lief en leed 
in het uitvaartvak 

Het uitvaartvak werd hem thuis met de paplepel ingegoten. 
Pedro is de vierde generatie binnen zijn familie die werkzaam is in 
deze branche. ‘Het stond als een paal boven water dat ik dit zou 
gaan doen. Ik kreeg vrijstelling van militaire dienst om de opleiding 
te volgen en trad in het voetspoor van mijn vader’, vertelt hij.

Pedro kreeg als jonkie al snel te maken met een traditionele 
branche, zeker in die tijd, en werkte hard om zich te bewijzen. ‘Maar 
absoluut niet ten koste van anderen. Ik kwam terecht in een wereld 
die bestond uit uitsluitend mensen die ouder waren dan ik. Ik wilde 
op een gezonde manier laten zien dat een jonger iemand het ook 
kan. Het scheelde dat mijn familie al een historie had opgebouwd. 
De branche was nog veel conservatiever dan nu, de uitvaartleider 
stond op een voetstuk. Ik dacht daar anders over. Ieder mens is even 
belangrijk. Bovendien: heb je op een begrafenis geen kistdragers, 
dan komt de kist niet het graf in. Als de uitvaartleider er niet is, gaat 
de kist wel het graf in. Dus wie is nou belangrijker? Natuurlijk, bij 
verschillende functies horen verschillende verantwoordelijkheden, 
maar ik heb altijd geprobeerd me bescheiden en respectvol op te 
stellen. Anders pas je niet in dit vak.’

Dialoog
In dat conservatieve en traditionele, schuilt volgens Pedro ook 
de waarde van een uitvaart. Toch heeft hij ook altijd gepleit voor 
voortschrijdend inzicht en verandering, hoe subtiel soms ook. ‘Kijk, 
de wet op lijkbezorging is op wat punten en komma’s na in de 
afgelopen eeuw niet veranderd. De mens is wel veranderd. Vroeger 
had je binnen iedere familie een persoon die voor iedereen besliste. 
Mijn vak bestaat nu veel meer uit een dialoog waarin iedere 

Pedro Swier, algemeen directeur van Vredehof Uitvaartverzorging, viert een bijzondere mijlpaal:  
hij zit veertig jaar in het vak. Bij zijn start was hij als achttienjarige de jongste uitvaartleider van Nederland. 
Inmiddels is hij ruim vierduizend uitvaarten verder en een ambassadeur voor de branche.  
Een interview over verandering en impact, met een oproep voor alle ‘levenden’. 

‘�Ik�sta�dagelijks�stil�bij�het�
overlijden�van�mijn�vader’

Tekst Jochem Vreeman   /  Fotografie Lars Smook en Vredehof
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nabestaande zijn wens kan uitspreken. Mensen wilden vroeger 
niet de uitzondering zijn, nu wel. Zoals iemand geleefd heeft, mag 
vaak ook de uitvaart zijn. Als uitvaartleider probeer je je in die 
wensen en belangen te schikken en doe je het veel meer samen. 
Een overledene werd vroeger alleen verzorgd door ons, nu doen we 
dat vaak samen met de familie. Dat geldt ook voor het sluiten van 
de kist of het meerijden in de rouwauto. En afscheid nemen zit ‘m 
vaak ook in kleine details. Een fervent wielrenner waarvan de fiets 
naast de kist staat of een vrachtwagenchauffeur met een miniatuur 
vrachtwagen op de kist. Dat soort kleine details maken mijn 
vak bijzonder.’

Vader
Hij maakte dus al duizenden uitvaarten mee. Van klein en intiem 
tot extreem groot. Hij kan ze nog allemaal voor de geest halen. 
Zo waren er de uitvaarten van bijvoorbeeld Ton van Dalen, 

oud-journalist, voetbalmakelaar en manager van FC Twente en 
een geliefd figuur. Heel Enschede liep leeg en de binnenstad werd 
afgesloten. Of het overlijden van de nog jonge voetballer  
Jody Lukoki, met een indrukwekkende bijeenkomst in de Grolsch 
Veste. Zelf noemt Pedro liever geen voorbeelden, omdat hij geen 
nabestaanden tekort wil doen. ‘Iedere uitvaart is bijzonder. Als 
algemeen directeur en bestuurder van Vredehof is dat voor mij ook 
een uitgangspunt van onze bedrijfsvoering. We zijn dagelijks bezig 
met de professionalisering van onze dienstverlening, alles in dienst 
van een tevreden opdrachtgever. Het keurmerk en ISO-certificering 
bevestigen dat, het is een garantie voor kwaliteit.’

Toch is er zeker een uitvaart geweest die bij hem een speciale 
plek in zijn hart heeft. Een uitvaart die nog altijd zichtbaar emotie 
oproept als hij erover praat. Hoe kan het ook anders. ‘Die van mijn 
vader Jaap Swier, dertien jaar geleden. Ik sta nog dagelijks stil  >
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bij zijn overlijden en ben dankbaar dat ik samen met mijn broer zijn 
uitvaart mocht verzorgen. Hij ligt op de Westerbegraafplaats in 
Enschede. Het afscheid was indrukwekkend. Toen hij nog in leven 
was, hebben we ook samen mijn beide oma’s begeleid naar hun 
laatste rustplek, ook dat vergeet ik nooit.’  

24/7 bereikbaar
Of er ook minder leuke kanten aan het beroep zijn? Je zal Pedro er 
niet snel over horen, maar na enig aandringen: ‘Het 24/7 ‘aanstaan’, 

altijd bereikbaar of beschikbaar moeten zijn. Mensen willen altijd 
een beroep op je kunnen doen. Het komt vaak voor dat ik een 
feestje heb, en denk: even geen drankje vanavond, want stel dat… 
De onvoorspelbaarheid kan wel eens lastig zijn, maar ik kan  
ermee omgaan.’  

Wens
Pedro sluit af met een oproep, of meer een soort wens. ‘Weet je, 
eigenlijk is het best gek. We lezen dagelijks in het nieuws over de 
dood, maar we praten er weinig over. Natuurlijk, voor iemand in een 
terminale fase of voor mensen die er net mee geconfronteerd zijn, 
is het een gespreksonderwerp. Daarbuiten te weinig. 

Ik zou iedereen willen oproepen om bij leven een wilsbeschikking op 
te stellen. Dat hoeft echt niet voor honderd procent, maar in ieder 
geval op hoofdlijnen. Het is fijn om een spoorboekje te hebben, 
zeker voor nabestaanden. Zij vragen zich altijd af: heb ik het wel 
goed gedaan? Zo’n vraag heeft minder impact als dat spoorboekje 
er is. Veertig jaar geleden was de eerste vraag: begraven of 
cremeren? Dat is bijna altijd inmiddels wel bekend tegenwoordig, 
maar soms niet meer dan dat. In besloten kring? Wel of geen 
advertentie? Met een beetje pech denken nabestaanden daar 
anders over. Praat erover, zet het op papier nu het nog kan. 
Dat wil ik iedereen meegeven.’  \

Lintje

Een absoluut hoogtepunt in zijn carrière maakte 
Pedro Swier recent mee: hij werd tijdens de jaarlijkse 
lintjesregen verrast met een koninklijke onderscheiding. 
Als één van de vier Enschedeërs werd hij benoemd tot 
Ridder in de Orde van Oranje-Nassau. Burgemeester Roelof 
Bleker speldde het lintje op. De argumentatie achter zijn 
onderscheiding luidde als volgt: ‘Pedro was betrokken bij 
en mede-initiator van de FC Twente-uitvaart en het 
FC Twente-strooiveld. Hij is een voorloper en innovator van 
nieuwe technische mogelijkheden en nieuwe rituelen in de 
uitvaartsector. Hij heeft veel nevenactiviteiten vervuld als 
lid van het Team Postmortale Zorg van het Rampen 
Identificatie Team van het Landelijk Team Forensische 
Opsporing (LTFO). Zo is Pedro betrokken geweest bij onder 
andere de vuurwerkramp in Enschede, de tsunami in Azië, 
de Afriqiyah Airways-crash in Tripolo en de MH17-ramp. 
Pedro is bestuurslid van de Branchevereniging 
Gecertificeerde Nederlandse Uitvaartondernemingen 
(BGNU) en bestuurslid van de Vereniging van 
Mortuariumbeheerders in de Gezondheidszorg.’

‘�Praat�erover,�zet�je�wensen� 
op�papier,�nu�het�nog�kan’
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William Sprakel

William Sprakel is Managing Director StoreKeeper. ‘De trends en innovaties in de retail en e-commerce gaan sneller dan ooit te voren. 
StoreKeeper zorgt er voor dat de retailer voorop kan lopen met onze StoreKeeper Cloud voor Retail. Hiermee heeft de retailer zijn kassa, voorraad, 
klantbeheer, emailmarketing, webshop en betaalsystemen in de grip, gekoppeld aan de boekhouding. Meer controle met minder gedoe!’

Met�open�armen�
verwelkom je beter

Iedereen lijkt redelijk in paniek te zijn over het tekort aan 
personeel op de arbeidsmarkt enerzijds en de huidige 
automatisering anderzijds. We hebben de grootste overspanning 
sinds 2000 recentelijk meegemaakt, maar die daalt alweer.
 
We moeten ons afvragen of we dit nog wel op de juiste manier 
meten, omdat iedereen die nog niet actief is op de arbeidsmarkt 
en zich niet heeft gemeld hier nog niet bij in zit. Zit hier misschien 
het probleem? De discussie is vandaag de dag al snel dat het 
aan de arbeidsvoorwaarden ligt, maar maken we dan niet de 
misconceptie dat iedereen wel aan het werk wil en of dat het 
specifiek aan de contractvoorwaarden ligt? Voelen de mensen die 
nu op de arbeidsmarkt komen zich wel geïnteresseerd? Voelen 
zij zich wel arbeidsmateriaal en willen zij met de bestaande 
arbeidsvoorwaarden wel deelnemen in de arbeidsmarkt?
 
De normalisering van de arbeidsmarkt vond pas plaats in de 20ste 
eeuw, daarvoor was het echt anders. We zijn in 2 eeuwen van 830 
duizend werkenden naar 7,4 miljoen werkenden gegaan, bijna 10x 
zoveel werkenden. Dat is boven alles vooral een maatschappelijke 
verandering waarbij nog niet voldoende wordt stilgestaan. 
Voor 1970 waren er amper vrouwen die werkten, terwijl we nipt 
50 jaar later het al over een complete gelijkheid hebben. 
Alle ontwikkelingen zijn goede ontwikkelingen. 
 
Wat ons terugbrengt naar de vraag, hoe sta je klaar voor het talent van 
vandaag en hoe voorkom je de zorgen voor het talent van morgen? 

 Je openstellen voor iedereen? Dat gaat verder dan alleen delen 
wat je zoekt met vaste rollen en taken. Natuurlijk moet je petten 
en verantwoordelijkheden houden, maar dat betekent niet dat er 
geen flexibiliteit kan zijn.
 
Vertel wat je doet, maar ook wat je betekent. Wat je doet als 
bedrijf in de maatschappij en waarom iemand op je rekent. Welk 
geluk iemand bij jouw bedrijf kan vinden, als die bij jou tekent. 
 
Selecteer eens zonder alle lijstjes die mensen buitensluiten en ga 
eens gewoon naar buiten, zonder oogkleppen op. Want die lijstjes 
hebben je stiekem al vaak bedrogen. Die lijstjes zijn niet eerlijk 
en kijken niet naar de kwaliteit van een persoon, maar zijn een 
ouderwets industrieel concept.
 
Maak eens een lijstje van de doelen en taken die je hebt en kijk 
naar welke vaardigheden iemand nodig heeft om daar een succes 
van te maken. Arbeidsmarktkrapte en de zoektocht naar talent los 
je makkelijk op als je werkt zoals je niet gewend bent. 
 
Mijn tip? Presteert je HR & recruitment, aanwas van nieuw 
talent voor geen meter? Denk dan eens aan: Met open armen 
verwelkom je beter!  \

Met open armen kan je makkelijker knuffelen en iemand verwarmen.  
Het zou zomaar de opening kunnen zijn van een mooi gedicht, maar dit keer is het de 
opening van mijn column. Welke ik nog ‘ouderwets’ met de handen heb getypt.
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Tekst Veertje Heemstra  /  Fotografie Lars Smook

Endoor realiseert eerste 
versnelde opleiding 
Beveiliging in Twente 
De beveiligingsbranche is er één met enorme kansen qua werkgelegenheid. Maar de juiste 
mensen zijn moeilijk te vinden. Dan kun je je schouders ophalen, óf besluiten op zoek te 
gaan naar een oplossing. Dat laatste deden Arjan Bieleveldt (adviseur bedrijfsopleidingen 
bij Endoor) en Bert-Jan Nusmeier (eigenaar van Bravo Beveiliging). Voor het lijntje richting 
potentiële kandidaten haakten ze ook Henk-Jan Oldenhof (adviseur werkgevers servicepunt 
bij Werkplein Twente) en Elif Durdabak (adviseur bij Leerwerkloket Twente) aan. Het 
resultaat? Twaalf talenten worden nu versneld opgeleid tot erkend beveiliger. 

Van�praten�over�personeelstekorten�naar�bijdragen�aan�de�oplossing�

‘Dat dit nu loopt, is best bijzonder’, vertelt Arjan. ‘In Twente was er 
namelijk al zeven jaar geen leerwerktraject meer op het gebied van 
beveiliging. De interesse voor het vak was er, maar de mogelijkheid 
eigenlijk niet. Helemaal niet in de vorm die we nu hebben 
neergezet: binnen een jaar zijn ze volledig opgeleid door ervaren 
docenten van het ROC van Twente en tijdens het leren zijn ze ook 
al aan het werk. Na afronding krijgen ze een wettelijk erkend 
mbo-diploma en de branche-certificaten. Dat alles hebben we 
kunnen opzetten dankzij Bravo Beveiliging, die zijn nek heeft 
uitgestoken en betaalde stages regelde. Én een baangarantie gaf.’ 
Bert-Jan vult aan: ‘Wij merkten de tekorten natuurlijk al een tijdje, 
we hadden mensen nodig. Er liggen zoveel kansen binnen ons 
bedrijf en de beveiligingstak in het algemeen. Ik wist dat er vast 
en zeker genoeg gemotiveerde en getalenteerde mensen waren 
die geschikt zijn voor dit vak. Alleen waar kon ik die vinden en hoe 
konden we hen een goede opleiding bieden? Daarvoor moesten 
we de krachten bundelen.’ 

Talentenmagazijn
‘Er zit zeker genoeg onbenut arbeidspotentieel in ons 
talentenmagazijn’, vertelt Henk-Jan. ‘Maar de opleiding tot 

beveiliger duurt een jaar. Je kunt mensen met een uitkering 
niet zomaar zo lang vrijstellen van sollicitatieplicht. Dankzij de 
stageplekken konden ze sneller uitstromen en lagen er ineens volop 
kansen. Wel hebben we de stapjes richting dat leslokaal bewust klein 
gehouden. Niet iedereen die ‘het wel wat leek’ was per definitie 
geschikt. Een goede selectieprocedure is dan essentieel.’ Elif vult 
aan: ‘Toetsen of mensen wel echt wisten waar ze een start in 
gingen maken. Of in het geval van werk-naar-werkbegeleiding: 

ze ombuigen naar een mogelijk nieuw beroep en bepalen hoe 
hun talenten daar tot hun recht komen. Kortom, een leven lang 
ontwikkelen mogelijk maken voor alle inwoners van Twente. 
Daar sloot dit nieuwe traject perfect bij aan. En het mooie is: tijdens 
eerdere loopbaangesprekken hoorden we vaak dat er veel interesse 

‘�Met�roepen�dat�er�tekorten�zijn,�
lossen�we�niets�op’ 
Arjan Bieleveldt
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Endoor realiseert eerste 
versnelde opleiding 
Beveiliging in Twente 

Van�praten�over�personeelstekorten�naar�bijdragen�aan�de�oplossing�

was voor dit vak. Geweldig dat dat in deze versnelde variant 
nu mogelijk is in Twente.’

Pionieren
‘We merken dat dit initiatief nu al zijn vruchten afwerpt’, zegt 
Arjan. ‘De eerste groep beveiligers is op dit moment in opleiding 
en we zijn van plan elk jaar te starten met een nieuwe groep. 
Er is niet alleen interesse vanuit Bravo, maar ook vanuit andere 
beveilingsbedrijven en zelfs andere branches. De basis hebben we 
nu ook echt goed staan, dankzij de inzet van iedereen in dit team. 
Een mooi Twents samenwerkingsverband (tussen Bravo Beveiliging, 
Werkplein Twente (UWV en Gemeenten), Leerwerkloket, 

ROC van Twente en Endoor) zoals dit smaakt naar meer. Om zo 
gemotiveerde en talentvolle zij-instromers versneld op te leiden en 
een nieuw toekomstperspectief te bieden in het kansrijke beroep 
van beveiliger. We hebben stuk voor stuk vol overtuiging ‘ja’ gezegd 
en dit samen opgezet. Die toewijding heb je nodig.’ 

Bert-Jan concludeert: ‘En die toewijding zie ik ook terug bij de 
deelnemers van het traject. Het zijn veelal volwassen mensen die 
gemotiveerd zijn om ergens voor te gaan. Die soms na lange tijd 
weer deelnemen aan de maatschappij. En het mooiste voor mij? 
Zien dat mensen op hun plek terechtkomen in de deze branche. 
Dat worden vast en zeker loyale en betrouwe beveiligers!’  \

‘Ondernemerschap�is�ook�lef�tonen�om�de�
arbeidsmarkt�te�stimuleren’ 

Bert-Jan Nusmeier
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Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Lars Smook

UWV zet talent 
letterlijk in de spotlights 

Nienke Kleinenberg en Lex Molemans hebben een bijzondere rol bij het UWV in Twente 
en de Achterhoek. Ze houden zich bezig met ‘job hunting’, oftewel het matchen van 
kandidaten met een afstand tot de arbeidsmarkt met een werkgever. Het vaak nog 
onbenutte talent van die doelgroep zetten ze in de spotlights, soms zelfs letterlijk.
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Het duo van UWV, dat intensief samenwerkt, zorgt ervoor dat 
alle talenten gezien worden. Het gaat dan vooral om kandidaten 
die een Wajong- of WIA-uitkering hebben. Daar komen vaak 
extra uitdagingen bij kijken, zoals uren- of arbeidsbeperking. Ze 
hebben dagelijks contact met hun eigen collega’s die de databases 
met vacatures en kandidaten beheren én met werkgevers die 
openstaan voor bovengenoemde doelgroepen. Ze slaan op deze 
manier een brug op de steeds krapper wordende arbeidsmarkt. 

Spotlights
De eerdergenoemde spotlights werden recent volop aangezet bij 
de ‘meet and greet-bijeenkomsten’ van Werkplein Twente. Nienke: 
‘Een kans voor UWV en voor de specifieke doelgroepen waar wij 
mee werken, dus mensen die wat verder van de arbeidsmarkt 
afstaan. Die doelgroep verdient meer aandacht en beschikt vaak 
over kwaliteiten die niet altijd zichtbaar zijn op hun CV. Ze hebben 
een opstapje nodig om bij een werkgever binnen te komen en daar 
hebben we iets voor bedacht.’

Op het podium
Nienke en Lex klommen bij die ‘meet and greets’ allereerst zelf op 
het podium. Lex: ‘De werkgevers aten een broodje en wij vertelden 
ondertussen wat het betekent om zo’n ‘onbenut talent’ in dienst 
te hebben. We wilden ze ook vooral kennis laten maken met de 
kandidaten waar we het dan over hebben, dus hebben we een 
aantal potentiële werknemers uitgenodigd. Wij interviewden hen 
op het podium. Dat vonden ze spannend, maar ook erg leuk. 
Er was een jongen bij met een achtergrond in elektronica. 

Hij heeft baat bij een prikkelarme omgeving waar duidelijkheid  
en structuur centraal staan. Daarnaast heeft hij een enorme  
drive om aan het werk te gaan. We koppelden hem ter plekke aan 
een bedrijf uit Hengelo, KMP. KMP houdt zich bezig met  
het ontwerpen en produceren van racesturen voor auto’s.  
De kandidaat zit daar nu perfect op zijn plek. Het mooie is dat alle 
zes de kandidaten die wij in de spotlight hebben gezet, nu zijn 
uitgestroomd naar een betaalde baan.’

Geduld
Lex en Nienke willen hiermee aangeven: zelfs in deze tijden 
van krapte is er nog een grote groep onbenutte potentiële 

werknemers. Vaak mensen die met de juiste aanpak en soms met 
een tikkeltje geduld veel kunnen toevoegen aan onze economie. 
‘Natuurlijk, iemand uit de genoemde doelgroepen in dienst 
nemen, kost in het begin misschien wat meer tijd en energie,  
maar dat krijg je als werkgever dubbel en dwars terug’, 

vertelt Nienke. ‘Ons werk houdt in dat we een actief netwerk 
onderhouden met bedrijven die openstaan voor dit onbenutte 
talent. Vaak zijn dat werkgevers met een groot sociaal hart of  
een missie om maatschappelijk verantwoord te ondernemen.  
Die groep groeit, dat merken we dagelijks. Deels is dat misschien 
ingegeven door de krapte op de arbeidsmarkt, maar maakt dat uit? 
Twentse werkgevers als bijvoorbeeld WBV Domein, E&C Koeriers, 
Golfbaan Sybrook, Labora Quadratum, hogeschool Saxion en 
lokale Albert Heijn-vestigingen staan in toenemende mate open 
voor nieuw talent en gaan de uitdagingen die daarbij horen niet 
uit de weg. Dat is belangrijk voor onze regionale economie én van 
levensbelang voor de doelgroepen die het betreft.’

De boer op
Lex gaat graag de boer op om een kijkje te nemen in de keuken 
van de werkgever. ‘Dat doe ik ook om te horen waar ze tegenaan 
lopen bij het invullen van vacatures. We waren laatst bij een groot 
bedrijf in Enter dat een nieuwe afdeling wil opzetten, grotendeels 
met mensen die een afstand tot de arbeidsmarkt hebben. 
Ze zitten nog in de oriënterende fase en vroegen onze hulp. 
Erg fijn dat we in zo’n vroeg stadium mogen meedenken. 

Verder gaan we met bijvoorbeeld mensen met een Wajong-
uitkering regelmatig mee naar sollicitatiegesprekken. We nemen 
daarbij de kandidaat en werkgever veel uit handen, bijvoorbeeld 
door de link te leggen naar een arbeidsdeskundige of job coach. 
Een werkgever vraagt dan vaak: waar moet ik rekening mee 
houden? Dat kan dan bijvoorbeeld gaan over een prikkelarme 
omgeving voor de kandidaat of de beperkte urenbeschikbaarheid 
per dag. We denken overal in mee.’

Lex en Nienke sluiten af met een oproep. ‘Werkgevers in Twente, 
mocht je ook sociaal willen ondernemen, of ben je nieuwsgierig 
wat dit aan jouw onderneming kan toevoegen? Neem dan contact 
op en wij denken graag met je mee!’  \

‘�Alle�werkzoekenden�die�bij� 
de�bijeenkomst�waren,� 
hebben nu een betaalde baan’  
Lex Molemans

‘ We onderhouden een netwerk 
met�bedrijven�die�openstaan� 
voor onbenut talent’  
Nienke Kleinenberg
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Tekst en fotografie MKB Twente

Bij welke reorganisatie 
werk jij?
Dat was de vraag die iemand mij stelde op een congres over organisatieverandering. 
Ik vond dat een verrassende vraag. Maar wel een hele goede vraag. Want deze vraag 
zette mij aan het denken… Was ik wel elke dag bezig om me af te vragen of dingen in 
mijn organisatie makkelijker, beter, duurzamer en aantrekkelijker konden worden? 
En als dat zo was, wat moet ik dan gaan doen en hoe dan? 

Dit geldt niet alleen voor de producten of diensten die we leveren 
om relevant te blijven voor de markt, maar ook over het welzijn en 
welbevinden van onze medewerkers. Gaan zij met plezier naar ons 
bedrijf? En gaan ze fluitend naar huis? Zijn ze een ambassadeur voor 
mijn bedrijf? Vertellen ze met passie en trots op verjaardagen dat 
ze bij ons werken? En als dat niet zo is, wat ga ik daar dan aan doen? 
Want, iedereen die met plezier werkt, presteert ook beter.
Om als bedrijf beter te willen presteren, zijn veranderingen niet 
ongewoon. Veranderingen om de bedrijfsprocessen en de sfeer 
te verbeteren. 

Juist met de huidige krappe arbeidsmarkt is het nadenken over 
behoud van je personeel meer dan noodzakelijk. Vooral om de 
continuïteit van je bedrijf te kunnen garanderen. En daar hoort een 
permanente reorganisatie bij. Dus de vraag 'Bij welke reorganisatie 
werk jij?' ging volop leven bij mij. Ik zou dan ook alle mkb’ers willen 
oproepen om te blijven innoveren en vernieuwen.

Race zonder finish
Door de dynamiek van deze tijd kunnen we vaak niet meer actueel 
blijven door alleen vast te houden aan wat we hebben. Ondernemen 
blijft een race zonder finish. Het investeren in je medewerkers is 
daarbij een belangrijk onderdeel. We zeggen weleens dat de mensen 
het kapitaal zijn van onze organisaties. Laten we dit dan ook doen! 
Prachtige programma's zoals een leven lang ontwikkelen om je 
medewerkers bij de actualiteit te houden, worden door de overheid 
en het onderwijs volop aangeboden. Maak daar gebruik van. 
Ga met je medewerkers om tafel en verken hun wensen en kijk met 
hen naar de verschillende opleidingsmogelijkheden waar zij nog 
gelukkiger van worden en die jouw bedrijf verder brengen. 

Bruto Twents geluk
Twente Board, de samenwerkingsorganisatie van onderwijs, 
overheid en ondernemers, wil graag in gezamenlijkheid het  

‘bruto Twents geluk’ vergroten. Dit willen ze bereiken door 
te investeren in een economie die niet alleen draait om brede 
welvaart, maar ook een breed welzijn. Want in Twente gaan we niet 
alleen voor financiële groei, maar ook voor welzijnsbloei.

Daarbij geldt ook als uitgangspunt dat gelukkige mensen beter 
presteren. Bruto Twents geluk is een optelsom van zaken:  
het is in Twente goed wonen, werken, leven en recreëren. 

Netto Twents geluk
Naast dit bruto Twents geluk bestaat er ook een ‘netto Twents 
geluk’. Dat gaat over het individuele geluk van bijvoorbeeld je 
medewerkers. En daar kunnen we als ondernemers aan bijdragen. 
Zo is MKB Twente volop bezig met ROC Twente en Saxion om 
startende ondernemers te ondersteunen en hen te helpen een 
gelukkig ondernemer te worden. 

Dit lukt heel goed met een regionale samenwerking tussen 
onderwijs en bedrijfsleven. Want dat biedt kansen voor het 
versterken en het verankeren van ondernemendheid en 
ondernemerschap in het onderwijs. Ondanks dat er al veel wordt 
samengewerkt tussen het onderwijs en de mkb'ers in Twente is er 
nog ruimte voor verbetering.

Het inmiddels functionerende O2lab in Twente is een 
samenwerkingsverband tussen ROC Twente, Saxion Centrum voor 
Ondernemerschap en MKB Twente, waarbij het ondernemend talent 
via onderwijs wordt verbonden met het Twents ondernemersklimaat. 
Dit met als uiteindelijk doel het makkelijker laten starten van jonge 
ondernemers en daardoor het vergroten van de werkgelegenheid 
binnen Regio Twente. Om jonge ondernemers makkelijker te laten 
starten zorgt het O2lab in Twente voor allerlei inspiratiesessies om te 
leren hoe bestaande ondernemers hun uitdaging hebben opgepakt. 
Om daar ook van te leren en hen als voorbeeld te zien. 
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Bij welke reorganisatie 
werk jij?

Starters kunnen gebruik maken van de mogelijkheid die leden 
van MKB Twente bieden door twee à drie uur per maand te 
kunnen sparren over de uitdagingen waar ze voor staan. Van dit 
zogenaamde Buddy Traject wordt al veel gebruik gemaakt, met heel 
veel succes zowel van de kant van de starter als wel van de leden 
van MKB Twente. Het blijkt dat ze elkaar goed inspireren.

Entreeopleiding
Daarnaast is MKB Twente samen met het ROC van Twente  
een entreeopleiding 'Verduurzaming Woningbouw' gestart:  

het zogenaamde Transitieplaza. Voordat alle woningen in Twente 
van het gas af kunnen, moeten de woningen voldoende geïsoleerd 
zijn. En dat is absoluut nog niet het geval. Er bleek geen passende 
opleiding hiervoor te zijn, terwijl de vraag naar mensen die 
woningen kunnen verduurzamen groot is. In de bouw en techniek 
zijn op dit ogenblik (voorjaar 2023) 3.200 vacatures. Met deze 
entreeopleiding wil MKB Twente samen met het bedrijfsleven  
en ROC Twente mensen een kans bieden om gelukkig aan het  
werk te gaan.

Samen met bouw- en installatiegerelateerde bedrijven wordt  
een showroom van alle verduurzamingsmiddelen ingericht,  
waar mensen die een (andere) baan zoeken, mogen ervaren welke 
middelen er allemaal zijn. Daar, waar ze echt interesse in hebben en 
gelukkig van worden, kunnen ze kort en snel opgeleid worden door 
het ROC Twente en bij dezelfde bouw- en installatiebedrijven mee 
te gaan helpen de woningen te verduurzamen. 

De vraag: 'Bij welke reorganisatie werk jij?' biedt kansen voor elke 
mkb'er. Als MKB Twente wensen we je veel inspiratie. Bij vragen kan 
je ons altijd benaderen. Daar worden wij gelukkig van.  \

Met dank aan de partners van MKB Twente

∞ ArboNed Hengelo
∞ Heracles
∞ INN'twente
∞ KienhuisHoving
∞ KroeseWevers
∞ Ondernemersloket Enschede
∞ Overijssel Onderweg 
∞ Rabobank Enschede - Haaksbergen
∞ ROC van Twente
∞ Saxion Centrum voor Ondernemerschap
∞ Team Nijhuis
∞ TIB advies
∞ Werkplein Twente
∞ Wilminktheater



Tekst Wilminktheater en Muziekcentrum Enschede  /  Fotografie Willem van Walderveen

Wilminks Kweek 
onbetaalbare springplank

Producent Ellen Wisse is erg enthousiast over Wilminks Kweek. Het 
ontwikkeltraject voor jong theatertalent zet Enschede volgens haar 

stevig op de kaart in de theaterwereld en daarbuiten. ‘Hier in het 
oosten van het land gebeurt het. We dragen hiermee ons steentje 
bij aan de leefbaarheid in Enschede en in Twente. Voor volwaardige 
producties is er meer dan alleen het westen van Nederland.’ 

Vliegende start
Volgens Ellen is het leertraject een intensieve periode, waarin de 
‘kwekers’ als volwaardige artiesten meedraaien. Op die manier 
maken ze flinke stappen in hun professionele en persoonlijke 
ontwikkeling. Ellen: ‘Het werken met verschillende regisseurs en 
ervaren acteurs, het professionele productieteam en de diversiteit 
aan producties geven de deelnemers in korte tijd een dosis ervaring 
en een uitgebreid netwerk mee. Kortom: een vliegende start van 
hun carrière in de muziektheaterwereld.’

Het aantal eigen producties van Wilminktheater en 
Muziekcentrum Enschede groeit. Wilminktheater 
produceert zo’n twintig tot 25 eigen producties per 
jaar en dat aantal stijgt. Het theater staat daarom 
te springen om nieuw talent. Met Wilminks Kweek 
wordt daarom jonge professionals een praktijkgericht 
leertraject van twee keer vijf maanden geboden,  
waarin zij zichzelf ontwikkelen als muziektheaterartiest.
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 Levi Vos (rechts) is één van de vele talenten die Wilminks Kweek heeft voortgebracht. Hij heeft onder meer in SCROOGE gespeeld.
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In toenemende mate produceert Wilminktheater en Muziekcentrum 
Enschede grote, maar ook kleinschalige voorstellingen en concerten 
voor een breed publiek. Het aantrekken van nieuw talent is 
daarvoor een must. Ellen: ‘Met Wilminks Kweek hebben we de 
talenten in huis om de cast voor een groot deel in te vullen. Maar 
ook oud-deelnemers blijven we betrekken bij de eigen producties.’
De ‘kwekers’ krijgen rollen in tal van voorstellingen, zoals in de 
eigen winterproducties van het theater. Denk aan kerstmusical 
SCROOGE, The Christmas Night (de ‘Night of the proms van het 
oosten’) en de Kerstrevue als vrolijke afsluiter van het jaar.

Leren door te spelen
Uitgangspunt van het traject is leren door te spelen. Dat leren 
doen ze onder andere van Laus Steenbeeke. De veelzijdige 

Twentse acteur is met zijn veertig jaar ervaring en enorme lijst 
aan producties (onder meer Het Klokhuis) een autoriteit. Laus: ‘Als 
je jong bent, denk je dat elke rol een berg is en dat je naar de top 
móet. Als je ouder wordt, weet je: ik ben die berg. Waar zit het 
noorden, waar het zuiden en waar zal ik de boomgrens plaatsen? 
Dan wordt een rol doorleefd en van vlees en bloed. Je kunt veel 
rustiger schilderen. Dat wil ik meegeven. De rol ís er al; nu jij nog.’

Voor Laus is Het Klokhuis vormend geweest. ‘Ik was vijf jaar van 
school en stond ineens naast Joost Prinsen en Aart Staartjes, 
héél goede coaches.’ Op de vraag of een traject als Wilminks 
Kweek alleen in Twente kan, zegt Laus: ‘Het kan overal, maar het 
gebeurt hier en het is uitzonderlijk. Het is voor een theater zo 
makkelijk om alleen voorstellingen in te kopen. Dit theater neemt 
z’n verantwoordelijkheid. Wilminks Kweek is een onbetaalbare 
springplank.’

Olievlek
Regisseur Jasper Verheugd (Van Katoen en Water, Charlie and the 
Chocolate Factory en deze zomer Harmonie) werkt al met volle 
tevredenheid met de kwekers. ‘Het gaat om jonge mensen die in 
een best eng vak aan de slag gaan’, vertelt Jasper. ‘In Wilminks 
Kweek doen ze meteen mee met de professionele wereld, en dat 
in een veilige omgeving. Het Wilminktheater is een warm bad, en 
tegelijkertijd een werkomgeving van heel hoog niveau. Dat vuurtje 
is in de theaterwereld trouwens snel rondgegaan, ook onder 
professionele acteurs. Ik krijg de grote namen nu makkelijker naar 
Twente voor een productie. Wilminks Kweek is een olievlek die  
zich goed verspreidt.’  \

‘Kom maar op met ideeën’ 

Oud-‘kwekers’ zijn te vinden in vele producties. Aniek Venhoeven (26) is zo’n 
voorbeeld. Alles wat ze doet, heeft ze te danken aan het Wilminktheater. Dat vindt ze 
zelf. Zo toerde ze onder meer met de megamusical Charlie and the Chocolate Factory. 
‘De kracht van het Wilminktheater? Ze zeggen ‘ja’ tegen veel dingen’, aldus Aniek.  
‘Als je een idee hebt: kom maar op! Dat is wat ze uitdragen, dus worden er veel  
nieuwe dingen gemaakt. Hier kun je dingen tegen de muur gooien die mogen falen  
of blijven hangen.’

Een ander toptalent is de 19-jarige Levi Vos. Zijn grote droom is spelen bij ITA 
(voorheen Toneelgroep Amsterdam), maar dan mét de kwaliteiten van zingen en 
dansen erbij. Daarom zat hij bij Wilminks Kweek. ‘Er zit geen grens aan wat ik kan 
leren. Ik zeg altijd: ik kan het nóg niet’, zo vertelt Levi strijdbaar. De keuze voor 
Wilminks Kweek is bewust. ‘Het gaat om erachter komen wat je eigen weg is en 
vertrouwen krijgen in wat je kunt.’ Over zijn hoogtepunt bij Wilminks Kweek is Levi 
duidelijk: ‘Het ABBA-concert. Alleen zingen, dat was voor mij uniek. En jeetje,  
850 mensen in de zaal die allemaal opstaan, meezingen en dansen. M’n hele familie 
was erbij en zag hoe iedereen juichte voor ons.’
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Martijn Meulenbroek (35) 

Robert Shenouda (35) 

Tekst en fotografie FC Twente

In 2020 werd, samen met businessclubs TOS en Gouden Talenten, de netwerkgroep Talent Groep Twente 
(TGT) opgericht. Met als hoofddoel: jonge, ambitieuze professionals met elkaar en het bedrijfsleven 

verbinden. Via de TGT kan uiteindelijk de stap worden gemaakt naar de ‘grotere broer’, de TOS. 
Meerdere professionals maakten de afgelopen jaren de overstap van de TGT naar de TOS.

Tijd voor een volgende stap
Van�de�TGT�naar�de�TOS:

Meulenboek Machinebouw BV Lid�sinds�2020
‘Kort nadat de TGT in het leven werd geroepen ben ik lid geworden’, 
vertelt Martijn Meulenbroek. ‘Ik zag iets voorbij komen op LinkedIn 
bij een kennis van mij. Ik werd nieuwsgierig en heb contact 
opgenomen. Ik ben al jarenlang supporter van FC Twente. De TGT 
is lekker ongedwongen en je leert veel andere mensen kennen, dat 
is ideaal voor iemand zoals mij met een jong gezin. De hoofdmoot 
voor mij is het bijwonen van wedstrijden van FC Twente. Hier en 
daar pak ik wat activiteiten mee. Uiteindelijk ben ik eind vorig 
seizoen overgestapt naar de TOS, omdat ik daar meer raakvlak 
voelde tijdens de evenementen die ik mocht bijwonen. Het voelde 
voor mij als het juiste moment.’

Shenouda Advocatuur Lid�sinds�2020
‘Ik heb meer dan drie jaar bij de TGT gezeten’, vertelt Robert 
Shenouda. ‘Inmiddels heb ik als ‘ouder’ TGT-lid flink wat activiteiten 
van de TOS mogen bijwonen en dat smaakt naar meer. De afgelopen 
jaren heb ik mijn netwerk flink kunnen uitbreiden en dat dank ik 
voor een groot deel ook aan deze businessclubs. Daarnaast ligt mijn 
zakelijke netwerk in Twente. Overstappen naar de TOS was voor 
mij dus een goede, logische stap. Buiten wedstrijddagen om - dus 
tijdens de activiteiten - leer je nieuwe mensen kennen en bij de 
wedstrijden zelf kom je dezelfde mensen weer tegen in een relaxte 
sfeer. Naast dat ik gewoon een mooie pot voetbal wil zien, is het 
tussen de TGT en TOS-leden ook erg gezellig.’
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Xander Dekker 

Thijmen Pol (35) 

Colosseum 65, 7451 PP Enschede  /  T 053 852 55 25  /  www.fctwente.nl

Voicedata Lid�sinds�2020
‘Ik was eerst lid van de Pegasus businessclub’, zegt Xander Dekker. 
‘Daarna kwam ik in contact met de TGT. Ik kreeg de vraag of ik daar 
bij aan zou willen sluiten en eventueel zou willen helpen om extra 
bedrijven aan te haken. Ik denk dat ik bij de eerste 5 tot 10 leden zat 
in die tijd. Ik heb toentertijd gekozen voor de TGT, omdat ik zelf 33 
jaar was en er veel jongere mensen bij de TGT zaten. Ik voelde mij 
daar wat meer thuis. Uiteindelijk ben ik overgestapt, omdat ik een 
aantal jaar ouder was en FC Twente een warm hart wil toedragen. 
Ik ben een voetbalfan in hart en nieren, en dan is het fantastisch dat 
er een mooie businessclub is om je bij aan te sluiten. Dan combineer 
ik het zakelijke met een van mijn grootste hobby’s: voetbal kijken.’

Ficare Lid�sinds�2020
‘Ik zat bij de eerste dertig leden van de TGT’, begint Thijmen Pol. 
‘Ik werd lid, simpelweg omdat ik geloof in het hebben van een 
netwerk in Twente. Ik heb een eigen bedrijf in Hengelo, dus het 
leren kennen van medeondernemers in deze regio is zeker een 
meerwaarde. Ik begon bij de TGT omdat ik in het begin vooral wou 
netwerken met de jonge ondernemers in de regio. Vanaf komend 
seizoen ben ik lid van de TOS en dat is voor mij een logisch vervolg. 
De samenwerking met FC Twente bevalt erg goed en ik heb al aan 
een paar activiteiten meegedaan met de TOS. De voornaamste reden 
om verbonden te blijven bij FC Twente is omdat ik, als voetbalgek, 
het netwerken kan combineren met het voetbal. Ik hou van mensen 
en ik hou van voetbal, dus ik vind het heerlijk om te doen.’   \

‘�Ik�combineer�het�zakelijke�met�
een�van�mijn�grootste�hobby’s:�
voetbal�kijken’� 
Xander Dekker
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Tekst en fotografie Dtch. Digitals

23 collega’s kwamen, 
zagen én bleven

Dat je kansen moet pakken en benutten, dat staat vast. Wij zijn 
er bij ons bureau van overtuigd dat van nature talent of aanleg 
hebben niet voldoende is. Daarom kijken wij liever verder dan 
dat. Wij vinden het belangrijk dat onze collega’s openstaan voor 
veranderingen, gedreven worden door nieuwsgierigheid en steeds 
een beetje beter worden in wat ze doen, oftewel: dat ze zich 
herkennen in het ‘Dtch. Digitals DNA’. 

Natuurlijk is talent hierbij mooi meegenomen. Maar dit is zeker 
niet het eerste waar wij naar kijken. Bovendien weten veel collega’s 
zelf ook niet dat ze een talent hebben voor digitale marketing, 
simpelweg omdat ze er weinig of geen ervaring mee hebben. Niet 
voor niets komen collega’s direct vanuit de schoolbanken bij ons 
bureau. Inmiddels hebben wij meer dan 23 collega’s (niet allemaal 
konden op de foto) die bij ons bureau hun carrière zijn gestart en 
dus hun talent hebben kunnen ontwikkelen. 

Van student naar digital marketing expert
Dit was ook zo bij collega Nicole Barink. Zij kwam tijdens haar studie 
bij ons stagelopen zonder enige kennis van digitale marketing, 
maar inmiddels is ze niet meer weg te denken bij ons bureau: 
‘Digitale marketing was voor mij inhoudelijk gezien een compleet 
nieuw begrip. Ik had er geen ervaring mee, maar werd toch 
getriggerd om te solliciteren naar een stageplek, waarbij ik mij een 
half jaar lang zou onderdompelen in deze wereld. En met succes, 
want na het afronden van deze stage kon ik als bijbaan bij Dtch. 
Digitals blijven werken. Hierdoor kon ik mijn interesse in digitale 
marketing blijven toepassen en mijn talent verder ontwikkelen in de 
praktijk. Inmiddels zijn we ruim 8,5 jaar verder en zit ik nog steeds 
helemaal op mijn plek als inbound marketing expert.’

Talent ontwikkelen
Collega Manon Borgers heeft een vergelijkbare route gevolgd. 
Ook zij begon tijdens haar studie als stagiair en is ontzettend blij 
met de kans die ze destijds heeft gekregen om te ontdekken of 
digitale marketing iets voor haar is: ‘Stagelopen, afstuderen en ook 
na mijn studies blijven werken bij Dtch. Digitals is voor mij de beste 
keuze geweest die ik kon maken. Doordat ik al vroeg in de wereld 
van digitale marketing ben gerold, heb ik een mooie opstap kunnen 
creëren naar mijn huidige functie als digital marketing expert. 
Inmiddels kan ik wel zeggen dat ik dankzij mijn leergierigheid, 
kennis en ervaring mijn talent voor digitale marketing goed heb 
kunnen ontwikkelen.’

Échte talenten zijn meer dan alleen hun werkervaring
Wij geven potentiële talenten graag een kans. Daarom zoeken wij 
zelf ook altijd actief naar nieuwe talenten om ons team mee te 
verrijken. Hierbij is werkervaring natuurlijk mooi meegenomen, 
maar wij kijken liever naar enthousiasme, leergierigheid en passie 
voor digitale marketing. 

Zo werd collega Sandra Isik benaderd door Bram Lucas (operations 
& innovation director) via LinkedIn. Hij zag een oproep voorbijkomen 
van een net afgestudeerde digital marketeer die op zoek was naar 
een nieuwe uitdaging in de vorm van haar eerste baan. Al tijdens de 
eerste gesprekken kwam naar voren dat er aan passie geen gebrek 
was en dat de mentaliteit van Sandra vrijwel naadloos aansloot op 
het ‘Dtch. Digitals DNA’. Reden genoeg om haar een kans te geven 
zichzelf te bewijzen en haar talent bij ons verder te ontwikkelen. 
Sandra: ‘Zolang je de motivatie hebt om beter te worden, kan er 
bijna niks verkeerd gaan. Fouten zijn er om van te leren en juist door 
te leren kun je een talent ontwikkelen en hierin groeien. Dit ervaar 
ik bij Dtch. Digitals nog iedere dag.’

Talent heeft geen begin of eind
Als we een goede match hebben gevonden waarbij het Dtch. 
Digitals DNA aansluit op het talent van de collega, is dat een 
win-winsituatie. Maar wat ons betreft stopt het daar niet. Want 
wat nu als een collega zich wil verdiepen in een ander specialisme 
en een nieuw talent wil ontwikkelen? Wij denken graag mee in de 
doorgroeimogelijkheden.

Talent. Een hot topic waarbij veel ingezet wordt op 
het binnenhalen en behouden ervan. We zouden liegen 
als niet ook wij inzetten op het binnenhalen van nieuw 
talent. Al noemen wij het liever gewoon collega’s. 
Want heel eerlijk, talent is mooi om te hebben, maar 
ieder heeft dit op zijn of haar manier aangepakt en 
draagt dit daarom op een andere manier uit. 

Talent�is�mooi,�maar�het�is�nog�mooier�als�je�talent�samen�kunt�(door)ontwikkelen
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Collega Pascal Dwars is hier hét voorbeeld van. Zijn ambities 
reikten verder dan het uitvoeren van zijn specialisme in organische 
zoekmachine marketing (SEO). Hij wilde graag meedenken in het 
verbeteren van de dienstverlening en zijn kennis delen met andere 
SEO-collega’s binnen het team. Dit heeft erin geresulteerd dat hij 
is doorgegroeid naar de functie ‘head of SEO’. Pascal: ‘Ik ben van 
mening dat je talent kunt blijven ontwikkelen en dat daar geen 
kaders voor zijn. Als je écht ergens in geïnteresseerd bent en daar 
alles van wilt weten, kun je ver komen en raak je nooit uitgeleerd.’

Plezier is bij ons nooit met verlof
Omdat iedereen zijn of haar talent op een andere manier uitdraagt, 
is het lastig om hier een definitie aan te geven waarin iedereen 

zich herkent. Wat binnen Dtch. Digitals in ieder geval een vereiste is, 
is dat iedereen hier met veel plezier werkt. Wij zijn van mening 
dat als je plezier hebt in je werk, je dit ook terugziet in groei 
en ontwikkeling.  \

Team Nijhuis wordt Dtch. Digitals

Dit jaar is het tijd voor verandering. Niet alleen de naam, 
maar de volledige identiteit van ons bureau wordt 
aangepakt. Met als doel, de trots op onze Nederlandse roots 
behouden en de (internationale) ambities waarmaken. En 
die ambities kunnen waargemaakt worden onder de nieuwe 
naam Dtch. Digitals. De missie blijft daarbij even ambitieus 
als deze al was, namelijk: online groei realiseren voor 
bedrijven. Met inmiddels meer dan zeventig specialisten 
staat het bureau naast de ondernemer die met zijn of haar 
bedrijf (verder) online wil groeien. 



COLUMN   /    72

Innovatie

Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Dutch Innovation Days

Dutch Innovation Days: 
terugblik op een wolk 
van fascinatie 

Dit voorjaar waren de Dutch Innovation Days 
(DID) in Enschede een daverend succes. Met 
57 sprekers, drie podia, een expo, de TecHeart 
After Party, business meet-ups, de Nationale 
Wetenschapsquiz en een Startup Day was er 
veel te beleven. Bezoekers genoten drie dagen 
lang van de kwaliteit van een business event, 
maar ook van de sfeer van een eigenzinnig 
festival. Investeerders, studenten, ontwerpers 
en creatieven sloegen de handen ineen om de 
toekomst vorm te geven. Een terugblik in foto’s 
én door organisator Peter Oosterwijk. 

INN gesprek
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Of hij in een zwart gat is gevallen nu de 
Dutch Innovation Days erop zitten. Het is 
de vraag die hem het meest wordt gesteld. 
‘En het antwoord is dat het wel zo voelt, 
ja. Dat kan ik niet ontkennen’, vertelt Peter 
een paar dagen nadat het erop zit. ‘Alsof je 
gisteren je verjaardag gevierd hebt. 
De slingers hangen er nog, maar de gasten 
zijn weg. We hebben met een bevlogen 
team van professionals, vrijwilligers en 
stagiairs zó ontzettend hard toegewerkt 
naar dit hoogtepunt. Dan ben je ook wel 
even op als het voorbij is.’

Arm in arm
Peter kijkt terug op wat hij zelf een 
‘wolk van fascinatie noemt’. ‘Op de eerste 
dag was ik in theater De Kleine Willem 
in het centrum van Enschede. Lucas de 
Man gaf er een sessie. Hij is theatermaker, 
artiest en oprichter van het collectief 
New Heroes. Een groep van zo’n vijftig 
bezoekers liep na afloop druk pratend 
de trap af.  >

‘ We hebben 
ontzettend hard 
toegewerkt naar 
dit hoogtepunt’
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Ze ademden verwondering en inspiratie. 
Toen dacht ik, dit loopt perfect. Tussen die 
mensen zaten ook andere sprekers. Dat 
tekende deze DID ook voor mij. Normaal 
spreekt iemand op een event, die krijgt 
een bedankje en een flesje wijn, en het zit 
erop. Hier niet. Al onze inspirators zochten 
elkaar op en stonden op de vrijdagavond 
bij de borrel arm in arm te dansen.’

Peter noemt Lucas de Man zelf ook als 
één van zijn persoonlijke hoogtepunten. 
‘Natuurlijk, een Frans Timmermans 
of een Alexander Klöpping zijn grote 
namen en sprongen er ook uit. Lucas is 
net iets minder bekend, maar hield een 
schitterend, met humor doorspekt verhaal. 
Fascinatie is zijn product. Bob Hendrikx 
was ook geweldig. Hij houdt zich bezig 
met het herstellen van de relatie met 

de natuur en spreekt wereldwijd. Grote 
media als de BBC en The Guardian weten 
hem te vinden. In Nederland beschouwt 
NRC hem als grootste veranderaar voor de 
komende twintig jaar. Zijn verhaal over het 
vergroten van biodiversiteit bleef hangen.’

Elk jaar beter
De ambitie van de DID is inmiddels 
scherp neergezet. Het moet geen 

Twents innovatiefeestje zijn, maar juist 
een internationaal innovatiefestival in 
Enschede. Dat lukt volgens Peter elk jaar 
een stukje beter. ‘We sturen op kwaliteit. 
Iets moet goed zijn of we doen het niet. 
Het mooie van de DID is dat het publiek 
zelf óók die kwaliteit weerspiegelt. 
De creatieve geesten weten elkaar te 
vinden. Sommigen kwamen overigens van 
ver, tot aan Costa Rica aan toe. 

In de DID-app zaten zo’n 1.200 
geregistreerde bezoekers en die zochten 
elkaar allemaal op. Rondom de Oude 
Markt was het een komen en gaan 
van bezoekers, die je herkende aan 
de gekleurde badge om hun nek. Qua 
bezoekersaantallen zijn we tevreden. 
Het hoeven er geen tienduizenden te zijn. 
De intimiteit van het event is belangrijk. 
Iedereen in de zaal moet oogcontact 

Bram Nauta ontvangt Dutch Innovation Award

Tijdens de Dutch Innovation Days werd tevens de eerste editie van de Dutch 
Innovation Award uitgereikt. UT-hoogleraar Bram Nauta was de gelukkige. Hij ontving 
de trofee uit handen van de Enschedese burgemeester Roelof Bleker.
Bram is hoogleraar chipdesign en geestelijk vader van de ‘Nauta-schakeling’. Dit 
is de geïntegreerde schakeling die de basis heeft gelegd voor de energiezuinige 
Bluetooth- en WiFi-chips. Zijn snelle chipontwerp heeft enorme impact gehad op de 
technologische en wetenschappelijke ontwikkelingen in de wereld. 

De Dutch Innovation Award is een prijs voor Nederlandse pioniers met wereldwijde 
impact door een technische, wetenschappelijke, artistieke, maatschappelijke of 
sociale innovatie. De prijs is bedoeld om zichtbaar te maken welke Nederlandse 
pioniers het verschil maken als het gaat om innovatieve oplossingen voor de 
uitdagingen van de toekomst.

De jury gaf aan dat Bram grenzen heeft verlegd en een standaard heeft gecreëerd 
die wereldwijd wordt toegepast in de chipsector. Iedereen heeft er dagelijks mee te 
maken, van hun mobiele telefoon en thuisnetwerk tot in de operatiekamer en het 
vliegtuig. Bram wordt hiervoor wereldwijd erkend. Hij is verheugd met deze erkenning 
voor zijn werk. ‘Ik heb er nooit een cent aan verdiend, maar het is wel een fantastisch 
goed ding. Ik ben ervan overtuigd dat we elektronica sneller, goedkoper en kleiner 
zullen blijven maken, zodat we de wereld kunnen veranderen.’

‘ Het mooie van de 
DID is dat het  
publiek de kwaliteit 
weerspiegelt’ 
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kunnen hebben met de spreker en elk 
podium moet z’n eigen sfeer hebben.’

Studenten
Peter noemt specifiek nog de rol van 
studenten, zowel in de organisatie als 
op het podium. Niet alleen uit Enschede 
zelf. Ook de andere drie technische 
universiteiten in Nederland (Delft, 
Eindhoven en Wageningen) haakten 
aan. ‘Ons streven is om Enschede als 
innovatiehoofdstad tussen de oren krijgen 
en dan heb je hen natuurlijk nodig. 
De studententeams, met bijvoorbeeld 
een zonneauto, drones of voetbalrobots, 
waren paraat en dat onderdeel 
organiseerden ze volledig zelf. 

Ook dat is uniek. Er zit zo veel gretigheid 
bij de studenten. Zij geven onze toekomst 
vorm en dat lieten ze zien.’

Break?
En nu? Een lange, welverdiende break 
voor Peter nu het erop zit? ‘De DID 
zijn voor mij een soort magazine. 
Je bent al bezig met de volgende 
editie als de huidige nog niet in de 
schappen ligt. Als bureau Dutch 
Innovation doen we bovendien meer, 
zoals de organisatie van evenementen 
en inspiratiereizen. Ook werken we 
aan een masterclassprogramma. 
Dus achteroverleunen? Niet voor mij, 
want dat kan ik ook niet zo goed.’  \

Zij horen bij DID

Een greep uit de prominente 
gasten en sprekers op de DID: 
Alexander Klöpping, Colin Bender 
(Kyteman), Carlijn Kingma, Ali 
Niknam, Anna Gimbrère, Ralf 
Mackenbach, Frans Timmermans, 
Emma van der Leest, Bas van Abel, 
Bob Hendrikx, Rasa Muller en 
vele anderen.

En een greep uit de bijna 250 
bedrijven en organisaties die 
in meer of mindere mate een 
bijdrage leverden aan het succes 
van de Dutch Innovation Days: 
Demcon, Baseflow, Universiteit 
Twente, 4TU, Moneybird, 4TU.
Federation, Achmea/Zilveren Kruis, 
ASML, Beeliners, Boskalis, Bunq, 
Carbon Equity, Cottonwood, Delft 
University of Technology, Deloitte, 
Erasmus Universiteit Rotterdam, 
Europese Commissie, Follow the 
Money, HAN University of Applied 
Sciences, Heijmans, Hogeschool 
Inholland, Hogeschool Saxion, 
Hogeschool Utrecht, KPMG, KRO-
NCRV, Lionix, Medisch Spectrum 
Twente, Moneybird, nlgroeit, 
Ordina, Origin, VPRO en XL Invest. 

‘We willen Enschede tussen de 
oren krijgen als innovatiehoofdstad’
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Tekst Arjan Dijkema  /  Fotografie Peter Timmer

‘Stilstand is ‘killing’ voor de 
nieuwe generatie medewerkers’

Het soort dienstverband is voor twintigers en dertigers van 
ondergeschikt belang. ‘Het gaat bij hen veel meer om persoonlijke 
ontwikkeling, waardering en werkplezier’, vertelt Edo.  

Als die voorwaarden ontbreken, is de kans groot dat hij of zij kiest 
voor een andere opdracht- of werkgever. ‘Een vast contract is daarom 
minder interessant voor een jonge medewerker. Want als die het 
niet naar de zin heeft of ergens anders meer kan leren of door kan 
groeien, dan is die nu eerder geneigd te vertrekken.’ 

Luuk: ‘Zodra iemand de zinnen heeft gezet op een andere uitdaging, 
is het lastig om die collega te behouden. De beslissing is dan namelijk 
al genomen. Leer ervan en probeer degene als ambassadeur van jouw 
bedrijf in te zetten. Zodat die daardoor in hetzelfde netwerk blijft.’ 
Edo vervolgt: ‘Zie het ook niet als een belediging dat iemand vertrekt. 
Het komt steeds vaker voor dat mensen op een later moment weer 

Bedrijfsadviseurs Luuk Fuselier en Edo Beltman 
van SmitDeVries uit Raalte zien een tendens op de 
arbeidsmarkt: de jonge generatie medewerkers 
vindt een vaste baan minder belangrijk dan 
eerdere generaties. ‘Plezier en ontwikkeling wegen 
tegenwoordig zwaarder dan zekerheid.’

‘�Als�je�talent�wil� 
behouden, moet je  
eerder�in�gesprek�gaan’� 
Luuk Fuselier
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terugkeren bij een bedrijf. Het is niet meer zo van: je hebt door jouw 
vertrek je kans hier gehad. Banen en opdrachten lopen nu veel meer 
in elkaar over dan eerder.’

Van aanwezigheid naar resultaat
Luuk en Edo zien in de praktijk dat bedrijven het vaak moeilijk vinden 
om jong talent te behouden. ‘Wat we merken is dat bedrijven vaak 
nog niet de focus hebben op welke rollen mensen precies in hun 
organisatie hebben’, vertelt Luuk. ‘En zijn die rollen wel aanwezig, 
dan is er vaak een hiërarchische topdown-benadering, waarbij wordt 
opgelegd hóe een medewerker iets op één bepaalde manier moet 
doen, met de nadruk op ‘moet’. Terwijl de benadering ‘hier ligt jouw 
verantwoordelijkheid en dit is het resultaat dat we nastreven.  
Laten we samen ontdekken hoe we dit het beste kunnen bereiken’ 
veel meer past bij de jonge generatie.’

‘Faciliteer eigenaarschap, autonomie en flexibiliteit, want twintigers 
en dertigers willen meer vrijheid en kansen krijgen om te ontdekken 
en te leren. Wat dat betreft, is er echt een verandering gaande’,  
ziet Edo. ‘Van ‘wie het laatst naar huis gaat, is mijn beste 
medewerker’ naar ‘output-gestuurd werken’. Waarbij je met een 
medewerker duidelijk afspreekt wat die precies aan werk levert.  
Maar de manier waarop het werk geleverd wordt en wanneer die 
dat doet, is aan de medewerker zelf. Jongere medewerkers hechten 
daar veel meer waarde aan dan oudere generaties. Iemand met 
jonge kinderen vindt het belangrijk om de kinderen naar school of de 
opvang te brengen. Degene wil voor die vrijheid soms best honderd 
euro minder verdienen.’

In gesprek blijven
De bedrijfsadviseurs hameren er bij hun klanten dan ook op om 
goed uit te zoeken waarom medewerkers hun organisatie verlaten. 
Een veelgehoorde aanname bij ondernemers is dat hun vertrekkende 
medewerker meer gaat verdienen bij de concurrent, maar die vlieger 
gaat lang niet altijd op. Het advies van Luuk en Edo is dan ook om het 
gesprek aan te gaan. ‘Een exitgesprek bij vertrek is belangrijk om de 
reden van vertrek te achterhalen, maar dan is het kwaad al geschied’, 
zegt Luuk. ‘Als je talent wil behouden binnen de organisatie, moet je 
eerder in gesprek gaan. Exitgesprekken waarbij niemand vertrekt. 
Een soort ‘blijf-gesprekken’. Wat wil hij of zij en hoe kan je als 
organisatie daarbij helpen? En welke verwachtingen heb je van je 
medewerker en andersom? Op die manier bouw je samen aan een 
weg omhoog.’ Edo: ‘Stilstand is ‘killing’ voor de nieuwe generatie.  
Dat geldt niet alleen voor beloning, maar zeker ook voor 
ontwikkeling, perspectief en waardering.’

Wees trots
Waar medewerkers vertrekken, komen weer nieuwe mensen in de 
plaats. Maar hoe zorg je als organisatie in tijden van krapte op de 
arbeidsmarkt dat de jongere generatie medewerkers voor jou kiest 
en niet voor de concurrent? Edo: ‘Laat als bedrijf vooral zien wat 
je doet en wat er leuk is aan je bedrijf. We hebben in Regio Zwolle 
supermooie bedrijven, maar die lopen daar lang niet altijd mee te 
koop. Wees trots. Maak een bedrijfsvideo en deel die op sociale 
media. Met een standaardvacaturetekst haal je jongeren niet over  
om te solliciteren.’

Doen ze dat toch, dan is een sollicitatiegesprek ook een  
mooi moment om te laten zien wat je als bedrijf te bieden hebt. ‘ 
Zo’n gesprek is tweerichtingsverkeer. Niet alleen de sollicitant moet 
een bedrijf overtuigen dat die de ideale kandidaat is, een bedrijf moet 
dat andersom ook’, zegt Luuk. Edo vult aan: ‘Je moet als werkgever 
niet meteen verkering vragen, maar ga eerst op date. Laat je bedrijf 
zien op open bedrijvendagen, scholen en netwerkbijeenkomsten. 
Wees dus vooral niet onzichtbaar totdat je ineens een vacature hebt, 
want dat is te laat.’  \

‘�Het�is�geen�belediging� 
dat�iemand�vertrekt’� 
Edo Beltman

Vrieswijk 3a, 8103 PB Raalte  /  T 0572 362 008  /  www.smitdevries.nl
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‘We hebben bewust gekozen om niet voor wollige waarden te 
gaan,’ legt Theodoor uit. ‘Het zijn praktische richtlijnen zodat we 
het gewoon goed regelen voor de klant. Dat vroeg ook om een 
verandering in onze visie. Want in een branche als het onze kun je 
of vooroplopen of afwachten. Wij kozen voor het eerste. Daarom 
heten we nu gewoon Huiskes-Kokkeler, zonder ‘autogroep’ dus. 

We gaan voor verbreding, van een autobedrijf naar een duurzame 
‘mobility provider’. Waar heeft de klant nu behoefte aan, dat is de 
centrale vraag.’ Loes vult aan: ‘En met die nieuw ingeslagen weg 
zoeken we ook mensen die daarbij passen. Dan heb je niet meer 
alleen de autoverkoper of de servicemonteur nodig, maar ligt er 
ook steeds meer focus op (online) marketing. We werken inmiddels 
met veel systemen en dashboards. Daar wil je de juiste informatie 
uit kunnen halen en ook de nieuwe trends mee kunnen voorspellen. 
Nog sneller inspelen en voorop blijven lopen.’

Aandacht en diversiteit
‘We hebben die nieuwe mensen nodig, dat is zeker’, vervolgt 
Theodoor. ’Maar ik zie bedrijven soms aannemen om het aannemen. 

Gedreven tot prestaties, gaan voor die extra 
inspanning, een optimistische basishouding, acteren 
als één team en simpelweg: het gewoon regelen voor 
de klant. Dat zijn de vijf kernwaarden die Huiskes-
Kokkeler dit jaar heeft vastgelegd. Want na 125 
jaar van groei, verschillende overnames en talloze 
ontwikkelingen was het een mooi moment voor meer 
focus: hier staan we voor. Een duidelijk DNA waarmee 
ze ook de juiste mensen en talenten aantrekken. 
Directeur Theodoor Vis en hr-manager Loes Blonk 
vertellen hoe ze dat doen. 

Huiskes-Kokkeler gaat  
voor mensen die matchen 
met hun standaard

Een�nieuwe�weg,�met�dezelfde�kwaliteit�

‘��We�checken:�pas�je�bij� 
het�DNA,�ja�of�nee’ 
Theodoor Vis

Tekst Veertje Heemstra  /  Fotografie Lars Smook
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Om die tekorten maar zo snel mogelijk in te vullen. Wij zoeker liever 
wat langer om zo de medewerkers te vinden die echt passen bij ons 
DNA. Ook als het gaat om de monteurs. Daar vis je in een vijver die 
steeds kleiner wordt, maar door mee te bewegen trek je toch de 
juiste mensen aan. Door het gesprek aan te gaan en te laten zien 
dat ze hier echt de mogelijkheid krijgen om door te groeien. Zo is er 
eens een leerling-monteur bij ons gestart, die is nu servicemanager. 

Dankzij de diversiteit in functies blijven we aantrekkelijk als 
werkgever.’ Loes gaat verder: ‘En het aantrekken van talent voor 
alle typen functies begint al bij de werving en selectie. Het draait 
wat mij betreft om persoonlijke aandacht. We haken daarom in een 
vroeg stadium een leidinggevende aan, zodat we van elkaar zien 
met wie we gaan werken. Ook krijgen kandidaten een rondleiding: 
een goed beeld van waar en hoe ze aan de slag gaan. 

Het is belangrijk om zo transparant te zijn en de verwachtingen 
uit te spreken. Zo krijgen we sneller de juiste mensen op de 
juiste plekken.’

Ambitie en toekomst
Loes vervolgt: ‘We blijven regelmatig polsen bij onze 
medewerkers: liggen ze nog op koers, hebben ze inmiddels 
andere inzichten gekregen, waar kunnen we meedenken? 
Zodat ze met een goed gevoel (blijven) werken en trots kunnen 
zijn op hun rol binnen het bedrijf. Dat die basis echt klopt, is voor 
veel mensen denk ik een belangrijke reden om hier te blijven. 
Spik en span is sowieso ons kenmerk. Alles klopt, de werkplekken, 
de werkkleding, de gereedschappen voor de monteurs.’ 
Theodoor concludeert: ‘Dat is toch waar we het van moeten 
hebben. Natuurlijk gaan we mee in de veranderingen. Maar gaan 
we ooit helemaal online zijn? Dat weet ik niet. Als iemand de 
nieuwe Volkswagen ID. Buzz wil bestellen, met zo veel opties 
en uitleg, dan begint die zoektocht vaak online en eindigt hij 
uiteindelijk toch bij ons op locatie. Die twee plekken gaan hand 
in hand. En het draait gewoon om wat de klant nodig heeft. 
Daar richten we ons bij Huiskes-Kokkeler al 125 jaar en op en 
dat zal de komende 125 jaar zeker zo blijven.’  \

‘�In�zo’n�breed�bedrijf�kun�je�
eindeloos�doorgroeien’ 
Loes Blonk

Goudstraat 65, 7554 NG Hengelo  /  www.huiskes-kokkeler.nl
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Over Adjiedj Bakas
Adjiedj Bakas (1963) is ‘vooruitblikkoning’ (Volkskrant), 
‘meestervoorspeller’ (Telegraaf) en ‘trendwatcher des 
vaderlands’ (NRC). Hij heeft zijn wortels in Nederland, 
Suriname en India. Van zijn boeken werden meer dan één 
miljoen exemplaren verkocht. Hij gaf al meer dan 2.000 
drukbezochte lezingen in binnen- en buitenland. 

Zijn meest recente boeken:
• De Toekomst van Zorg
• Vitaal Platteland (met co-auteur Shah Sheikkariem)
• Hutspotgod
• Het Tijdperk van Chaos
• Donkerblank

Binnenkort:
• De Happynomie
• Het Handboek Hybride Werken
• Levenslust (autobiografie)

De documentaire ‘Levenslicht Vinco David’ is te zien op 
YouTube. Meer over Adjiedj: www.trendsbybakas.nl

Tekst Jochem Vreeman  /  Fotografie Willem Kant
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Trendwatcher Adjiedj Bakas 
wil zorg deels terugduwen 
naar de burgers

‘We leven in de beste tijd ooit’, vindt Adjiedj. De optimistische 
schrijver en trendwatcher, die voortdurend lijkt te balanceren tussen 
overtuiging en provocatie, haalt zijn ideeën niet alleen uit allerlei 
wereldwijde onderzoeken, maar ook uit zijn eigen ervaringen.  
‘En over dertig jaar? Dan is het nóg beter.’

Toekomst van de zorg
Vorig jaar publiceerde Adjiedj zijn tweede boek over de zorg:  
‘De Toekomst van Zorg’. Adjiedj heeft duidelijke ideeën over de 
zorg en hij praat er graag over. ‘Begin dit jaar is mijn man overleden. 
Tijdens het afscheid was de oncoloog die hem de laatste tijd 
begeleidde één van de sprekers. De oncoloog zelf, stel je voor!  
Die man, die de afgelopen tijd een huisvriend is geworden,  
had daar de tijd voor genomen. Dergelijke persoonlijke aandacht  
was vroeger ondenkbaar.’ 

Intimiteit
De hersenbloeding die hij drie jaar geleden kreeg heeft zijn 
leven volledig op zijn kop gezet. De linkerkant van zijn lichaam is 
gevoelloos, zijn arm kan hij niet gebruiken en zijn been functioneert 
ook maar half. Nu de vergrijzing toeslaat is het volgens Adjiedj extra 
belangrijk om ‘de zorg naar de mensen terug te duwen’. Adjiedj: 
‘Omdat ook Oost-Europa vergrijst, moeten we kijken naar talentvolle 
verzorgers uit landen als de Filippijnen, Indonesië of India. 

Daar staan ze te trappelen om werk. Het kan een barrière vormen 
dat zij geen Nederlands spreken, maar met Google Translate is 
dat ook op te lossen.’ Is zo’n hulp voor de meeste mensen niet te 
betalen? Adjiedj schudt zijn hoofd en zegt: ‘Je zou best met een man 
of vijf gezamenlijk iemand kunnen inhuren.’

Uploaden
Nu zijn man onlangs is overleden, is het niet meer dan logisch dat 
Adjiedj graag over rouwverwerking praat. ‘Wetenschappers zijn 
bezig om iemands volledige herseninhoud te uploaden naar  
de cloud, inclusief alle ideeën, emoties en herinneringen.  
Ze verwachten dat het nog vijf jaar duurt voor het zover is.  
Dan kun je babbelen met een overledene, die eventueel als 
hologram opduikt.’ Ook vertelt Bakas dat andere wetenschappers 
werken aan tastbare hologrammen. ‘Dan laat je je voor je dood 
inscannen, zodat nabestaanden je na hun dood ook kunnen blijven 
voelen. In Japan kun je nu al zoenen met je geliefde aan de andere 
kant van de wereld met een kunstmond die net zo voelt en smaakt 
als die van je geliefde. Fantastisch.’

Je lichaam laten invriezen, om op een later tijdstip weer tot leven 
gewekt te worden, ziet Bakas overigens niet zitten. ‘We zijn al met 
veel te veel mensen op aarde.’ Daarnaast ziet hij aan de andere kant 
de ontwikkeling van robotkopieën van jezelf, ‘emotional machines’ 
(EM’s). ‘Geweldig toch? Dan hoef je al die vervelende werkjes niet 
meer zelf te doen. In de zorg worden al robots ingezet, maar die zijn 
nog niet menselijk genoeg. Maar het komt wel.’

Hightech
Op de vraag of de zorg minder technisch wordt, antwoordt Bakas 
ontkennend. ‘De zorg gaat steeds meer gebruik maken van hightech. 
Neem de hielprik. Daarmee kun je nu al zien wat er later gaat 
gebeuren. Ik zou graag geweten hebben dat ik gevaar liep om een 
hersenbloeding te krijgen.’

De zorg is nog te conservatief, vindt Bakas. ‘De zorg heeft, net als 
andere branches overigens, moeite de ontwikkelingen bij te benen. 
Ik voorspel dat artsen steeds meer gebruik maken van artificiële 
intelligentie, en dat er in operatiekamers naast de chirurg een 
camera staat die vastlegt wat er gebeurt en die de boel factureert. 
Een soort Spotifying van de zorg. Dat vergroot de capaciteit 
met twintig procent, accountants hebben dat al doorgerekend. 
Zorgmedewerkers zijn nu immers twintig procent van hun tijd kwijt 
aan administratie en facturatie. We staan aan de vooravond van veel 
veranderingen en die moeten we omarmen.’  \

CEO’s noemen hem een paradijsvogel onder de 
trendwatchers, maar wel één die het vaak bij het 
rechte eind heeft. Adjiedj Bakas is een kleurrijke man 
met een scherpe visie en bijpassende tong.  
Een kennismaking met deze optimist, die het 
voorwoord voor INN’Twente 15 schreef en een 
waardevolle bijdrage leverde aan de lancering van  
dit magazine. Adjiedj vertelt over robotisering,  
het uploaden van iemands complete herseninhoud  
en gewenste aaien over de bol.  

‘�De�zorg�heeft�moeite�de�
ontwikkelingen�bij�te�benen’

www.trendsbybakas.nl
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Creatief talent laten  
broeden en maken in Twente
Creatief talent genoeg in het mooie Twente. Maar hoe maken we hier nou optimaal gebruik van? Hoe bieden we dit 
talent de mogelijkheid tot ontdekken en experimenteren? Josine Sibum Siderius, werkzaam voor de regeling  
Cross-TIC, en Collin Vaneker, werkzaam voor de regeling Creatieve Broedplaatsen Twente, dragen hieraan bij.  
Zij willen het gat dichten tussen alle creatieve opleidingen in de regio en de gevestigde orde. Samen met Concordia  
als faciliterende organisatie laten ze talent broeden in Twente.

Volgens Collin is de culturele infrastructuur in Twente behoorlijk op 
peil. Hij vertelt: ‘We hebben hier zó veel. Poppodia, schouwburgen, 
theaters, een orkest, reisopera en muziekscholen. Ik kan 
nog wel even doorgaan. Er is alleen niet veel plek waar echt 
geëxperimenteerd kan worden, waar ruimte is voor innovatie.’ 
Die ruimte moet er volgens Collin wel zijn, een plek waar talenten 
kunnen beginnen. Josine sluit zich hierbij aan: ‘Experimenteren 
betekent ook dat dingen fout mogen gaan. Daar komt meer uit. 
Talenten ontdekken hierdoor nieuwe vormen van kunst en dát is 
wat je wilt.’

Plek bieden
Josine werkt voor de regeling Cross-TIC. Zij richten zich op 
individuele makers. Ze legt uit: ‘Als makers van grote opleidingen 
komen, vallen ze soms in een gat. Wat ga je dan doen?  
Wij helpen makers om van een plan naar een echte voorstelling, 
tentoonstelling of interactief project te komen. Makers schrijven 
plannen en sturen ze op naar ons. Wij kiezen hieruit de ideeën 
waarvan we denken dat ze impactvol en haalbaar zijn. We helpen ze 
met netwerken, budget en administratieve ondersteuning,  
zoals boekhouding. We doen ongeveer 20 projecten per jaar,  
zowel grotere als kleinere projecten.’

Win-win
Creatieve Broedplaatsen Twente, waar Collin actief is, is gericht 
op het ondersteunen van initiatieven in de regio, zodat er 
daadwerkelijk iets van de grond komt. Hij vertelt: ‘Bij een creatieve 
broedplaats komen kunst, cultuur en techniek bij elkaar. Het is een 
plek om te experimenteren en te werken. Elke broedplaats krijgt 
geld om drie jaar aan de slag te gaan. Daarnaast wordt er sterk op 
de ondersteuning ingezet door vier partijen: Gemeente Enschede, 
Concordia, Saxion en Tetem. We gaan langs en blijven betrokken.  
Op dit moment is er in alle Twentse gemeentes een broedplaats  
te vinden.’ Josine geeft aan creatieve makers weer door te  
sturen naar Creatieve Broedplaatsen, een win-win voor beide 
culturele aanjagers.

Verbeelding
Wat is dan een voorbeeld van een creatieve broedplaats? Collin: 
‘Vanuit twee carnavalsverenigingen is Dorpslab in De Lutte 
opgezet. In de kerkdorpen in Noord-Oost Twente is carnaval een 
verbindende factor, al vanaf jonge leeftijd. Tijdens het bouwen 
van een carnavalswagen gebruik je techniek, kunst en cultuur. In 
dit Dorpslab combineren zij dat. Er wordt namelijk een ontwerp 
gemaakt met allerlei technieken: schilderen, 3D-printen en werken 
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Langestraat 56, 7511 HC Enschede  /  T 053 430 09 99  /  www.concordia.nl

met piepschuimmodellen. Daarnaast is techniek belangrijk,  
want de wagen moet natuurlijk rijden. Ook elektra speelt een rol, 
vanwege alle bewegende delen van de wagen. Het mooie aan deze 
broedplaats is dat er mensen van jong tot oud bij betrokken zijn. 
Basisschoolkinderen kunnen jong in aanraking komen met kunst 
en techniek. Je leert daar skills voor de rest van je leven. Dat is 
fantastisch. Deze broedplaats is typerend, omdat hier duidelijk 
kunst, cultuur en techniek samenkomen.’

Een voorbeeld van een Cross-TIC-project is het project van 
Miriam Riefel. Josine: ‘Ze is onlangs afgestudeerd als ‘interaction 
designer’ en bezig voor het makerfestival van Tetem. Ze maakt een 
installatie waarmee het publiek op een toffe, interactieve manier 
kan laten weten wat ze van het festival vinden. Ze gebruikt nieuwe 
technologie, nieuwe software en nieuwe hardware. De begeleiding 
komt vanuit Tetem en andere partners en experts. Ze helpen haar 
de juiste software te koppelen aan de juiste verbeelding.  
Die verbinding tussen makers en experts is belangrijk.’

Kruisbestuiving
Deze regelingen hebben veel voordelen voor de regio. Allereerst 
bieden ze creatieve talenten de kans om te ontdekken en te 
groeien. Josine en Collin vinden het van groot belang om talent 
in Twente te behouden, omdat er genoeg kansen zijn om zich te 
ontwikkelen. Daarnaast brengt het nog meer voordelen met zich 
mee, volgens Josine: ‘Er ontstaan kruisbestuivingen, niet alleen 
tussen verschillende makers, maar ook tussen verschillende 
instellingen. We worden gesteund door negen partnerinstellingen 
en door deze projecten hebben zij nu meer contact met elkaar. 
Zodra er een nieuwe maker begint, komen verschillende expertises 
bij elkaar. Bedrijven en organisaties weten elkaar beter te vinden.’

Smaakt naar meer
Josine en Collin proberen met de twee regelingen structurele 
veranderingen teweeg te brengen. Ze zien het als langdurige 
samenwerkingen en initiatieven. Collin: ‘We leren ontzettend veel. 
Elke broedplaats krijgt geld om minimaal drie jaar aan de slag te 
gaan. Daarin worden ze goed begeleid. Na die drie jaar laten we ze 
niet los. Je wilt dat er een langdurig project van wordt gemaakt.’ 
Josine: ‘Dat geldt ook voor de makers. We willen ze langdurig de 
kans geven om zich te ontwikkelen. Dat kan door ze te helpen 
bij het nadenken over alle belangen en de eerste stap te zetten 
na afstuderen.’  \

www.cross-tic.nl  /  www.creatievebroedplaatsentwente.nl

‘�Experimenteren�betekent�ook� 
dat�dingen�fout�mogen�gaan’
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De educatieve missie van Phion is dus om jongeren in aanraking 
te laten komen met (klassieke) muziek, in welke vorm dan ook. 
Sjoerd vertelt: ‘Nieuw talent is ontzettend belangrijk voor ons. 
Om jongeren op tijd te inspireren, zodat ze zelf een instrument 
leren spelen, valt er bij Phion al vroeg veel te ontdekken. 
We beginnen zo vroeg mogelijk in onze jeugdvoorstellingen met 
het introduceren van muziek en instrumenten. Zo maakte Lejo, 
bekend van Sesamstraat, dit seizoen samen met de bezoekende 
kinderen kennis met het orkest. Met een hoogwaardig aanbod 
aan school- en familievoorstellingen willen we kinderen in 
aanraking laten komen met instrumenten en muziek. 
Anders hebben wij straks natuurlijk geen musici meer.’

Meer dan muziek maken
Logisch dus dat Phion hier vroeg mee begint, want de aanwas van 
talent is nodig voor het orkest. Sjoerd: ‘Muziekscholen verdwijnen 
helaas steeds vaker. Gelukkig hebben we allerlei andere initiatieven 
om talent te ontdekken. We willen als orkest zo snel mogelijk een 
rol spelen bij amateurmuzikanten om ze te blijven enthousiasmeren 
en stimuleren om door te gaan met het maken van muziek. 
Daarnaast willen we laten zien wat er allemaal mogelijk is als 
musicus, want tegenwoordig is het werk multidisciplinair.’ 

Sjoerd geeft aan wat hij daarmee bedoelt: ‘Phion is breed 
georiënteerd. We laten zien aan toekomstig talent dat je niet enkel 
in traditionele setting op het podium terecht komt. Er zijn zoveel 
mogelijkheden. Zo spelen we natuurlijk de klassieke werken van 
de meesters. Alles daaromheen, zoals cross-over-projecten en 
schoolvoorstellingen, dát is waar Phion laat zien dat je meer kan dan 
op traditionele wijze muziek maken. Het bereiken van ander publiek 
en het maken van andere ervaringen is ontzettend gaaf. Je zit niet 
meer alleen op het podium, speelt je muziek en gaat weer naar huis. 
Het is meer dan dat.’

Nieuwe vormen van samenwerking
Phion heeft veel ervaring met het maken van multidisciplinaire 
producties, met onder andere Introdans, Theater Oostpool en 
Theater Sonnevanck. Midzomernachtsdroom en De Geheime Tuin 
zijn daar goede recente voorbeelden van. Sjoerd: ‘Alle expertise die 
we bij die producties opdoen, geven we graag door aan de nieuwe 
generatie musici, dansers en acteurs.’ Een voorbeeld van zo’n
multidisciplinair project is ‘Paradiso!’ Sjoerd: ‘Dit jongerenproject is 
een bonk aan energie. Het is een voorstelling gebaseerd op 
De Goddelijke Komedie van dichter Dante Alighieri. Het mooie is 
dat dansers, acteurs en muzikanten met elkaars disciplines in 

Tekst Lara Bijen  /  Fotografie Filibert Kraxner

Phion verkent 
met jong talent 
grenzen van 
klassieke muziek

Wie ‘Phion’ hoort, denkt aan muziek en orkest. Bij Phion, 
orkest van Gelderland en Overijssel, willen ze jongeren 
in contact brengen met klassieke muziek, in welke vorm 
dan ook. Sjoerd van den Berg, product marketeer en 
communicatieprofessional bij Phion, deelt de visie van 
Phion met betrekking tot talent en de missie die daarbij 
hoort: ‘Het is mooi om jong talent kansen te bieden.’



   85   /    

aanraking komen. De muzikanten bewegen over het toneel, 

de dansers zingen en de acteurs dansen. Prachtig om te zien hoe 
de jongeren op deze manier bezig zijn met het neerzetten van een 
spannend, geïntegreerd optreden.’

Daarnaast heeft Phion een samenwerking met de stichting 
Nationale Jeugdorkesten Nederland (NJON), waarin jongeren 
van 14 tot 26 jaar zitten. Enthousiast vertelt Sjoerd: ‘Onze musici 
coachen verschillende ensembles bestaande uit deze getalenteerde 
jongeren en werken toe naar een lunchconcert. Samen onderzoeken 
ze onder andere hoe je je presenteert tijdens zo’n concert. Er zijn 
natuurlijk veel aspecten waar je op moet letten: vertel je iets over 
de muziek, hoe vertel je dit en hoe presenteer je jezelf? Daarnaast 
coachen ze natuurlijk op muzikaal gebied. Alles wordt uitgedacht, 
van opkomst tot applaus. Een mooi project waarin je merkt dat je 
investeert in jong talent.’

Coachen en nieuw talent
Voor allerlei leeftijden is er dus wat te doen binnen Phion. 
Jong talent blijft niet onopgemerkt. Sterker nog, ze hebben net 
een nieuwe concertmeester. Een belangrijke functie in het orkest 
met een pittige selectieprocedure volgens Sjoerd. Hij vertelt: 

‘Bas Treub is 35 jaar en sinds kort werkzaam bij ons. Dat is een 
vrij jonge leeftijd voor een concertmeester.’ Sjoerd geeft aan dat 
hij het auditieproces van musici ontzettend gaaf vindt: ‘Eigenlijk zijn 
het een soort ‘blind auditions’. Dat is het meest eerlijke om te doen, 
want dan luister je echt alleen naar de muziek. Wat klinkt nou echt 
het beste? Dat proces vind ik heel mooi.’ 

Vernieuwen en prikkelen
Vernieuwing is gelinkt aan het voortbestaan van elke organisatie. 
Bij Phion investeren ze in het ontwikkelen van jong talent binnen 
én buiten het orkest. De musicus van de toekomst heeft namelijk 
niet één specialisme, maar is een allrounder die meesterschap 
toont door het bespelen van een instrument in traditionele, 
maar zeker ook multidisciplinaire settings en daarbij contact 
maakt met het publiek.  \

Van Essengaarde 10, 7511 PN Enschede  /  T 085 023 02 60  /  www.phion.nl

‘�De�musicus�van�de�
toekomst�heeft�meer� 
dan�één�specialisme’
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Tekst Ronald McDonald Huiskamer Enschede  /  Fotografie Eric Brinkhorst Fotografie

Op 20 april 2023 waren wij te gast bij Bewustmakers 
Bedrijfsstrategen en Nubium B.V. in de Performance Factory voor 
de tiende ontbijtbijeenkomst. De inmiddels bijna 100 leden waren 
weer in groten getale aanwezig in de oude Polaroid-fabriek voor 
een heerlijk ontbijt, deze keer verzorgd door de Broodbode. Na de 
aftrap door stuurgroeplid Lia Katalanc presenteerden Jan Gerritsen 
(Bewustmakers) en Erwin Duinkerken (Nubium) hun bedrijf. Mooi 
om te horen dat beide heren elkaar hebben ontmoet tijdens één van 
onze ontbijtbijeenkomsten en nu samenwerken. Aansluitend werd 
een aantal Polaroid Instant Camera’s beschikbaar gesteld om de 
mooiste foto’s van elkaar te maken. En daar werd volop gebruik 
van gemaakt.

Cheque voor de Huiskamer
Tijdens de eerste ontbijtbijeenkomst van dit jaar bij KATO 
Kantoorinrichting mocht de voorzitter van de stuurgroep,  
Jan Gerritsen, een cheque overhandigen aan Heleen Schöppink, 
manager van de Huiskamer. De Business Breakfastclub Twente heeft 
in 2022 bijna 15.000 euro bij elkaar ontbeten. Een prachtig bedrag 
van een groeiende club. Dat belooft veel voor het bedrag dat in 2023 
op de cheque mag komen te staan.

Ontbijtbijeenkomsten
Inmiddels hebben wij ook bij Cerriva (16 februari) en Twents Fonds 
voor Vakmanschap/Ondernemersloket Enschede in het stadhuis  
(16 maart) mogen ontbijten. Op donderdag 25 mei waren wij te gast 
bij Exite in Enschede. Wil je lid worden? Check dan onze website 
www.businessbreakfastclubtwente.nl of stuur een e-mail naar 
enschede@ronaldmcdonald.nl. Heel graag tot ziens.  \

Wanneer jouw kind naar het ziekenhuis moet, wil je 
er het liefst de hele dag bij zijn. Het is echter ook fijn 
om je zo nu en dan terug te trekken in een huiselijke 
omgeving. En dat kan sinds maart 2021 in de Ronald 
McDonald Huiskamer in het MST in Enschede. Om deze 
Huiskamer te financieren, is de Business Breakfastclub 
Twente opgericht. Het concept bestaat uit  
10 ontbijtbijeenkomsten voor ondernemers per jaar.  
Het doel is om een stevige financiële fundatie te 
vormen voor de huiskamer. 

De tiende Business 
Breakfastclub Twente voor de 
Ronald McDonald Huiskamer
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Arjan Kleizen is sociaal ondernemer en directeur/eigenaar van MSG en Miles: dé groene online koeriersdienst. Miles combineert koeriers en klanten met elkaar zodat koeriers-
ritten  door heel Nederland efficiënter en dus groener gereden worden. Het doel? Het aantal lege kilometers met 50 procent verminderen. Meer weten? www.miles.delivery

Arjan Kleizen

Talent�vinden�
of�behouden…�
Hoe�lastig�is�het?

Ook in mijn studententijd zag ik velen vertrekken naar buiten de 
regio. De studie die ze zochten, was hier niet te vinden of ze wilden 
gewoon weg. Op zoek naar avontuur. Die drang houden we met 
zijn allen echt niet tegen en inmiddels (heel wat jaartjes en grijze 
haren verder) heb ik een deel zien terugkeren. Bijvoorbeeld omdat 
ze kinderen hebben gekregen en ze die liever in deze omgeving 
zien opgroeien. Of omdat de kinderen uit huis zijn en ze het zelf 
wat rustiger aan willen doen en in een groenere omgeving willen 
genieten van de volgende fase van hun leven. Maar toch kiezen 
ook studenten nu regelmatig voor deze regio. Ik las onlangs dat 
het aantal studenten dat vertrekt zeer beperkt is. Omdat we hier 
inmiddels ook voldoende – uitdagende – studies en banen hebben 
voor hoger opgeleiden en je hier een relatief betere kans hebt om 
een starterswoning te vinden. Een mooie basis. 

Voor de individuele ondernemer ligt dat toch wel anders. 
Jongeren hebben alle keus en kunnen zo weer ergens anders 
terecht. Die verstandshouding is in de afgelopen jaren echt 
veranderd, waardoor je medewerker eerder geneigd is om het 
bijltje erbij neer te gooien. Op naar de volgende. 

Het gevolg? Nauwelijks nog voldoende structureel personeel voor 
bijvoorbeeld de horeca, maar ook in onze branche: de logistiek. 
We kunnen blijven werven tot we een ons wegen, maar dan blijft 
de focus ook op continu die nieuwe aanwas. Voor de lange termijn 
is het verstandiger om breder te kijken naar de uitdaging: het 
minimaliseren van de uitstroom. Door simpelweg een goede en 
aantrekkelijke werkgever te zijn. Tuurlijk, met een leuk feestje 
hier en vers fruit in de kantine daar. Maar ook door je flexibel op 
te stellen qua werktijden en de mogelijkheid tot thuiswerken. 
Of iemand even extra in het zonnetje zetten (bij MSG noemen we 
dat de ‘kwartaaltopper’) en te bedanken voor zijn of haar inzet. 

En in de zoektocht naar nieuw personeel: laten we verder kijken 
dan die vijver waarin iedereen zit te vissen. Zoek niet het schaap 
met de vijf poten, maar kijk ook naar het schaap met de drie poten 
die heel graag wil en die met wat extra inspanning een zeer loyale 
medewerker is. Uit eigen ervaring weet ik: dat zijn de fijnste mensen 
om mee te werken. Eigenlijk zouden we dus allemaal sociale 
werkgevers moeten worden, ieder op onze eigen manier. Want er 
staan nog (te) veel mensen aan de zijlijn te wachten op die kans.  \

Passend personeel vinden. Het staat bij menig overheid en ondernemer momenteel hoog op 
de agenda. Want hoe zorgen we er met elkaar voor dat we jongeren in de regio behouden, 
terwijl het spannende westen lonkt? En hoe zorgt de individuele ondernemer ervoor dat hij 
degene is die door dat ene talent wordt gekozen als werkgever? 



ONDERNEMEN   /    88

Pioneering erkent de grootse 
uitdaging waar Twente voor staat

Om transitieversnelling en verduurzaming in de gebouwde 
omgeving te realiseren, is het nodig om initiatieven die ontstaan bij 
de ondernemers, overheden, onderwijs- en onderzoekinstellingen 
middels een onafhankelijk platform te agenderen, ondersteunen 
en aan te jagen die leiden tot vernieuwing in de gebouwde (leef)
omgeving. 

Door samen te werken, bereikt de bouw- en infrasector in Oost-
Nederland een koploperspositie op het vlak van ondernemerschap, 
vernieuwing en innovatie. We focussen ons op de thema’s bouw, 
infra, water en klimaat. Dit zal leiden tot een toekomstbestendige 
regionomie in Oost-Nederland.

Inmiddels heeft Pioneering in de afgelopen 15 jaar het grootste 
kennisplatform voor de bouw en infra in Oost-Nederland 
opgebouwd met meer dan 220 betrokken deelnemers. Samen met 
ondernemers, overheden en onderwijs- en kennisinstellingen blijft 
Stichting Pioneering zich inzetten om de gebouwde leefomgeving 
in Oost-Nederland te vernieuwen. We jagen sociale en technische 
innovatie aan met evenementen en inhoudelijke projecten die direct 
impact kunnen maken.

Doelstelling 
Stichting Pioneering brengt ondernemingen, woningcorporaties, 
overheden en onderzoeks- en onderwijsinstellingen bij elkaar om 
samen te werken aan: 
•  het bevorderen van kennis en innovaties rond actuele thema's  

die spelen in de gebouwde leefomgeving; 
•   het bevorderen van de werkgelegenheid van de  

bouw- en infrasector in Oost-Nederland; 
•  het versterken van de economische kracht van  

bouw- en infrabedrijven in Oost-Nederland. 

Het Pioneering-netwerk 

Bedrijfsleven 
Het bedrijfsleven is de motor van onze economie. Bouw- en 
infrabedrijven hebben een grote invloed op de mate van 
toekomstbestendigheid van onze regio. Zonder innovatieve 
ondernemers is het onmogelijk om de opgaven die er liggen  
het hoofd te bieden. 
 
Overheden en woningcorporaties 
Overheden, corporaties en opdrachtgevers zijn essentieel in 
het behalen van de doelen op het gebied van energietransitie, 
circulariteit en klimaatadaptie.  

Onze maatschappij staat voor de grootste uitdaging sinds de naoorlogse wederopbouw. We moeten circulair 
leren werken, huizen moeten verduurzaamd worden, we moeten van het gas af en een miljoen huizen moeten 
bijgebouwd worden. Dit vraagt om een toekomstbestendige volhoudbare leefomgeving waarin de gevolgen 
van klimaatverandering zoveel mogelijk beperkt zijn, en iedereen op een duurzame en circulaire manier van 
een dak boven zijn hoofd kan worden voorzien. Hierin speelt de bouw- en infrasector een cruciale rol. 

Tekst en fotografie Pioneering
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Onderzoek en onderwijs 
Onderzoeksinstellingen zoals hogescholen en universiteiten 
bieden ons netwerk de benodigde kennis en inzichten die 
innovaties versnellen. Fundamentele kennis over technologische 
ontwikkelingen zijn essentieel bij de initiatieven waar wij bij 
betrokken zijn. Wij zetten samen met onze deelnemers, binnen 
verschillende werkplaatsen, initiatieven in de stijgers waarmee we 
de grote opgaven in de bouw- en infrasector het hoofd bieden. 

De vier pijlers van Pioneering
De vier pijlers van Pioneering zijn: kennis delen en ontmoeten, 
agenderen, innoveren en matchen. Wij faciliteren ontmoetingen 
tussen ondernemers, overheden, onderwijsinstellingen en 
opdrachtgevers. Tijdens alle bijeenkomsten is er aandacht voor 
het agenderen van opgedane kennis of voorziene 
trends/inspiratie én het leggen van verbindingen tussen 
de deelnemers. 

Tijdens diverse kennissessies deelt Pioneering kennis en trends uit het 
werkveld. In een kennissessie worden deelnemers scherp gehouden. 

Daarnaast is dit de plek om de voorwaarden te agenderen die  
nodig zijn om te innoveren en op te schalen. 
Deelnemers kunnen projecten aandragen of erin participeren, om 
gezamenlijk aan concrete innovaties te werken die een bijdrage 
leveren aan de wereldwijde Sustainable Development Goals (SDG’s). 
Innovaties die rendabel, opschaalbaar en (maatschappelijk) relevant 
zijn. Pioneering levert in verschillende rollen, afhankelijk van de 
behoefte, ondersteuning in deze projecten. 

Pioneering houdt zijn ogen open voor kansen op innovatieve 
projecten die deelnemers met elkaar uit kunnen voeren. Pioneering 
gaat daar actief naar op zoek, maar deelnemers kunnen Pioneering 
ook benaderen als intermediair. Pioneering gaat op zoek naar een 
koppeling tussen mensen, projecten en middelen. Hierbij laten  
wij los als dat kan en begeleiden wij projecten als dat gevraagd 
wordt (maatwerk). 

Graag komen we in contact met nieuwe Pioniers die ons netwerk 
willen versterken. Neem contact op met Stichting Pioneering.  \

Lonnekerspoorlaan 114a, 7523 AN Enschede  /  T 088 112 5000  /  www.pioneering.nl 
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Tekst Elizabeth Westra  /  Fotografie Lars Smook

NexR
Het partnerbedrijf NexR werkt al langer dan tien jaar samen 
met Fast Forward. Binnen de samenwerking richten ze zich 
op het thema leren en innoveren in organisaties. Dit doen ze 
door deze masterclass te verzorgen voor de trainees, maar 
ook door zelf een trainee in dienst te hebben. 

Marjo Eekers van NexR: ‘de net afgestudeerde trainees 
hebben een andere kijk op de wereld. Door hun verfrissende 
en nieuwe ideeën blijven we leren en de trainees zorgen 
ervoor dat bedrijven, waaronder wijzelf, zich kunnen blijven 
aanpassen aan de veranderende markt.’ 
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Locatie Enschede  /  M. H. Tromplaan 28, 7513 AB Enschede  /  T 088 019 88 88  /  www.saxion.nl

Fast Forward: 
proeftuin voor talent

Saxion leidt hbo-studenten op voor een goede positie 
op de arbeidsmarkt, maar de hogeschool biedt jonge 
starters ook andere mogelijkheden na hun afstuderen. 
Het traineeprogramma Fast Forward verbindt 
werkgevers in de regio aan afgestudeerd hbo- en wo-
talent. Marleen Schoppers, adviseur bij Fast Forward,  
is de link tussen de trainees en het bedrijfsleven en 
vertelt erover. 

‘Met ons traineeship kunnen starters zichzelf ontwikkelen bij 
verschillende bedrijven in de regio’, zegt Marleen. ‘Door in twee jaar 
bij meerdere organisaties aan de slag te gaan, ontdekken starters 
wie ze zijn, waar hun talenten liggen en wat een passende baan 
voor ze is.’ 

Het traineeship Fast Forward is in 2000 gestart in Enschede en is 
inmiddels uitgegroeid naar de andere hoofdlocaties van Saxion: 
Deventer en Apeldoorn. Jong talent krijgt hier de kans zich te 
ontwikkelen op de arbeidsmarkt. Marleen: ‘Wanneer je als trainee 
bij ons komt, start je met een intensief werk- en leertraject. 
Je gaat dan ook 36 uur per week aan de slag bij één van onze 
partnerbedrijven. Dit kan bijvoorbeeld zijn als projectmanager, 
marketing- en communicatiemedewerker of hr-medewerker. 
Wat je studie-achtergrond is, maakt in principe niet uit. Zolang 
je maar een hbo- of wo-diploma hebt en niet meer dan twee jaar 
werkervaring. Dus je bent ook zeker welkom als je niet op Saxion 
gestudeerd hebt.’ 

Partnership
Wanneer bedrijven een samenwerking aangaan met Fast Forward, 
krijgen ze toegang tot een vijver aan talent. Marleen: ‘We werken 
op dit moment samen met bedrijven uit verschillende branches, 
zowel profit als non-profit. Denk aan bouwbedrijven, gemeentes, 
marketingbureaus of productiebedrijven. Onze partnerbedrijven 
zetten hun vacatures bij ons uit en wij gaan dan op zoek naar een 
geschikte kandidaat. Met de huidige krapte op de arbeidsmarkt 
biedt dit mooie kansen.’ 

De trainees zelf hebben ook allerlei achtergronden. Hierdoor kijken 
ze vaak met een andere blik dan iemand die voor een specifieke 
functie gestudeerd heeft. Marleen: ‘We merken dat bedrijven hier 
enthousiast van worden. Door hun frisse blik en ambitie om te leren 
en te groeien, zijn de trainees een mooie aanvulling voor hun teams.’

Matchen van profielen
Om mee te doen aan het traineeship vindt er een zorgvuldige 
selectie plaats’, gaat Marleen verder. ‘We hebben een aantal 
kernwaarden waar de trainees aan moeten voldoen. Zo moeten ze 
onder andere zelfbewust zijn, een gezonde dosis motivatie hebben 
en eigenaarschap tonen over hun eigen ontwikkeling. De individuele 
talenten en ambities van een trainee worden vervolgens gelinkt 
met het profiel waar een bedrijf naar op zoek is. Marleen: 
‘We proberen hier zo goed mogelijk op in te spelen: wat wil het 
bedrijf en wat zoekt de trainee? Op deze manier ontzorgen we 
bedrijven ook in een stukje werving en selectie. Wel ligt onze rol 
enkel in het bemiddelen naar de juiste match. De trainee staat in 
het sollicitatieproces namelijk zelf aan het roer, wij hebben slechts 
een coachende rol gedurende het traject.’ 

Om goede matches te stimuleren, worden er ook interessante 
events georganiseerd vanuit Fast Forward. Marleen vertelt: 
‘Recentelijk hadden we bijvoorbeeld het Meet & Match-event. 
De trainees en bedrijven konden elkaar hier leren kennen om zo 
live de verbinding op te zoeken.’

Twents talent behouden
‘Door trainees op deze manier in contact te laten komen met het 
werkveld, proberen we vanuit Saxion en het bedrijfsleven talent 
maximaal te benutten voor de arbeidsmarkt, legt Marleen uit. 
‘Daarom gaan de trainees niet alleen aan het werk, maar volgen ze 
gedurende het traineeship ook 28 masterclasses. Deze gaan in het 
eerste jaar over hun persoonlijke ontwikkeling en in het tweede 
jaar over zakelijke ontwikkeling. We proberen deze masterclasses 
zo goed mogelijk aan te laten sluiten op het werkveld. Zo gaan de 
trainees tijdens de masterclass ‘Leren innoveren in organisaties’ 
aan de slag met een eigen case uit het bedrijf waar ze op dat 
moment werken. Op deze manier stomen wij ze klaar voor de 
toekomst met ons ontwikkelprogramma.’  \

‘�Wij�ontzorgen�bedrijven�op�het�
gebied�van�werving�en�selectie’�

‘�Onze�trainees�staan� 
zelf�aan�het�roer’�
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Terra Libera: een 
kunstzinnige blik op 
verleden, heden en toekomst 
van het (platte)land

Tekst Lara Bijen  /  Fotografie Lars Smook
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Lasondersingel 129-131, 7451 BP Enschede  /  T 053 201 2000  /  www.rijksmuseumtwenthe.nl

Maatschappelijke impact. Dát is wat Rijksmuseum Twenthe wil bereiken met de tentoonstelling ‘Terra Libera: van wie is 
het (platte)land’? Josien Beltman, conservator moderne en hedendaagse kunst bij het museum, hoopt met de expositie 
een bredere kijk te geven op onderwerpen die spelen in het landelijk gebied, zoals de klimaat- en stikstofdiscussie.

Een tentoonstelling komt er niet vanzelf. Daar gaat veel werk  
aan vooraf. Zo ook met Terra Libera. Josien vertelt: 'Dit onderwerp 
kwam via twee wegen op mijn pad. Zelf vind ik de discussie 
over het platteland interessant. Welke relatie hebben wij met 
de natuur, hoe ziet de wereld eruit over vijftig jaar? Daarnaast 
wordt het onderwerp ook actueler; het leeft in de maatschappij. 
Ook in de kunstwereld, in verschillende tentoonstellingen zag 
ik dat kunstenaars bezig waren met deze thema's. Het leek me 
interessant om dit onderwerp vanuit kunst en vormgeving te 
benaderen. Zo ontstond het idee.'

Perspectief van kunst 
Met alleen het idee heb je nog geen verhaal, volgens Josien.  
Ze vertelt: 'Je moet bedenken welk verhaal je wilt vertellen. Terra 
Libera is één grote manifestatie en bestaat uit drie onderdelen. 
Er zijn drie tentoonstellingen, een groot publieksprogramma 
inclusief workshops en activiteiten, en we hebben vier kunstenaars 
die onderzoek doen in Twente naar welke issues hier spelen. Het is 
dus een divers project.'

Josien vertelt over één van de voorstellingen die te zien is vanaf 
september. Die gaat van het verleden naar het heden. ‘Bezoekers 
zien hoe we zijn omgegaan met het land in de afgelopen eeuwen. 
Je ziet hoe mensen landschappen gecultiveerd hebben en eigen 
hebben gemaakt. Bijvoorbeeld 17e-eeuwse polderlandschappen, 
die we hebben ingepolderd en naar onze hand hebben gezet.'

Gevormd land
De wereld zoals deze nu is, is ontwikkeld door de eeuwen heen. 
Josien vertelt: 'Ik vind het interessant om te laten zien dat het 
niet zo simpel is als mensen denken. Hoe wij naar de wereld kijken, 
is een constructie die al heel lang bestaat. De manier waarop wij 
landbouw bedrijven komt daaruit voort. Eigenlijk begint dit al bij 
het begin van het christendom. In de Bijbel vraagt God aan de 
mensen om de aarde te onderwerpen; om over het land, de dieren 
en de planten te heersen. Deze ‘opdracht’ bepaalt vandaag de dag 
nog steeds hoe wij met het land en de natuur omgaan.' 

Josien geeft daarnaast aan dat elke cultuur anders naar 'land' 
kijkt. 'Inheemse culturen hebben een heel andere omgang met 
de natuur en het land. Zij zien dit als iets bezields en hebben een 

wederkerige relatie met het land. Daardoor gaan zij er  
anders mee om.'

Onderzoek tot kunst 
Een ander beeld schetsen, gebeurt ook door kunstenaars 
onderzoek te laten doen in Twente. Josien noemt een voorbeeld: 
'Tanja Engelberts is geïnteresseerd in de invloed van de fossiele 
industrie op het landschap. Zij is in de kwestie van het afvalwater 
in Twente gedoken. Zij onderzocht het op haar eigen artistieke 
manier en is daarvoor naar Schoonebeek gegaan, waar olie 
wordt gewonnen. Verder is ze gaan praten met mensen, zoals 
leden van de actiegroep 'Stop Afvalwater Twente’, geologen en 
beleidsmakers, maar ook mensen van de Nederlandse Aardolie 
Maatschappij. Tanja maakt video’s en foto’s, dus daar komt straks 
een prachtig kunstwerk uit voort, waarmee ze laat zien hoe het 
landschap is gevormd door de industrie, zonder daar een moreel 
oordeel te vellen. Heel interessant.'

Nieuwe doelgroep
Naast een verfrissende kijk op de vraag hoe we met het land 
omgaan, hoopt Rijksmuseum Twenthe nieuw publiek aan te 
trekken. Josien zegt: 'Met deze tentoonstelling willen we ons 
publiek verbreden, juist omdat dit onderwerp leeft hier in Twente. 
Daarom bieden we naast de tentoonstelling en onderzoeken 
ook activiteiten aan. We nodigen bijvoorbeeld boeren uit om te 
spreken over verschillende manieren om te boeren en te praten 
over de toekomst van hun bedrijf. We hebben ook een programma 
over hoe ons voedselsysteem er in 2050 uit zou kunnen zien.'

Openingsfestival 
De laatste voorbereidingen voor Terra Libera zijn in volle gang. 
Voor Rijksmuseum Twenthe is het geslaagd als ze via de kunst 
een bijdrage kunnen leveren aan het gesprek over het klimaat, 
het landschap en de stikstofdiscussie. Ze hebben niet als doel een 
oordeel te vellen over de situatie. Ze willen aandacht geven aan 
verschillende perspectieven én tonen hoe de toekomst er mogelijk 
uit kan zien.

'We beginnen de tentoonstelling met een openingsweekend  
op vrijdagavond 8 september. Dat hele weekend hebben we 
 een openingsfestival. Dit is gratis toegankelijk en we organiseren 
allerlei activiteiten. Heel laagdrempelig en leuk om naartoe  
te gaan.'

De tentoonstelling is te zien van 8 september 2023 tot en met  
28 januari 2024. Meer informatie: www.rijksmuseumtwenthe.nl  \

‘�Het�is�niet�zo�simpel� 
als mensen denken’
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Tekst en fotografie RTV Oost

Het runnen van een familiebedrijf levert mooie en indrukwekkende verhalen op over passie, trots, teleurstelling, 
succes en innovatie. In de nieuwe serie FamilieZaken gaat Laurens Jan Stam elke aflevering op bezoek bij twee 
Overijsselse familiebedrijven. Wat is hun kracht, en waar lopen ze tegenaan als familiebedrijf? Waarom zijn 
familiebedrijven zo bijzonder? En wat betekenen deze bedrijven voor de regionale economie? 

Arnoud de Vries (RTV Oost, verslaggever economie) beschrijft 
de achtergronden bij de bedrijven die in deze serie aan bod komen 
en sprak met ondernemers uit verschillende branches, Eddy van 
Hijum (gedeputeerde provincie Overijssel verantwoordelijk voor de 
regionale economie) en Judith van Helvert (lector familiebedrijven 
Hogeschool Windesheim). Kijk en lees het terug op 
www.rtvoost.nl/familiezaken. 

Noaberschap in ondernemerschap
Familiebedrijven onderscheiden zich volgens Eddy flink van andere 
ondernemingen. ‘Het belang van de werknemers, de omgeving, 
de toekomstige generaties: familiebedrijven kijken breder dan 
alleen naar winst op korte termijn. De betrokkenheid bij de regio is 
enorm; deze bedrijven verhuizen niet snel. Ze bouwen jarenlange 
relaties op met klanten, andere ondernemers, de overheid. Het is 
noaberschap in ondernemerschap.’

Ruggengraat van de regionale economie
Overijssel telt bovengemiddeld veel familiebedrijven. Zij zijn de 
ruggengraat van de regionale economie en zorgen voor dynamiek 
en werkgelegenheid. Van alle bedrijven in onze provincie is 
zeventig procent een familiebedrijf. Waar bedrijven nu met een 
schreeuwend tekort aan personeel kampen, zag de wereld er zo’n 
acht à tien jaar geleden heel anders uit. Dubbel zoveel mensen 
zaten werkloos thuis. In die periode is de provincie Overijssel de 
weg in geslagen om familiebedrijven binnen de regionale economie 
meer te waarderen. In plaats van grote bedrijven te verleiden om 
zich in Overijssel te vestigen, wat in  één klap honderden banen 
op zou leveren, koos de provincie Overijssel voor een andere 
weg. Met hetzelfde doel: meer banen. ‘Met bovengemiddeld veel 
familiebedrijven in Overijssel stelden we ons zelf de vraag: waar 
investeer je in? Als je bij elk familiebedrijf twee extra banen kan 
creëren, dan ben je er ook. Niet dat Overijssel al grote concerns 
vanaf dat moment aan de provinciegrens tegenhield. En nee: 
Overijssel investeerde ook niet plots de halve begroting in 
familiebedrijven. Maar de omslag in het denken was groot. 
En blijkt nu een voorbeeld voor de rest van het land.’ 

Family Next
Die extra aandacht voor familiebedrijven begint wat Van Hijum 
betreft al in het onderwijs. ‘Vaak gaat het daar over start-ups, 
bedrijven beginnen. Maar benoem richting studenten ook 
de optie om de onderneming van hun ouders over te nemen. 
Hogeschool Windesheim heeft het landelijke Expertisecentrum 
Familiebedrijven aan boord. Met het project Family Next  werken 
ondernemersorganisaties en overheden samen en wordt kennis 

Een serie over familiebedrijven 
in Overijssel

FamilieZaken�bij�RTV�Oost

Johan van Marle en zijn vrouw Miranda leiden samen miljoenenbedrijf Uitgekookt. 

Hoe Johan (47) zijn groentewinkel in Kampen veranderde in een miljoenenbedrijf: 

‘We maken megastappen.’
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gedeeld maar ook advies gegeven en geholpen waar dat kan. 
Wie hulp kan gebruiken bij een overname door een jonge 
generatie, kan in Overijssel gebruikmaken van de subsidie 
Jonge bedrijfsopvolgers. Dat gaat om subsidiebedragen tussen 
de 10.000 en 20.000 euro. Familiebedrijven die willen verduurzamen 
of digitaliseren, kunnen een voucher van 2.000 euro krijgen. Ook zijn 
er binnen het programma Family Next mogelijkheden om te leren 
van een coach, een ervaringsdeskundige binnen familiebedrijven 
en netwerkbijeenkomsten.’ 

In de RTV Oost serie FamilieZaken zien we hoe de bedrijven hun 
kennis en advies vergaren en overdragen. Maar ook hoe nieuwe 
generaties hun eigen pad kiezen voor de toekomst. Soms gaat het 
roer dan radicaal om.  \

Hazenweg 25, 7556 BM Hengelo  /  T 074 2 456 456  /   www.rtvoost.nl

Familiebedrijven gezocht
RTV Oost bezoekt in de eerste serie veertien bedrijven. Maar 
de serie krijgt zeker een vervolg. Er zijn nog zó veel mooie 
familiebedrijven met een bijzonder verhaal. De serie is een 
inspiratie voor andere ondernemers omdat niet alleen de 
successen, maar ook de tegenslagen bij het runnen van een 
familiebedrijf worden benoemd. Heb jij een familiebedrijf 
waar de tweede of wellicht al de derde of vierde generatie 
aan het roer staat? Heb je een interessant verhaal en wil 
je graag laten zien hoe je jouw bedrijf runt? Meld je dan 
aan voor FamilieZaken. Stuur een mail mét motivatie naar 
familiezaken@rtvoost.nl.

Corona was voor veel bedrijven een bedreiging, maar sommige ondernemers 

zagen het juist als kans om het anders te gaan doen. Zoals bij Vakantiepark 

Mölke in Zuna, ‘Onze vader was eerst helemaal niet enthousiast over dit idee.’

Roy en Chiel Bolscher, eigenaren van vleesbedrijf Bolscher in Enschede.  

Dit vleesbedrijf wil veranderen in een eiwitfabriek: ‘Maar de consument kiest 

nog voor goedkoop vlees.’

Volg FamilieZaken bij RTV Oost of kijk terug 
FamilieZaken zie je dinsdag vanaf 17.30 uur elk uur op 
TV Oost. De aflevering wordt herhaald op zaterdag. 
Afleveringen terugkijken en achtergrondverhalen lezen kan 
op www.rtvoost.nl/familiezaken en YouTube. FamilieZaken is 
een co-productie van Say Yeah Motion Media en RTV Oost.
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1twente op volle vaart door:  
‘geen tijd om stil te staan’

Na een lange periode van groeien in onzekere tijden, heeft 1Twente eindelijk de stabiliteit gevonden om 
door te ontwikkelen. Door de steeds belangrijkere rol in het medialandschap geeft de gemeente Enschede 
1Twente een structurele financiële ondersteuning, in Hengelo staan de zaken er goed voor en de omroep is 
uitgebreid met een redactie in Almelo. Vanuit Den Haag wordt in samenwerking met de sectororganisatie 
NLPO doorgewerkt aan de vorming van streekomroepen en 1Twente en Twente FM zijn de voorkeurszenders 
om samen de streekomroep van Twente vorm te geven. Als groeiende Twentse mediaorganisatie is 1Twente 
altijd klaar voor nieuw talent, op allerlei gebieden.

Tekst en fotografie 1Twente
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Omdat de lokale journalistiek onder druk staat, past het publieke 
bestel zich aan. De 224 lokale  omroepen worden financieel 
versterkt en omgevormd tot 80 streekomroepen. 1Twente en 
Twente FM hebben vanuit Den Haag zowel opdracht als middelen 
gekregen om de streekomroep voor Twente op te zetten. 
Ondertussen zijn al op 4 plaatsen in Twente creatieve redacties 
opgebouwd met veel talentvolle jongeren. Deze gepassioneerde en 
getalenteerde jongeren beginnen vaak als vrijwilliger of als stagiair. 
De talenten maken vele vlieguren op verschillende gebieden en 
worden intern verder opgeleid.

Het vertrekpunt van de interne opleiding is gebaseerd op de 
ontwikkelbehoefte van de talenten. Vanuit daar worden relevante 
onderdelen toegevoegd, waar de organisatie belang bij heeft en 
waardoor de talenten breder worden opgeleid. Zodra er nieuwe 
betaalde banen vrijkomen, wat door de genoemde ontwikkelingen 
regelmatig gebeurt, zijn de genoemde talenten grote kanshebbers. 
Velen van hen zijn al doorgestroomd.

Een belangrijke voorwaarde voor de streekomroep-toekenning is 
verregaande professionalisering. Daarvoor is een goede mix nodig 
tussen talentvolle, gepassioneerde jongeren en ervaren ‘rotten in 
het vak’. Ook is een zeer diverse redactie, in zowel overtuigingen als 

achtergronden, een grote pré. Tot op heden lukt het 1Twente goed 
om de balans op deze verschillende criteria te vinden, zodat ze de 
toekenning met vertrouwen tegemoet zien.

1Twente Voetbaltijd
Naast de organisatorische ontwikkelingen staat de 
zender op inhoudelijk vlak ook niet stil. Het Youtube-
entertainmentprogramma Voetbaltijd gaat een samenwerking 
aan met 1Twente en zal vanaf het volgende voetbalseizoen ook 
uitgezonden worden op televisie, onder de naam  
1 Twente Voetbaltijd.

René Wagelaar en presentatietalent Mick van Halst maakten 
van Voetbaltijd dé voetbaltalkshow van Twente met een 
gepassioneerde en kritische kijk op voetbal in de regio.  >

‘�Voetbaltijd�maakt�de�stap� 
van�YouTube�naar�tv’� 
René Wagelaar
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Platform voor kennisdeling en inspiratie in de Regio.

Overheid | Onderwijs | Ondernemen | Cultuur | Zorg

Samen met onze 
partners laten we onze 
mooie regio’s groeien

innterregio.euinnregiozwolle.nl
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Talent

Platform voor kennisdeling en inspiratie in Regio Zwolle

inntwente.nl

www.inntwente.nl   linkedin.com/company/inntwente  

Zomer 2023  /  Losse verkoop € 7.95
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Klaar voor 
talent
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Lonnekerspoorlijn 114, 7523 JM Enschede  /  T 053 431 03 98  /  www.1twente.nl

De samenwerking met 1Twente biedt de mogelijkheid voor beide 
partijen om hun talenten elkaar te laten versterken en nieuwe leuke 
items te ontwikkelen, waardoor het programma nog interessanter 
wordt voor de kijkers. De vergroting van het bereik zal niet alleen 
leiden tot meer aandacht voor de profclubs in Twente, zoals FC 
Twente en Heracles, maar ook voor de amateurclubs in de regio.

‘Voor Voetbaltijd betekent dit de stap van YouTube naar tv. Het 
netwerk en de ervaring van 1Twente zorgen voor een nog leuker 
programma met aandacht voor de prof- en amateurclubs in de regio. 
Denk hierbij aan een veldquiz met Skor Almelo als partner. Allemaal 
ontwikkelingen die de lokale voetbalcultuur verder versterken’, 
aldus René Wagelaar. ‘En het frisse nieuwe presentatietalent 
Mick van Halst, die overigens al eerder bij 1Twente heeft gewerkt, 
is precies wat het programma nodig heeft om samen met de 
technische studiofaciliteiten van 1Twente, Voetbaltijd op een hoger 
niveau brengen.’

Twentse cultuurtalenten
1Twente is niet stil blijven staan met de ontwikkelingen van de 
Twentse taal en cultuur. Afgelopen jaar won de zender de landelijke 
NLPO-award voor media-innovatie met een Twentse placemat voor 
ouderen en zorgpersoneel in verzorgingstehuizen. Op dit moment 
is de zender druk bezig met het opzetten van een netwerk van 
Twentse taalambassadeurs.  1Twente is klaar voor talentvolle en 
gepassioneerde ambassadeurs met voelsprieten in de regio zodat 
het nog meer mogelijkheden krijgt om goed in contact te komen 
met lokale cultuur en evenementen. 

Door de inwoners van Twente te betrekken als ambassadeur 
zorgen we ervoor dat inwoners actief kunnen meedenken over de 
ontwikkeling van de regio. ‘De Twentse taal is historisch erfgoed 
die nooit stil staat, elke dag zijn wij in Twente bezig met de 
cultuurgeschiedenis van de toekomst. Door samen te werken met 
een serieuze organisatie als 1Twente en de inwoners van de regio, 
kunnen we deze cultuur de aandacht geven die ze verdient’, aldus 
Adrie Hemmink. ‘A'j plat könt proat'n, mö'j ’t nich loat'n.’

Tevreden en trots
Directeur van de omroep, Flip van Willigen, vat het mooi samen: 
‘We zijn als directie heel blij met de plek waarop we ons nu 
bevinden. Het weten aan te trekken en binden van zo veel 
talentvolle mensen en de passie en energie die deze medewerkers 
de afgelopen jaren in de organisatie hebben gestoken, beginnen 
hun vruchten af te werpen. Er ligt nog veel meer op de plank, maar 
alles op zijn tijd. Om eerlijk te zijn, kan ik niet wachten om in 2024 
terug te kijken, naar alles wat dit jaar ons nog gaat brengen. 
Ik ben een tevreden en trots mens.’  \

‘�Ik�kan�niet�wachten�op�alles�wat�
dit�jaar�ons�nog�gaat�brengen’� 
Flip van Willigen
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Michel ten Hag

Michel ten Hag, voorzitter VNO-NCW regio Twente

Samen�de�schouders�
eronder�zetten

Brede welvaart is door minister Hanke Bruins Slot (BZK) tot een 
centraal thema benoemd in de nieuwe ronde Regio Deals. Brede 
welvaart, in Twente beter bekend als het Bruto Twents Geluk, omvat 
alles wat mensen van waarde vinden. Naast materiële welvaart gaat 
het ook om zaken als gezondheid, onderwijs, milieu en leefomgeving, 
sociale cohesie, persoonlijke ontwikkeling en veiligheid.

We gaan met elkaar hard werken om de druk op het regionale 
bedrijfsleven te verlichten. Denk hierbij aan het verduurzamen van 
de energievoorziening en het toekomstbestendig houden van het 
bedrijfsleven en aan het vergroten van de instroom van het aantal 
technische studenten en het zo goed mogelijk gebruik maken van 
het beschikbare arbeidspotentieel in de regio en in de grensregio 
een nog betere samenwerking met Duitsland. Een ander belangrijk 
thema is de toegankelijkheid van de zorg: om de zorg toegankelijk 
en betaalbaar te houden, is het belangrijk om nog beter samen te 
werken in de zorgketen. En nog meer te investeren in het concept 
‘positieve gezondheid’. Hierbij staan preventie, vroeg-signalering/-
diagnostiek, innovaties bij mensen thuis, zorg op afstand en 
scholing van zorgpersoneel centraal.

De vraag naar gekwalificeerd technisch personeel zal de 
komende jaren blijven groeien. Dat is niet alleen een uitdaging 

voor het bedrijfsleven, het vormt mogelijk ook een knelpunt 
in het licht van de grote maatschappelijke opgaven zoals de 
energietransitie. Het is daarom van groot belang dat jongeren 
kiezen voor een studie in techniek en ict, dit draagt bij aan 
de verdere ontwikkeling van Twente als groene  
technologische topregio.

Met deze financiële impuls vanuit het Rijk en de cofinanciering 
vanuit de regio kunnen we vaart maken in de ontwikkeling van 
technologie en innovaties die bijdragen aan de brede welvaart 
in onze samenleving. Deze regio is sterk in: veilig en duurzaam 
voedsel, gezondheidszorg, digitalisering, schone energie en 
circulaire economie. Een mooi voorbeeld daarvan zijn onze 
bedrijven in de medische technologie die met hun innovaties 
bijdragen aan verbeteringen in de gezondheidszorg. Daar heeft 
heel Nederland baat bij. Naast de bijdrage van het Rijk is de 
provincie ook partner van de Regio Deal.

In Twente hebben we veel uitdaging op de bestaande 
bedrijventerreinen op het gebied van onder meer energietransitie 
en verduurzaming. Met de steun van de Regio Deal willen we  
daar nu als ondernemersverenigingen samen de schouders  
onder zetten.  \

'De Twentse vlag mag opnieuw uit.' Zo begon het persbericht van Twente Board, naar 
aanleiding van de toekenning van de Regio Deal die Twente Board had aangevraagd namens 
de ondernemers, gemeenten, onderwijs- en kennisinstellingen en andere betrokken 
partijen in Twente. Dat betekent dat Twente nog eens € 25 miljoen kan investeren in de 
sociaaleconomische ontwikkeling van de regio. Hieraan is door heel veel mensen hard gewerkt. 
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